
 قيمت گذاري منصفانه 
براي املاك مردم

دولتي ها در لابي با برخي تازه واردان اتاق تهران در هيات رييسه صاحب كرسي شدند 

باخت  اتاق به  دولت

يادداشت-3يادداشت-2يادداشت-1

 احساس تورم 
خطرناك تر از تورم است

 عمان
دروازه صادراتي ايران

 تيرهايي 
كه به هدف نمي خورد؟!

همواره احس��اس ب��روز هر 
پديده اي از خ��ود آن پديده، 
خطرناك تر اس��ت. ب��ر اين 
اس��اس اس��ت كه، احساس 
ن��ا امن��ي از خ��ود ناامن��ي 
دهشتناك تر است؛ احساس 
ترس از خود ترس ويرانگرتر 
اس��ت و احس��اس ت��ورم از 
تورم بيش��تر آسيب مي رس��اند. روز گذش��ته نتايج 
افكارسنجي هاي صورت گرفته در مركز پژوهش هاي 
مجلس در خصوص نرخ تورم منتش��ر شد. براساس 
افكارس��نجي انجام ش��ده در مردادماه ۱۴۰۱، نرخ 
تورم احساس شده توسط مردم ۸۶ درصد بوده است. 
اين در حالي اس��ت كه نرخ تورم در همين بازه زماني 
حول و حوش 5۰ درصد بوده اس��ت. عدد و رقمي كه 
نشان دهنده مشكلات جدي در معيشت خانواده هاي 
ايراني است و هزاران حرف ناگفته در خود دارد. معناي 
اين گزارش آن است كه مردم انتظار تورمي بيشتر از 
تورم رسمي را دارند؛ وقتي انتظار تورمي وجود داشته 
باشد، تورم افزون تر هم عينيت پيدا مي كند. در واقع 
احساس تورم از خود تورم بيشتر مردم را آزار مي دهد. 
وضعيت كشور به گونه اي شده كه مردم هر روز توقع 
تورم افزون ت��ر دارند و منتظرند تا نوس��انات تازه اي 
در بازارها ش��كل بگيرد. به واقع ت��ورم همواره يكي از 
چالش هاي جدي در زندگي خانواده هاي ايراني بوده 
است. اما نظام تصميم س��ازي هاي كشور به گونه اي 
است كه نه تنها باعث مهار تورم نمي شود، بلكه باعث 
رشد افزون تر تورم مي شود. بايد ديد ريشه بروز تورم 
در اقتصاد چيست و مهم تر از آن تورم در چه بستري 
رشد و نمو پيدا مي كند؟يكي از دلايل اصلي بروز تورم، 
وجود انحصارها در اقتصاد است. انحصارهايي كه در 
بازارهاي مختلف ظهور مي كنند و نظم و نظام بازارها 
را تحت الشعاع قرار مي دهند. اين انحصارها هستند كه 
موجب ايجاد نوع ناامني در زندگي روزمره و معيشت 
خانواده ها مي شوند. اين ناامني ناشي از ناتواني مردم 
در مواجهه با حداقل هاي زندگي شان است. عمدتا اين 
نهادهاي دولتي و حاكميتي هستند كه اين انحصارها 
را ش��كل مي دهند. انحصار نااطميناني را در اقتصاد 
گسترش مي دهد و معيشت خانواده ها را تنگ مي كند. 
امروزه ش��رط لازم براي مهار تورم، خروج نهادهاي 
خاص از اقتصاد كشور است. اما شواهد نشان مي دهد 
كه مسيري كه در اقتصاد ايران در پيش گرفته شده 
اس��ت، معكوس اس��ت. در واقع نه تنها زمينه خروج 
نهادهاي دولتي و حاكميتي از اقتصاد فراهم نش��ده 
بلكه ه��ر روز بر دامنه دس��ت اندازي اي��ن نهادهاي 

حاكميتي در اقتصاد افزوده مي شود. 
مرور برنامه هفتم هم نشان مي دهد كه در دورنماي 
آين��ده بايد منتظر حجم بيش��تري از نفوذ نهادهاي 
ادامه در صفحه 8 خاص در اقتصاد باشيم.   

همراه��ي طولاني م��دت و 
تاريخي دو كشور ايران و عمان 
كه در تمام دهه هاي گذش��ته 
ادامه داش��ته به خوبي نش��ان 
مي ده��د ك��ه اي��ن نزديكي 
مي تواند به توسعه جدي روابط 
ميان كش��ورها تبديل ش��ود. 
در س��ال هاي گذشته هرچند 
ميزان تبادلات تجاري ميان دو كشور افزايش پيدا كرده 
اما هنوز فاصله اي طولاني تا رسيدن به ظرفيت هاي بالقوه 
وجود دارد. در واقع ما ه��م مي توانيم براي صادرات روي 
عمان حس��اب كنيم و هم صادرات مجدد در اين كشور 
ممكن و مطلوب خواهد بود. در حال حاضر به شكل روزانه 
پروازهايي از عمان به مقصد چند شهر ايران انجام مي شود 
و همه اينها باعث ش��ده سطح تعاملات دو طرف افزايش 
پيدا كند. عمان از كشورهاي مختلف جهان واردات دارد. 
از س��وي ديگر با توجه به مرز زميني مش��ترك با امارات 
متحده عربي، بخش زيادي از كالاه��اي مورد نياز از اين 
طريق به عمان وارد مي ش��ود، اما با اي��ن وجود كالاهاي 
ايراني چ��ه در حوزه هاي صنعتي و معدني و چه در حوزه 
مواد غذايي و خوراكي شانس خوبي براي حضور در عمان 
دارند. براي آنكه م��ا بتوانيم ميزان صادرات خود را حفظ 
كرده و ارتقا بدهيم بايد در س��ه حوزه مراقبت هاي لازم 
را انجام دهيم. نخس��ت حفظ و ارتقاي كيفيت كالاهاي 
صادراتي ايران اس��ت، دوم فراهم كردن زيرساخت هاي 
حمل و نقل و به موقع رساندن كالاها و سوم حفظ مزيت 

رقابتي در حوزه قيمت.
از سوي ديگر بايد توجه داش��ت كه ما تنها از بازار عمان 
صحبت نمي كنيم و ورود به بازار اين كشور مي تواند براي 
ما پلي براي ارتباط با ساير بازارهاي منطقه و حتي جهان 
را بس��ازد. از عمان به عنوان دروازه آفريقا ياد مي كنند و 
كالاها از اين كشور امكان ارسال به بسياري از كشورهاي 
آفريقايي را در كوتاه ترين زمان ممكن دارد. از سوي ديگر 
بر اساس سندهاي همكاري ميان عمان و ساير كشورهاي 
حاشيه خليج فارس، كالاها از اين كشور به ديگر كشورهاي 
عربي منطقه نيز با كمترين هزينه و محدوديت جابه جا 
مي شود. از طرف ديگر تعرفه واردات و صادرات ميان عمان 
و كشوري مانند امريكا نيز صفر است، يعني كالايي كه در 
عمان توليد شده، به راحتي امكان ورود به ايالات متحده را 
نيز خواهد داشت. با وجود افزايش قيمت ارز، هنوز با حدود 
چند صد ميليون هزينه، امكان ثبت شركت ايراني در عمان 
وجود دارد و تعداد زيادي از ايراني ها با اس��تفاده از همين 
شيوه در عمان فعال شده اند. اين موضوع هم نشان مي دهد 
كه راه براي گسترده تر كردن همكاري ها هموار است و هم با 
استفاده از ظرفيت همين ايراني ها، مي توان به افزايش نفوذ 
در اين بازار فكر كرد. ما اگر بتوانيم به همكاري براي توليد 
مشترك كالا با عمان دست پيدا كنيم، در كنار استفاده از 
بازار اين كشور، مي توانيم كالاهاي خود را  به تمام بازارهايي 

كه گفتم نيز صادر كنيم.

در يك س��الگي جراح��ي 
اقتص��ادي دول��ت و ت��ورم 
حدود 5۰ درص��دي، دولت 
و مجلس طرح هاي ديگري 
در انداخته اند ب��ه اميد آنكه 
زخم ه��اي ب��س دردن��اك 
اقتصادي التي��ام يابد. طرح 
»ماليات بر عايدي سرمايه« 
مهم ترين آنهاس��ت. )»الزام به ثبت رسمي معاملات 
ام��وال غيرمنقول« و »اعتبارزدايي از اس��ناد عادي و 
وكالتي« از جمله موارد ديگر است( طرح هايي كه كمتر 
كارشناس و شايد اكثر جامعه همچون عموم جوامع 
ديگر با اصل آنها مخالف باش��ند. چنانكه در نامه وزير 
اقتصاد به دبير ش��وراي نگهبان ضمن استناد به ماده 
۱7 سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي مبني بر »اصلاح 
نظام درآمدي دولت با افزايش درآمدهاي مالياتي« از 
اجراي قانون ماليات بر عايدي سرمايه در ۱۴3 كشور 
جهان خبر مي دهد. وي همچنين از عادلانه بودن اين 
طرح ها با اين استدلال كه تنها دو درصد افراد جامعه 
را هدف قرار مي دهد دفاع مي كند. اين درصد البته در 
سخنان رييس كميس��يون مجلس يك درصد است 
)»اخذ ماليات بر عايدي سرمايه به بيش از 99 درصد 
مردم اصابت نمي كند« – رييس كميسيون اقتصادي 

مجلس( 
اما بر اين استدلال ها، بارها اين نقد اساسي وارد شده 
است كه اين رفتار سفته بازي و نيز فرارهاي مالياتي و 
عدم ثبت معاملات در مراجع رس��مي معلول فضاي 
تورمي شديد كشور است. تورمي كه كشورمان را در 

جايگاه شش كشور داراي تورم بالا قرار داده است. 
اگر وزير اقتصاد به درس��تي از اج��راي قانون ماليات 
بر عايدي س��رمايه در ۱۴3 كش��ور جهان مي گويد، 
چرا از ت��ورم تك رقمي درحدود ۱3۰ كش��ور و تورم 
زير 2۰ درص��د در حدود ۴۰ كش��ور و تورم بين 2۰ تا 
۴۰ درصد در حدود ۱۰ كش��ور جهان طبق گزارش 
بانك جهاني نمي گويد؟! )همشهري- ۱۴۰۱/۱۱/29( 
وزير اقتص��اد در نامه ه��اي خود وعده داده اس��ت با 
تصويب اين طرح ها راه بر سوداگري و سفته بازي بسته 
و راه براي رونق توليد باز مي شود )»تصويب و اجراي 
ماليات بر سفته بازي و سوداگري علاوه بر اينكه موجب 
كاهش انگيزه هاي سوداگرانه در بازارهاي موازي توليد 
ش��امل املاك، خودرو، طلا، ارز و رمز ارز مي ش��ود، 
موجب افزايش انگيزه س��رمايه گذاري و رونق توليد 
نيز خواهد شد«- ۱۴۰2/3/۶( قطعيتي كه تحققش 
بعيد مي نمايد. بديل اجراي چنين طرح هايي در فضاي 
به شدت تورمي كش��ورمان، احتمال بروز فساد را به 
واسطه اختراع راه هاي دور زدن اين طرح ها و افزايش 
قيمت اقلام مشمول طرح به واسطه افزايش هزينه هاي 
معاملاتي و كاهش سرمايه گذاري در مواردي همچون 
ادامه در صفحه 8 »مسكن«  بيشترخواهد كرد.  

مهدي عليپورحسين راغفر حسين حقگو

 با پيروزي در دوئل انتخاباتي 
دهه سوم زمامداري اردوغان آغاز شد
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 بعد از حقوق
يارانه هم 20 درصد افزايش مي يابد

جزييات »طرح ساماندهي بازار اجاره بهاي مسكن« 
تشريح شد

صفحه 5    صفحه 2

صفحه 2    

 تلاش براي جذاب كردن 
كالابرگ يا تامين نيازهاي اوليه مردم؟

حوزه نفت و گاز، راه آهن و سرمايه گذاري سه محور 
اصلي مذاكرات سلطان عمان و رييسي است

سفر مهم سياسي- اقتصادي 
سلطان عمان به ايران

تعادل| به باور دكتر فرش��اد مومني، استاد اقتصاد 
دانشگاه علامه طباطبايي، »شيوه غيرمتعارف دولت 
فعلي ب��راي تدوين برنامه هفتم نش��ان مي دهد كه 
گويا برخ��ي در حال فراهم كردن ن��ان براي مافياها 
هس��تند؟! براي اولين بار ش��اهد هس��تيم سندي 
تدوين ش��ده كه در آن مشاركت دستگاه ها، مناطق 
و بخش ها از ش��كل گيري اين سند حذف شده است 
لذا اين شيوه برنامه ريزي مشكوك است. آنچه در اين 
سند نوشته ش��ده، هيچ يك از مشخصات يك سند 
راهگش��ا را در دل خود ندارد و تا دلتان بخواهد موارد 
مشكوك و استمرار دهنده بحران هاي موجود در آن 
ديده مي شود. اين شيوه بسيج ذخيره دانايي كشور و 
مشاركت زدايي غيرعادي از نخبگان و صاحب نظران به 

نفع كشور نيست. بايد به دولت، مجلس و سطوح بالاتر 
تصميم گيري بگوييم كه تداوم اين شيوه، ايران را در 
معرض هزينه هاي سنگين تر قرار مي دهد.« به گزارش 
پايگاه خبري جماران، فرش��اد مومن��ي، اقتصاددان 
و عضو هيات علمي دانش��گاه علام��ه طباطبايي كه 
در نشس��ت ش��اخه اقتصادي فرهنگس��تان علوم با 
موضوع »اقتصاد سياس��ي، صنعت زدايي در ايران« 
س��خن مي گفت، اظهار كرد: از نقطه عطف موج اول 
انقلاب صنعتي تا امروز هيچ كشوري قادر به رفع فقر، 
عقب ماندگي و وابستگي هاي ذلت آور به دنياي خارج 
نب��وده مگر اينكه به توليد فناورانه تكيه كند. ايران از 
يك جايگاه استراتژيك و تمدن ساز برخوردار است لذا 
صفحه 6 را بخوانيد با تكيه با...  

 فرشاد مومني از تداوم صنعت زدايي 
با چاشني غفلت، ناداني و فساد انتقاد كرد

پيش نويس سند برنامه هفتم مشكوك است

 هشدار درباره پيامدهاي
 سند برنامه هفتم توسعه



بعد از گذش��ت حدود 13 ماه از آغاز دور جديد پرداخت 
يارانه از س��وي دولت سيزدهم، حالا به نظر مي رسد كه 
زمان آن رسيده تا تغييراتي در مسير اجراي اين طرح در 
دس��تور كار قرار بگيرد. چند روز قبل وزير اقتصاد از اين 
خبر داده بود كه احتمالا در مسير اجراي يارانه تغييراتي 
در دستور كار قرار گرفت اما جزيياتي از آن ارايه نداده بود، 
حالا به نظر مي رس��د كه لااقل بخش نخست تغييرات 
در دستور كار قرار گرفته و يارانه بگيران مي توانند از آن 

استفاده كنند.
در روزهاي پاياني سال قبل بود كه دولت اعلام كرد كه 
فازهاي آزمايش��ي طرح كالابرگ الكترونيك به پايان 
رسيده و امكان اجراي آن در سراسر كشور وجود دارد. در 
اين چارچوب يارانه بگيران مي توانند با استفاده از كارت 
بانكي متصل به حس��اب يارانه ايشان نسبت به خريد 9 
كالاي اساسي اقدام كنند. اين خريد مي تواند پس از واريز 
يارانه انجام شود يا قبل از آن به شكل اعتباري خريداري 
شود تا در زمان پرداخت يارانه مبلغ از كارت كسر شود. 
اين اتفاق در حالي نهايي شد كه بر اساس آمارهاي ارايه 
شده از سوي دولت، بخش قابل توجهي از يارانه بگيران 
از كالابرگ اس��تقبال نكرده و همچن��ان يارانه نقدي را 

ترجيح مي دهند.
اين اتف��اق در حالي رخ داده كه دولت موظف اس��ت بر 
اساس مصوبه مجلس به جاي يارانه نقدي، حمايت غير 
نقدي را در دستور كار قرار دهد تا به اين ترتيب تورم بر 
كاهش قدرت خريد يارانه تاثير كمتري بگذارد، البته اين 
در حالي بود كه ابتدا مجلس و دولت بنا را بر آن گذاشته 
بودند كه قيمت كالاهاي اساس��ي به ش��هريور 1400 

بازگردد كه در نهايت به فراموشي سپرده شد.
حالا دولت در جديدترين تصميم از افزايش 20 درصدي 
يارانه برخي دهك ها كه از كالابرگ اس��تفاده مي كنند 
خبر داده اس��ت. اجراي فراگير كالابرگ الكترونيك در 
روزهاي آينده براي سه دهك اول درآمدي آغاز خواهد 
شد. همچنين افزايش 20درصدي مبلغ يارانه در صورت 
استفاده از آن براي خريد 9 قلم كالاي اساسي مشمول 
طرح كالابرگ الكترونيك كليد خورده است. بر اساس 
اعلام رييس س��ازمان برنامه و بودجه، امكان استفاده از 
يارانه ماه بعد براي خريد كالاهاي مشمول طرح كالابرگ 

الكترونيك در هر ماه فراهم شده است.
عليرضا عس��گريان در اين باره اظهار كرد: دوسال است 
كه اجراي طرح كالابرگ آغاز ش��ده است. اين طرح سه 
مرحله اجراي آزمايشي داشته و پايلوت سوم آن تقريبا 
كشوري بود. اگر قرار است به صورت سراسري و قطعي 
اجرا شود نيازمند زيرساخت هاي بسيار قدرتمند است. 
وي افزود: وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي بالاي 90 
درصد آمادگي دارد كه طرح كالابرگ را به طور سراسري 
اجرا كند. معاون رفاه و امور اقتصادي وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي با بيان اينكه در حال حاضر توانسته ايم 
حداق��ل در 4۸ ه��زار نقطه از كش��ور با فروش��گاه ها و 

فروشگاه هاي زنجيره اي به توافق برسيم گفت: بنابراين 
آمادگي س��خت افزاري به وجود آمده است اما به لحاظ 
نرم افزاري بايد آمادگي هايي براي اتصال فروشگاه ها ايجاد 
شود. اين سازوكار و سامانه به زودي به طور كامل آماده 
مي شود تا يك اتفاق بزرگ در كشور بيفتد كه زمان آن 
در دولت تصميم گرفته مي شود زيرا نيازمند منابع است. 
عسگريان افزود: عزم بس��يار جدي در دولت وجود دارد 
كه از طريق كالابرگ به اقشار مختلف مخصوصا اقشار 
محروم و دهك هاي پايين كمك كند. وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي نقطه يابي كرده و اقدامات لازم را انجام 
داده است. اميدوارم طي اين چند روز ميزان آمادگي مان 
به 9۵ تا 99 درصد برسد. به اين ترتيب اگر دولت اعلام 
كند، آماده هستيم زيربار اجراي طرح برويم. وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي نيز هفته گذشته در اين باره گفت: 
»در بحث يارانه ه��ا بايد يك تصميم قطعي اتخاذ و بعد 
اعلام ش��ود. ما به دنبال اين هس��تيم تا بحث كالابرگ 
الكترونيكي را توسعه دهيم و بتوانيم قدري به مهار تورم 
كمك كرده و اگر مش��وق هايي پيش بيني شد، بتوانيم 
آنها را اعمال كنيم.« در اين طرح فراگير، يارانه نقدي در 
قالب يك پلتفرم و بستر، به كالابرگ الكترونيكي تبديل 
مي ش��ود تا مردم با مراجعه به هر فروش��گاهي بتوانند 
كالاها را خريداري كنن��د. در اين طرح قيمت كالاهاي 
مش��مول به نرخ مصوب تصريح شده در قانون محاسبه 
ش��ده و مردم مي توانند از اعتبار يارانه اي خود استفاده 
كنند. به اين ترتيب مردم مي توانند به صورت اعتباري 
تقريبا حدود يك ماه قبل از واريز يارانه نقدي شان خريد 
اعتباري براي 10 قلم كالاي پرمصرف مانند قند، شكر، 
برنج، ماكارون��ي، روغن، تخم مرغ، مرغ، انواع پنير، انواع 
شير و انواع ماست داشته باشند و چنانچه تمايل به خريد 
كالابرگ الكترونيكي نبود، همچنان امكان برداش��ت 
نقدي ياران��ه واريزي ماه هاي آينده وجود دارد. چنانچه 

سرپرستان خانوار در ماه گذشته از كالابرگ الكترونيكي 
اس��تفاده نكرده باش��ند، رقم كامل يارانه برايشان قابل 
برداشت است و در صورت استفاده به همان ميزان از يارانه 
خانوار كسر شده و باقي مانده مبلغ به حساب سرپرست 

خانوار واريز مي شود.
اين تغييرات در حالي رخ داده كه بررس��ي گزارش هاي 
رس��مي مركز آمار و مجلس نش��ان از بالا ب��ودن تورم 
احساس ش��ده از س��وي مردم و به طور خاص در رابطه 
ب��ا كالاهاي مصرفي حكاي��ت دارد. مركز پژوهش هاي 
مجلس از پاييز س��ال 1400 با هدف ب��رآورد انتظارات 
تورمي به صورت پيوس��ته افكارس��نجي از خانوارهاي 
شهري انجام مي دهد. يك سوال مهم اين افكارسنجي 
به برآورد افراد از نرخ تورم يك س��ال گذشته اختصاص 
دارد. نرخ تورم احساس شده توس��ط افراد تفاوت قابل 
توجهي با نرخ تورم اعلامي توس��ط نهادهاي آماري در 
ماه انجام افكارس��نجي دارد. بر اين اس��اس در تابستان 
1401 ميانه تورم احساس شده توسط مردم برابر ۸۵ و 
ميانگين آن برابر 11۶.۷درصد بوده است. اين در حالي 
است كه تورم مركز آمار برابر ۵1.1 و بانك مركزي برابر 

4۵.۸درصد بوده است.
بر اساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، نگاهي به 
مصارف خوراكي خانوار نش��ان مي دهد كه خانوارهاي 
ايراني طي دهه 1390 به طور پيوس��ته با كاهش كالري 
دريافتي مواجه بوده اند. به جز افزايش كوچك در س��ال 
139۶، كالري دريافتي خانوار به طور پيوسته رو به كاهش 
بوده و مهم تر آنكه از سال 139۷ به بعد ميانه جمعيت نيز 
كمتر از حداقل كالري مورد نياز روزانه مصرف مي كند. 
روند نزولي كالري دريافتي از سال 139۷ به بعد به خوبي 
در نمودار مشخص است. يك نكته قابل توجه اين است كه 
اختلاف بين كالري دريافتي به طور قابل ملاحظه اي بين 
دهك هاي پايين با دهك هاي بالايي وجود دارد؛ به طوري 

كه در س��ال 1400 دهك دهم به طور متوسط 32۸4 و 
دهك اول 149۷ كيلوكالري مصرف كرده است. بنابراين 
هرچند مشاهده كرديم كه س��هم خوراك از كل هزينه 
خانوار افزايش يافته اما همزمان كالري دريافتي خانوار 
نيز كاهش يافته است؛ يعني خانوار ايراني در مواجهه با 
روند فزاينده فقر، هم از ساير هزينه ها كاسته و به خوراك 

اختصاص داده و هم از ميزان خوراك خود كاسته است.
به اين ترتيب و در شرايطي كه ميزان هزينه هاي مردم 
در زندگي جاري شان به شكل قابل توجهي افزايش پيدا 
كرده، فعلا دولت تنها 20 درصد يارانه برخي خانوارها را 
افزاي��ش داده كه بايد ديد تا چه حد توان تاثيرگذاري بر 
معيش��ت آنها را دارد. پيش از اين نيز مجلس بر اساس 
پيش��نهاد دولت حقوق كارمندان در سال جديد را تنها 
20 درص��د افزايش داده بود كه حتي نيمي از نرخ فعلي 
تورم را نيز پوش��ش نمي دهد، موضوعي كه حالا حتي 
نمايندگان مجلس نيز به آن انتقاد دارند. غلامرضا نوري 
قزلجه با اش��اره به افزايش قاب��ل توجه قيمت كالاهاي 
اساسي، خودرو، هزينه حمل و نقل، مسكن و... از ابتداي 
سال جاري در حالي كه حقوق كارمندان صرفا 20 درصد 
افزايش داشته است، گفت: متاسفانه دخل و خرج مردم 
با هم خواني ندارد چراكه افزايش حقوق ها در سال جديد 
افزايش ناچيزي داشتند و قيمت ها افزايش قابل ملاحظه 
در همين ابتداي سال داشتند، هرچند شخصا پيشنهاد 
افزايش حقوق ها در قانون بودجه دادم اما اين پيشنهاد 
به س��رانجام نرسيد، اين در حالي است كه دولت مدعي 
مردمي كردن تمامي امورات است اما اقدامات اقتصادي 

آنها عموما خلاف ميل مردم رقم خورده است.
نماينده مردم بس��تان آباد در مجلس شوراي اسلامي 
ب��ا بيان اينكه متاس��فانه تاكنون تمامي سياس��ت ها و 
برنامه ه��اي دولت به ويژه در حوزه اقتصاد و معيش��ت 
مطابق خواس��ته مردم نبوده اس��ت، افزود: متاس��فانه 
ميزان حقوق ها با سطح تورم موجود در كشور همخواني 
ندارد اين در حالي اس��ت كه دول��ت در موضوعاتي كه 
خود مس��ووليت صفر تا صد قيمت گ��ذاري آن را دارد 
خودخواس��ته و داوطلبان��ه قيمت ها را بس��يار بالاتر از 
نرخ تورم پيش بيني ش��ده توسط خودش��ان و افزايش 
20 درصدي حقوق ها، بالا برده اس��ت. عضو كميسيون 
كشاورزي، آب، محيط زيست و منابع طبيعي در مجلس 
شوراي اس��لامي ادامه داد: به نوعي دولت در حوزه هاي 
كه خود مستقيما در آن دخيل است پيش گام در افزايش 
تورم شده در حالي كه بايد تورم را كنترل كند بنابراين 
شعار سال در حد بنرهاي تبليغاتي در سطح شهر باقي 
مانده چراكه دولت خود در افزايش تورم پيش قدم است.

با در كنار هم قرار دادن اين ش��رايط به نظر مي رسد كه 
دولت و مجلس هنوز نتوانس��ته اند راهي پيدا كنند كه 
در چارچوب آن هم حمايت از اقشار كم درآمد به شكل 
عملي اجرايي شود و هم با محدوديت منابع و تلاش براي 

كنترل نقدينگي، حمايت ها منجر به تورم تازه نشوند.

اقتصاد کلانسیاست ايـران2   Mon. May 29. 2023    2502   دوشنبه 8 خرداد 1402     9 ذی القعده 1444    سال نهم      شماره

جزييات نخستين حراج 
خرده فروشي

مديرعامل سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي 
با اشاره به جزييات نخستين حراج خرده فروشي اين 
س��ازمان كه از ديروز آغاز شده است، گفت: مزايده 
خودروهاي سواري در تيرماه برگزار خواهد شد. سيد 
عبدالمجيد اجتهادي در آيين رونمايي و برگزاري 
نخس��تين حراج خرده فروشي سازمان جمع آوري 
و فروش اموال تمليكي، درب��اره اين حراج و تفاوت 
آن با مزايده هاي برخط اظهاركرد: اين حراج از روز 
گذش��ته آغاز شده است و مردم مي توانند تا روز سه 
شنبه هفته جاري )نهم خرداد ماه( كالاهاي موجود 
در حراج را مش��اهده كنند و از روز سه شنبه ساعت 
۸ صبح تا ساعت 20 همان روز زمان ارايه پيشنهاد 
و رقابت فراهم خواهد شد. وي افزود: از ويژگي هاي 
اين حراج مش��خص و ش��فاف ب��ودن قيمت هاي 
پيش��نهادي متقاضيان در هر ح��راج، بازگرداندن 
مبلغ پايه به عنوان وديعه حداكثر تا 24 ساعت، فاقد 
اشكال و ايراد بودن كالاهاي عرضه شده در حراج و 
غيره است.مديرعامل سازمان جمع آوري و فروش 
اموال تمليكي در پاسخ به سوالي درباره اينكه آيا با 
توجه به مشخص بودن قيمت هاي پيشنهادي اين 
امكان براي س��ودجويان و دلالان فراهم مي ش��ود 
كه با پيش��نهاد قيمت هاي ب��الا بتوانند اين كالاها 
را جم��ع آوري و ب��ا قيمت بالاتر در ب��ازار به فروش 
برس��انند؟ افزود: اساس��اً با توجه به اينكه برخلاف 
مزايده ها پاكت هاي دربسته وجود ندارد و قيمت ها 
به صورت آش��كار و عيان قابل مشاهده براي عموم 
مردم اس��ت، رقابت شفاف و سالم تري در اين حراج 
وجود دارد و مردمي كه مي خواهند اين كالا را براي 
خودشان خريداري كنند آن را با قيمت حاشيه بازار 
مي خرند و همين مس��اله س��بب مي شود تا دست 
دلالان و واس��طه ها قطع شود. اجتهادي همچنين 
در پاسخ به سوال ديگر ايسنا درباره اينكه گرچه در 
اين حراج گارانتي براي كالاها وج��ود ندارد اما اگر 
كالايي با ايراد و نقص مواجه بود چه ضمانتي براي 
خريدار وجود دارد؟ ادامه داد: همه كالاهاي عرضه 
شده در اين حراج بدون ايراد و اشكال است و مسلما 
تا لحظه تحويل كالا به مشتري اين ضمانت وجود 
دارد كه اگر نقصي در آن وجود داشته باشد جايگزين 
آن را ب��ه مردم عرضه كنيم اما پس از تحويل كالا به 
برنده حراج گارانتي براي آن وجود ندارد. وي اضافه 
كرد: البته براي مراحل بعدي حراج خرده فروش��ي 
درصدديم تا با شركت هاي بازرسي وارد قرارداد شويم 
و بتوانيم كالاهاي عرضه شده را با گارانتي و خدمات 
پس از فروش در حراج ارايه كنيم. مديرعامل سازمان 
جمع آوري و فروش اموال تمليكي پاسخ داد: براي 
ماشين آلات راه سازي كه در بنادر و گمركات بوده و 
در اختيار سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي 
هستند دو مزايده برگزار كرده ايم كه يكي از آنها تا 
فردا ادامه دارد و مزايده فوق العاده بعدي نيز از فردا به 
مدت يك هفته آغاز مي شود. به گفته اجتهادي، براي 
خودروهاي سواري در اختيار سازمان جمع آوري و 
فروش املاك تمليكي نيز درصدديم تا با فراهم كردن 
بسترهاي لازم عرضه آن را با توجه به ظرفيت هايي 
كه در قانون بودجه س��ال 1402 وجود دارد، در تير 

ماه امسال به صورت مزايده آغاز كنيم.

افول رتبه اعتباري امريكا
آژان��س رتبه بندي بين المللي چنگ ش��ين چين 
)CCXI( اواي��ل اين هفته امتي��از اعتباري خود، 
ب��راي ايالات متح��ده را يك درجه كاه��ش داد و 
اولين ش��ركت در بين شركت هاي رتبه بندي برتر 
ش��د كه اين حركت را انجام داده است. به گزارش 
اكونوميك، آژانس پيشرو چيني رتبه ايالات متحده 
را از AAAg ب��ه AAG+ كاه��ش داد و آن را براي 
كاهش بيش��تر مورد بررسي قرار داد. در اين بيانيه 
آمده است كه تش��ديد اختلافات سياسي بين دو 
حزب در ايالات متحده، دشواري حل مساله سقف 
بدهي را افزايش داده است. اين آژانس افزود: »حتي 
در صورت دستيابي به اجماع، حاشيه ها باعث ايجاد 
عدم اطمينان در مس��ير سياس��ت دولت امريكا و 
كاهش اعتماد اقتصادي مي شود كه مي تواند باعث 
نوسانات بيشتر در سياست و اقتصاد ايالات متحده 
ش��ود«. به گفت��ه مرك��ز رتبه بن��دي بين المللي 
چنگ ش��ين چين، پايداري بدهي ايالات متحده 
در حال حاضر، با چالش هاي جدي در مقايس��ه با 
بالاترين سطح استقراض در ميان كشورهايي كه 
قب��لا داراي رتبه AAAg بودن��د مواجه و موضوع 
توس��ط سياس��ت هاي س��ختگيرانه فدرال رزرو 
ايالات متحده پيچيده شده اس��ت. رگولاتور طي 
چند ماه گذشته چندين بار نرخ بهره را افزايش داده 
و خطر كاهش ارزش دارايي ها در ترازنامه بسياري 
از موسس��ات مالي را صعودي كرده اس��ت. آژانس 
رتبه بندي اعتباري فيچ نيز قبلا ايالات متحده را براي 
كاهش بالقوه تحت نظر قرار داده بود و هشدار داد كه 
اين كشور ممكن است به زودي امتياز AAA خود 
را به دليل ناتواني در پرداخت صورت حس��اب هاي 
خود در عرض چند روز از دس��ت بدهد. در همين 
حال، موديز گفت كه پرداخت بهره در اواسط ژوئن 
به اوراق خزانه براي حف��ظ درجه بالاي AAA آن 
بسيار مهم است. جمهوري خواهان و دموكرات ها 
هفته ها براي دستيابي به توافقي براي افزايش سقف 
بدهي ها تلاش كرده اند كه باعث هشدارهاي جانت 
يلن، وزير خزانه داري شد مبني بر اينكه اگر كنگره 
بزودي اقدامي نكند، احتمال زيادي دارد كه امريكا 
نكول كند. اين اقدام اولين بار در تاريخ امريكا خواهد 
بود زيرا دولت هرگز بدهي خود را كه به بيش از 31 
تريليون دلار افزايش يافته، نكول نكرده است. اواخر 
روز جمعه، يلن ضرب الاجل نكول بالقوه ويرانگر را 
تمديد كرد و گفت كه دول��ت فقط چند روز ديگر 
فرصت دارد تا قبل از تمام شدن نقدينگي خود، در 

مورد سقف بدهي بحث كند.
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رييسمجلستشريحكرد

تلاش براي جذاب كردن كالابرگ يا تامين نيازهاي اوليه مردم؟

دستورالعمل هاي سال آخر مجلس يازدهم بر اساس بيانات رهبري
رييس مجلس ش��وراي اسلامي گفت: حمايت كم نظير 
رهبر انقلاب از س��ربازان خود در س��نگر وكالت مردم در 
آغاز س��ال چهارم فعاليت مجلس نقط��ه عطفي در اين 
دوره چهارساله محسوب مي شود. محمدباقر قاليباف در 
نطق پيش از دستور خود در جلسه علني مجلس شوراي 
اس��لامي بيان كرد: وظيفه خود مي دانم به نمايندگي از 
تمامي وكلاي م��ردم از رهبر حكي��م انقلاب بابت لطف 
ويژه اي كه به فرزندان خود در مجلس يازدهم داش��تند 
خاضعانه و مسوولانه سپاسگزاري كنم. وي افزود: بي ترديد 
حمايت كم نظير ايشان از سربازان خود در سنگر وكالت 
مردم در آغاز سال چهارم فعاليت مجلس نقطه عطفي در 
اين دوره چهارساله محسوب مي شود. مخصوصا كه ايشان 
با تأكيد ويژه فرمودند كه بر اساس آگاهي و اطلاعات يعني 
بر اساس كارنامه مجلس نقاط قوت مجلس يازدهم را تبيين 
مي كنند. ما واقف هستيم كه اشراف ويژه ايشان بر جزييات 
فعاليت مجلس يازدهم منجر به اين حمايت مسووليت زا 
و متمايز شده است و البته معترف هستيم كه به دلايلي كه 
در ادامه ذكر خواهم كرد در برخي موارد اش��راف مردم بر 
جزييات عملكرد مجلس و به دنبال آن قضاوت درباره اين 

عملكرد فاصله هايي با واقعيت دستاوردهاي مجلس دارد.
رييس مجلس شوراي اسلامي در ادامه تصريح كرد: اول 
آنكه رهبر معظم انقلاب با توجه به شناخت دقيقي كه از 
وظايف و اختيارات قوا و دستگاه هاي كشور دارند، وظيفه 
اصلي مجلس را به طور ويژه قانونگذاري مبتني بر شناخت 
دقيق از مشكلات كش��ور مي دانند. بر اين اساس وظيفه 
ارزيابي اصلي ايشان از فعاليت يك دوره از مجلس بر محور 

قانون هاي تصويب شده در طول دوره است.
قاليباف با بيان اينكه بررس��ي اجمالي و منصفانه نش��ان 
مي دهد مجلس يازدهم از حيث قانونگذاري بسيار موفق تر 
از مجالس گذش��ته عمل كرده است، يادآور شد: تصويب 
قانون هاي ضد رانت همچون قانون تس��هيل مجوزهاي 
كسب و كار، تصويب قوانين ضد دلالي و سوداگري همچون 
ماليات ب��ر خانه هاي خالي و ماليات بر عايدي س��رمايه، 
حمايت از اش��تغال جوانان با تصويب قانون جهش توليد 
دانش بنيان، توجه به مساله حياتي پيري جمعيت با تصويب 
قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت، تصويب قانون 
رتبه بندي معلمان، افزايش ويژه حقوق سربازان، حمايت از 
دستاوردهاي كشور با تصويب قانون اقدام راهبردي بخشي 
از اقداماتي است كه براي تصويب برخي از آنها در مجالس 

قبل به دلايل مختلف سال ها اراده اي وجود نداشت.
وي در عين حال خاطرنشان كرد: تأكيد رهبر معظم انقلاب 
بر وظيفه قانونگذاري مجلس و فاصله قابل توجه مجلس 

يازدهم با مجالس گذشته در تصويب قوانين راهبردي و 
ناظر به مسائل كشور هسته مركزي حمايت ويژه ايشان 
از اقدامات مجلس بود. همچنين اينكه فعاليت مجلس با 
برخي نقاط ضعف همچنين با حاشيه هاي ساخته شده 
همراه است كه بر برآيند كلي عملكرد مثبت مجلس سايه 
انداخته اس��ت. هر دوي اينها امكان قضاوت در خصوص 
فعاليت مجلس و امكان ديده شدن اين فعاليت را در اذهان 

عمومي تحت الشعاع قرار داده است.
رييس مجلس شوراي اسلامي افزود: تأكيد رهبر معظم 
انقلاب بر اين نقاط ضعف در سال پاياني در عين حمايت 
ايشان از برآيند كلي عملكرد مجلس انقلابي وظيفه سنگيني 
بر دوش ما براي رفع كاستي ها قرار مي دهد و براي جريان 
انقلابي توجه به متن اصلي يعني برآيند كلي كارنامه مجلس 
را يادآور مي ش��ود تا بتوانيم با ديدي جامع و واقع بينانه و 
همزمان به قوت ها و ضعف ه��ا قضاوتي دقيق و منصفانه 
از عملكرد مجلس ارايه كنيم. قاليباف در ادامه بيان كرد: 
شكر نعمت حمايت ويژه رهبر انقلاب از مجلس يازدهم 
تنها در صورتي امكان پذير است كه به توصيه هاي ايشان 
در تقويت و تكميل نقاط قوت و برطرف كردن نقاط ضعف 
در سال پاياني مجلس عمل كنيم به گونه اي كه پايان اين 
دوره مجلس، جامعه و مخصوصا نيروهاي انقلابي به كارآمد 
بودن مجلس انقلابي باور قلبي داشته و از عملكرد برجسته 
آن در مقايسه با ساير مجالس مطلع باشند. بر اين اساس 
توصيه هاي روشن ايشان نقشه راه سال آخر ما و شامل موارد 
زير خواهد بود:  1- روند نهايي كردن نقشه راه بسته تحول 
در قوانين اقتصادي و نهايي كردن قوانين بر زمين مانده غير 

اقتصادي با جديت و تا روز آخر مسووليت بايد ادامه پيدا كند 
تا قوانين راهبردي اساسي مخصوصا در حوزه اقتصاد نهايي 
شود. آنچه مجلس انقلابي از خود به يادگار خواهد گذشت 
تصويب اين قوانين اصلي و مادر است كه برخي از آنها اگر در 
مجالس گذشته تصويب مي شد مجريان امر مي توانستند 
بر پايه آنها در مدت زماني معقول شرايط حداقلي براي يك 
زندگي خوب را در عرصه هاي اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي 
و سياسي فراهم كنند. 2- از روز آغاز به كار مجلس يازدهم 
هميش��ه تصريح كرده ام كه اجرايي نمودن قانون امري 
ضروري است، لذا ما تلاش كرديم در قانونگذاري ها اولويت 
با لوايح يا طرح هايي باشد كه با نظر مسوولان اجرايي دولت 
نوشته و نهايي شده است. بس��ياري از اين طرح هايي كه 
در مجلس يازدهم تصويب شده است با كمك مسوولان 
اجرايي مربوطه تنظيم و تصويب شده و گاه شخص وزرا جزو 
طراحان آن بوده اند. با تأكيد رهبر انقلاب از كميسيون هاي 
تخصصي درخواست مي كنم كه نظرات دولت را بيش از 

گذشته در تنظيم طرح ها لحاظ كنند.
3- از توصيه ه��اي مهمي كه س��ال گذش��ته ني��ز مورد 
تأكيد رهبر انقلاب بود تحت تأثي��ر قرار نگرفتن از جوها 
و فضاس��ازي ها در قانونگذاري است. ما نمايندگان نبايد 
در تصويب آنچه كه به صلاح كش��ور و مردم است به هيچ 
فضاسازي اهميت دهيم. بديهي است بي توجهي به فشارها 
و جوس��ازي ها به معني نش��نيدن نظرات كارشناسان و 
نخبگان دغدغه مند و مطلع نيست. 4- اصرار رهبر انقلاب 
مبني بر بيان ساده زيستي نمايندگان مجلس يازدهم و 
نبود نگاه بالا به پايين و وجود تواضع و شنيدن حرف مردم 

از موضوعات بسيار مهمي است كه خلاف ادراك عمومي 
جامعه است. مقايسه بين مجلس يازدهم با مجالس پيشين 
نش��ان مي دهد كه اين مجلس با نظارت ه��اي ميداني و 
حذف موانع ارتباط گرفتن مردم بيشترين حضور را بين 
مردم عادي براي شنيدن بدون واسطه مردم داشته است. 
همچنين در اين زمينه بر اين باور هس��تم كه توقع مردم 
ش��ريف ايران از نمايندگان مجلس انقلابي بسيار بيشتر 
از نمايندگان مجالس در دوره هاي پيش��ين است و درك 
اين مساله از اهميت بسيار زيادي برخوردار است كه عدم 
تخلف يا وجود برخي عرف ها در مجالس پيشين يا درگير 
دستگاه هاي اجرايي نبايد به معني درست بودن بسياري از 

آن اقدامات در مجلس انقلابي محسوب شود.
۵- چگونگي تعام��ل بين دولت و مجل��س از مهم ترين 
توصيه ه��ا و دغدغه ه��اي رهبر انقلاب اس��ت كه به نظر 
مي رسد رسيدن به چارچوبي با هدف همكاري و هم افزايي 
بين دو قوه بايد در دستور كار باشد. به نظر مي رسد تعريف 
عملياتي دوگانه تقريب و تخريب كه توسط رهبر انقلاب 
تبيين شد مي تواند قواعد و چارچوب اين تعامل را تعريف 
كند. اجرا كردن قوانين مصوب توسط دولت و افراط نكردن 
در استفاده از ابزارهاي نظارتي توسط مجلس دو محوري 
بود كه توسط رهبر انقلاب تصريح شد، اما به نظر مي رسد 
ضروري است ما در مجلس و عزيزان دولت ابعاد جزئي تري 
از داشتن نگاه تقريبي و دوري از نگاه تخريبي را تعيين كنيم 

تا مبناي عمل در دو قوه قرار گيرد.
۶- رهبر انقلاب دستور كار اصلي سال آخر مجلس را در سه 
محور پيگيري مساله مهار تورم و رشد توليد، تصويب برنامه 
هفتم و نهايي كردن طرح ها و لوايح نيمه كاره تعيين كردند، 
تلاش مي كنيم اين محورها را در اولويت كارهاي مجلس 
قرار دهيم و از همه همكاران مخصوصا در كميسيون هاي 
تخصصي مي خواهم در خصوص به سرانجام رساندن اين 

اولويت ها تا روز پاياني اين دوره تلاش ويژه داشته باشند.
رييس مجلس شوراي اس��لامي در پايان گفت: از تمامي 
نخبگان تقاضا مي كنم توصيه هاي رهبر حكيم انقلاب به 
مجلس را محور مطالبات خود از ما نمايندگان قرار دهند، 
چراكه تجربه سه سال گذشته به ما نشان داد كه مطالبه 
دلسوزانه و عالمانه پيرامون اولويت هاي اصلي نقش بزرگي 
در كارآمدي مجلس انقلابي دارد. همچنين از اهالي رسانه 
مخصوصا رسانه ملي و رسانه هاي جريان انقلاب درخواست 
مي كنم كه با جهت و شاخص هايي كه رهبر معظم انقلاب 
براي مجلس انقلابي و مطلوب مشخص كردند براي افكار 
عموم��ي فعالانه عمل كنند تا تصوير جامعه از مجلس به 

واقعيت نزديك و نزديك تر شود.

سلطان عمان با استقبال معاون اول رييس جمهور 
در ف��رودگاه مهرآباد، وارد تهران ش��د. هواپيماي 
هيثم بن طارق سلطان عمان در فرودگاه مهرآباد 
به زمين نشس��ت و وي مورد استقبال معاون اول 
رييس جمه��ور ق��رار گرفت. محم��د مخبر عصر 
روز )يكش��نبه( در فرودگاه مهرآب��اد ورود هيثم 
بن ط��ارق و هيات هم��راه براي س��فري دو روزه 
ب��ه ايران را خوش��امد گفت و با اش��اره ب��ه روابط 
ديرينه و ظرفيت هاي گس��ترده دو كشور، اظهار 
اميدواري كرد اين سفر براي دو ملت ايران و عمان و 
كشورهاي منطقه منشأ خير و بركت باشد. معاون 
اول رييس جمهوري به روابط تاريخي و صميمانه 
تهران- مسقط اشاره كرد و گفت: جمهوري اسلامي 
ايران نگاه ويژه اي نسبت به مناسبات خود با عمان 
دارد. مخب��ر تصريح كرد: روابط سياس��ي ايران و 
عمان روابطي نزديك و عميق اس��ت و اين روابط 
صميمان��ه ايجاب مي كند مناس��بات اقتصادي و 
تجاري فيمابين نيز همپاي مناس��بات سياس��ي 
توسعه پيدا كند. وي مسائل بانكي را از مهم ترين 
موانع پيش روي توسعه تعاملات تجاري دو كشور 
برش��مرد و از اراده جدي جمهوري اسلامي براي 
گسترش مناس��بات اقتصادي دو كشور خبر داد. 
هيثم بن طارق پادش��اه عمان نيز در اين ديدار با 
بيان اينكه بعضا كاستي هايي در روابط اقتصادي 
دو كشور وجود دارد گفت: در اين سفر در خصوص 
مسائل و موانع پيش روي مبادلات تجاري دو كشور 
مذاكره و گفت وگو خواهيم كرد. وي بر لزوم توسعه 
همكاري هاي اقتصادي و سرمايه گذاري مشترك 
تاكيد كرد و افزود: اگر چالش ها و موانع بانكي ميان 
دو كشور برطرف ش��ود، مراودات اقتصادي تجار 
دو كشور و همكاري هاي تجاري فيمابين تسهيل 
خواهد ش��د. هيثم بن طارق گف��ت: اميدوارم در 
اين سفر به راهكارهايي براي گسترش مناسبات 
اقتصادي فيمابين دست  يابيم. گفت وگو و رايزني 
درباره روابط ميان ايران و عمان و امضاي چند سند 
همكاري در راستاي تقويت همكاري هاي تجاري و 
اقتصادي از جمله اهداف مهم سفر دو روزه سلطان 
عمان به تهران است. رييس��ي در روز دوم خرداد 
سال گذشته به عمان سفر كرده بود. سيد ابراهيم 
رييس��ي بعد از ظهر روز يكشنبه به شكل رسمي 
از »هيثم بن طارق آل س��عيد« سلطان عمان در 
مجموعه فرهنگي-تاريخي س��عدآباد اس��تقبال 
ك��رد. در اين مراس��م پس از نواختن س��رود ملي 
دو كشور، س��ران ايران و عمان از يگان تشريفات 
حاض��ر در مي��دان س��ان ديده و س��پس اعضاي 
هيات هاي عاليرتبه هم��راه را به يكديگر معرفي 
كردند. رييس جمهور كش��ورمان و سلطان عمان 
پس از اين مراس��م به ش��كل خصوصي با يكديگر 
ديدار و گفت وگو خواهند كرد و پس از آن نشست 
مش��ترك هيات هاي عاليرتبه دو كشور را برگزار 
خواهند كرد. در جريان اين سفر همچنين 4 سند 
همكاري در حوزه هاي اقتصادي، سرمايه گذاري 
و ان��رژي ميان دو كش��ور به امضا خواهد رس��يد. 
بدر بن حمد البوس��عيدي، وزير خارجه عمان در 
آستانه س��فر هيثم بن طارق، پادش��اه اين كشور 
به ته��ران در صفحه توييتر خود نوش��ت: س��فر 
تاريخي پادش��اه عمان به جمهوري اسلامي ايران 
بازتاب دهنده اهتمام سران دو كشور براي تعميق 
روابط سودمند دوجانبه و همچنين اهميت دادن 
به مشورت در سطح سران در خصوص بسياري از 
مسائل منطقه و جهان در راستاي حمايت از صلح 
و ثبات و ش��كوفايي است. سفير ايران در مسقط با 
اشاره به سفر روز يكشنبه سلطان عمان به تهران 
گفت: با توجه به روند تحولات جديد در منطقه و 
عرصه بين الملل انجام اين س��فر در مقطع كنوني 
از اهميت مضاعفي برخوردار است. علي نجفي در 
آستانه س��فر سلطان عمان به ايران در گفت وگو با 
ايسنا در مورد اهميت اين س��فر اظهار كرد: سفر 
سلطان هيثم بن طارق به ايران از چند جنبه حائز 
اهميت اس��ت. از منظر روابط دو جانبه اين اولين 
سفر ايشان به تهران در مقام سلطان عمان است. 
سال گذش��ته رييس جمهور ايران به مسقط سفر 
كرد و اكنون سلطان عمان در پاسخ به دعوت آقاي 
رييسي روز يكشنبه به ايران مي آيد. اين ديپلمات 
ارشد جمهوري اس��لامي ايران با بيان اينكه طيف 
وسيعي از موضوعات و مس��ائل در روابط دو جانبه 
ايران و عمان وجود دارد كه در جريان سفر سلطان 
عمان به تهران در ارتباط با آنها رايزني و گفت وگو 
خواهد ش��د، ادامه داد: از ديگر سو با توجه به روند 
تحولات منطقه و عرصه بين الملل طبعا انجام اين 
سفر در مقطع كنوني از اهميت مضاعفي برخوردار 
اس��ت. نجفي با بيان اينكه در مدت اخير تحولات 
مهمي را در منطقه ش��اهد بوده ايم و اين تحولات 
اقتضا مي كند كه دو كشور ايران و عمان كه از روابط 
دوستانه اي برخوردارند در سطوح عالي در مورد اين 
مساله و تحولات رايزني و گفت وگو كنند، ادامه داد: 
از ديگ��ر موضوعاتي كه معمولا در اين گفت وگوها 
مورد توجه قرار مي گيرد مسائل دو جانبه و آخرين 
تحولات بين دو كش��ور در اين زمينه اس��ت. اين 
ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي ايران با اشاره به 
سطح روابط سياسي دو كشور و با بيان اينكه ايران و 
عمان در كنار همكاري هاي سياسي، همكاري هاي 
اقتصادي و ارتقاء سطح تعاملات اقتصادي را نيز مد 
نظر دارند، گفت: ايران و عمان از ظرفيت هاي خوبي 
براي گسترش همكاري هاي ش��ان در حوزه هايي 
همچون حم��ل و نق��ل، ترانزيت، ان��رژي و انجام 
سرمايه گذاري هاي مش��ترك برخوردار هستند. 
نجفي با تاكيد بر اينكه روابط ايران و عمان در حال 
حاضر در بالاترين س��طح خود قرار دارد، ادامه داد: 
اميدواريم كه سفر دو روزه سلطان عمان به تهران 
در هفته جاري باعث تقويت هر چه بيشتر مناسبات 

دوستانه بين ايران و عمان شود.

سفر مهم سياسي- اقتصادي 
سلطان عمان به ايران



گلناز پرتوي مهر |
صنعت نفت يكي از مهم ترين بخش هاي اقتصاد جهاني است 
كه انرژي مورد نياز براي حمل و نقل، توليد و ساير صنايع 
كليدي را تامين مي كند. با اين حال، صنعت نفت نيز به شدت 
سرمايه بر است و به سرمايه گذاري قابل توجهي در اكتشاف، 

توليد و زيرساخت نياز دارد. 
به گ��زارش خبرنگار »تع��ادل« س��رمايه گذاري خرد در 
صنعت نفت به روش سرمايه گذاري اندك پول در پروژه ها 
يا ش��ركت هاي مرتبط با نف��ت اش��اره دارد. اين مي تواند 
شامل س��رمايه گذاري در ش��ركت هاي اكتشاف و توليد، 
ارايه دهندگان خدمات ميدان نفتي، يا ساير كسب و كارهايي 
باشد كه در صنعت نفت درگير هستند. سرمايه گذاري خرد 
مي تواند گزينه جذابي براي سرمايه گذاران فردي باشد كه 
مي خواهند در صنعت نفت شركت كنند اما منابع لازم براي 
سرمايه گذاري كلان را ندارند. همچنين مي تواند راهي براي 
سرمايه گذاران براي تنوع بخشيدن به پرتفوي خود و كاهش 

قرار گرفتن در معرض ريسك باشد.
يكي از مزاياي كليدي سرمايه گذاري خرد در صنعت نفت 
اين اس��ت كه مي تواند به حمايت از توسعه منابع جديد 
نفتي كمك كند. بسياري از ميادين نفتي در سراسر جهان 
رو به اتمام هستند و منابع جديد نفت براي پاسخگويي به 
تقاضاي رو به رش��د مورد نياز است. سرمايه گذاري خرد 
مي تواند به تامين مالي فعاليت هاي اكتشاف و توليد كه 
مي تواند منجر به كش��ف ذخاير جديد نفت شود، كمك 
كند. اين مي تواند به تضمين عرضه پايدار نفت در آينده 
و كاهش خطر افزايش قيمت و كمبود كمك كند. يكي 
ديگر از مزاياي س��رمايه گذاري خرد در صنعت نفت اين 
است كه مي تواند به حمايت از توسعه فناوري هاي جديد 
كمك كند. صنعت نفت به طور مداوم در حال تحول است 
و فناوري هاي جديد براي بهبود كارايي، كاهش هزينه ها 
و به حداقل رساندن اثرات زيست محيطي مورد نياز است. 
سرمايه گذاري خرد مي تواند به تأمين مالي فعاليت هاي 
تحقيق و توسعه كه مي تواند منجر به توسعه فناوري هاي 
جديد شود كمك كند. اين مي تواند به بهبود رقابت پذيري 
صنعت نفت و تضمين دوام طولاني مدت آن كمك كند. 
علاوه بر سرمايه گذاري خرد، توسعه زيرساخت ها با عرضه 
نفت در بورس نيز از روندهاي مهم صنعت نفت است. اين 
به تمرين ساخت خطوط لوله، تأسيسات ذخيره سازي و 
ساير زيرساخت هاي مورد نياز براي حمل و نقل و ذخيره 

نفت اشاره دارد. توسعه زيرساخت ها مي تواند به تضمين 
عرضه مطمئن نفت و كاهش خطر افزايش قيمت و كمبود 
كمك كند. همچنين مي تواند به كاهش هزينه هاي حمل 
و نقل و بهبود كارايي صنعت نفت كمك كند. استفاده از 
گواهي سپرده نفت خام به عنوان وثيقه براي دريافت وام 
داخلي يا تامين مالي خارجي يكي ديگر از روندهاي مهم 
در صنعت نفت اس��ت. گواهي سپرده نفت خام ابزارهاي 
مالي است كه توسط ذخاير نفتي پشتيباني مي شود. آنها 
مي توانند به عنوان وثيقه براي دريافت وام يا تامين مالي از 
وام دهندگان داخلي يا خارجي استفاده شوند. اين مي تواند 
به تامين سرمايه مورد نياز براي تامين مالي فعاليت هاي 
اكتشافي و توليدي و همچنين توسعه زيرساخت ها كمك 
كند. همچنين مي تواند به كاهش ريس��ك نكول كمك 
كند و اطمينان حاصل كند ك��ه وام دهندگان در صورت 

نكول بازپرداخت مي شوند. يكي از مزاياي كليدي استفاده 
از گواهي س��پرده نفت خام به عنوان وثيقه اين است كه 
مي تواند به كاهش هزينه وام كم��ك كند. از آنجايي كه 
گواهينامه ها توس��ط ذخاير نفت پش��تيباني مي شوند، 
وام دهندگان تمايل بيش��تري به تامين مالي با نرخ بهره 
پايين تر دارند. اين مي تواند به كاهش هزينه سرمايه براي 
شركت هاي نفتي كمك كند و تامين مالي عمليات خود را 
براي آنها آسان تر كند. يكي ديگر از مزاياي استفاده از گواهي 
سپرده نفت خام به عنوان وثيقه اين است كه مي تواند به 
كاهش ريسك نكول كمك كند. از آنجايي كه گواهينامه ها 
توسط ذخاير نفتي پشتيباني مي شوند، وام دهندگان دارايي 
ملموسي دارند كه مي توانند در صورت نكول آن را مصادره 
كنند. اين مي تواند به كاهش ريسك نكول كمك كند و 
اطمينان حاصل كند ك��ه وام دهندگان در صورت نكول 

بازپرداخت مي شوند. سرمايه گذاري خرد در صنعت نفت، 
توسعه زيرساخت ها با عرضه نفت در بورس و استفاده از 
گواهي سپرده نفت خام به عنوان وثيقه براي اخذ وام هاي 
داخلي يا فاينانس خارجي، همگي از روندهاي مهم صنعت 
نفت هستند. اين روندها مي تواند به حمايت از توسعه منابع 
جديد نفتي، بهبود رقابت پذيري صنعت نفت و تضمين 
عرضه مطمئن نفت در آينده كمك كند. آنها همچنين 
مي توانند به كاهش هزينه استقراض و ريسك نكول كمك 
كنند و تامين مالي عمليات خود را براي شركت هاي نفتي 
آس��ان تر كنند. به اين ترتيب، آنها احتمالًا در سال هاي 
آتي نقش مهمي در صنعت نفت دارند.در ادامه نظر يكي 
از نمايندگان مجلس را پيرامون طرح جديد دولت براي 
فروش بيشتر نفت و تامين مالي زيرساخت حوزه صنعت 

نفت و گاز را خواهيم خواند.
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مديرعامل شركت ملي گاز :
جزييات ذخيره سازي گاز ايران 
 مديرعامل ش��ركت مل��ي گاز گف��ت: پروژه هاي 
زي��ر زمين��ي ذخيره س��ازي گاز در ح��ال انجام و 
پروژه ه��اي رو زمين��ي بر مبناي ش��يوه نامه اي از 
سوي وزير ابلاغ شده است كه بر اساس آن اجرايي 
مي شود. به گزارش مهر، طرح ذخيره سازي گاز يكي 
از طرح هايي است كه در بره هاي از زمان متوقف شد 
و در س��ال گذشته و عبور از زمستان سخت قرار بر 
از سر گيري ذخيره سازي گاز شد، اما ذخيره سازي 
گاز اتفاق افتاده است و به چه ميزان است مديرعامل 
شركت ملي گاز با اشاره به اينكه ذخيره سازي گاز در 
حال انجام است به مهر گفت: پروژه هاي زير زميني و 

رو زميني ذخيره سازي در دست اقدام است.
وي ادامه داد: پروژه هاي زير زميني ذخيره س��ازي 
گاز در ح��ال انجام و پروژه هاي رو زميني بر مبناي 
ش��يوه نامه اي از س��وي وزير ابلاغ شده است كه بر 

اساس آن اجرايي مي شود.
وي با اش��اره به اينكه ۵ طرح ذخيره س��ازي كه در 
سال هاي گذش��ته در اولويت قرار نداشتند را فعال 
كرديم كه ۲ طرح فعال شده است، ادامه داد: از آن 
جمله مي توان به طرح شوريجه دي اشاره كرد كه 
برداشت گاز را به ۲۰ ميليون متر مكعب مي رساند.

مديرعامل ش��ركت مل��ي گاز اي��ران تاكيد كرد: 
همچنين طرح سراجه ۲ كه ظرفيت ذخيره سازي 
را از ي��ك ميليارد متر مكعب ب��ه ۱.۵ ميليارد متر 
مكع��ب افزاي��ش خواه��د داد. طرح ه��اي بعدي 

ذخيره سازي هاي رو زميني است.
وي در رابطه با ميزان ذخيره سازي گاز در نظر گرفته 
شده، گفت: در پروژه هاي رو زميني بستگي به تقاضا 
و سرمايه گذاري دارد كه با افزايش سرمايه گذاري 

امكان ذخيره سازي بيشتر نيز فراهم مي شود.
چگني اضافه كرد: اميدواريم از اين طريق بخشي 
از گاز م��ورد نياز در زم��ان محدوديت هاي صنايع 
تأمين شود و مقدار آن ماكسيمم محدوديت هايي 
كه به وجود آمد سقف مورد انتظار است اما همه اين 

مقولات بستگي به سرمايه گذار دارد.

كاهش ۱۰۰۰مگاواتي مصرف برق 
بخش اداري در دستور كار است

مديركل امور انرژي و مشتريان صنعت برق گفت: بخش 
اداري كشور با ۳ هزار مگاوات، نقشي تاثيرگذار در پيك 
مصرف برق كشور دارد اما انتظار مي رود در ساعات پيك 
امسال، ش��اهد كاهش هزار مگاواتي مصرف برق اين 

بخش باشيم.
عبدالامير ياقوتي، مديركل امور انرژي و مشتريان صنعت 
برق در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنيم، 
اظهار داش��ت: مصرف بخش ادارات در كش��ور سالانه 
نزديك به ۱4 هزار ميليون كيلووات ساعت است و سهم 
بخش اداري از مصرف برق كشور درساعات پيك بيش 
از ۳ هزار مگاوات است. ياقوتي با بيان اينكه »فرصت هاي 
زيادي در بخش ادارات براي صرفه جويي وجود دارد«، 
گفت: سرمايش، روشنايي و ساير تجهيزات و ملزومات 
اداري، فرصت هاي خوبي براي صرفه جويي در اختيار 
س��ازمان ها قرار مي دهد. وي با اشاره به اينكه براساس 
مصوبه دولت، ادارات موظف به كاهش مصرف برق خود 
شده اند، افزود: براساس مصوبه دولت تاكيد شده است 
كه ادارات موظف به كاهش ۳۰ درصدي مصرف برق در 
س��اعات اداري و 6۰ درصدي در خارج از ساعات اداري 
شده اند،  ياقوتي ادامه داد: انتظار مي رود در سال جاري 
ش��اهد كاهش هزار مگاواتي مصرف ادارات در ساعات 
كاري و دو هزار مگاواتي در خارج از ساعات كاري باشيم .

مديركل امور انرژي و مشتريان صنعت برق تصريح كرد: 
در سال گذشته صنايع با همكاري خوب خود، سهمي 

8۰۰ مگاواتي در كاهش پيك مصرف داشتند.
مديركل امور انرژي و مشتريان صنعت برق در خصوص 
سهم هر بخش تجهيزات در مصرف برق ادارات نيز گفت: 
حدود 6۰ درصد از مصرف برق بخش اداري در فصول 
گرم سال، مربوط به سيستم هاي سرمايشي است و به 
همين دليل بخش قابل توجهي از صرفه جويي در مصرف 
برق با اس��تفاده صحيح از وسايل سرمايشي به دست 
مي آيد. ياقوتي از روشن كردن سيستم هاي سرمايشي در 
ساعات مناسب و خاموش كردن آنها قبل از اتمام ساعات 
اداري به عنوان راهكارهاي كاهش مصرف انرژي خبر داد 
و گفت: ادارات موظفند سيستم هاي سرمايشي خود را 

روي دماي ۲4 درجه تنظيم كنند.
وي از دس��تگاه ها و ملزومات اداري از قبيل كامپيوتر، 
پرينتر، اسكنر و... به عنوان دومين گروه مصرف كنندگان 
ياد كرد و افزود: ضروري اس��ت تنه��ا زماني كه به اين 
تجهيزات نياز داريم آنها را روش��ن كنيم و در غير اين 
صورت اين تجهيزات در حال آماده به كار )استندباي( 
قرار گيرند يا در صورت عدم استفاده از اين تجهيزات آنها 

را خاموش و از مدار خارج كنيم.
ياقوتي با بيان اينكه »روش��نايي به عنوان ديگر مولفه 
تاثيرگذار در مصرف برق بخش اداري اس��ت«، گفت: 
خوشبختانه در اين فصل از سال حداكثر روشنايي را به 
صورت طبيعي برخورداريم، بنابراين با كاهش استفاده از 
روشنايي لامپ ها مي توانيم مصرف خود را كاهش دهيم.

وي ادامه داد: س��اختمان هاي اداري براساس الزامات 
ابلاغي بايد مولد خود تامين داشته باشند؛ استفاده از 
مولدهاي خودتامين مي تواند به صرفه جويي در مصرف 
برق كمك كند. مديركل امور انرژي و مشتريان صنعت 
برق تصريح كرد: ادارات با مصرف صحيح در اين س��ه 
بخش مي توانند حتي بيش از ميزان ابلاغي، مصرف خود 
را كاهش دهند. وي افزود: راهكارهاي دراز مدت و كم 
هزينه مانند استفاده از تجهيزات سرمايشي كم مصرف 
با كارايي بالا، اس��تفاده از عاي��ق كاري، بهره گيري از 
پنجره هاي دوجداره، استفاده از پرده، تعويض لامپ هاي 
پرمصرف يا تعويض تجهيزات پرمصرف، تبديل تجهيزات 
گرمايشي برقي به گازي وجود دارد كه در طولاني مدت 
موجب صرفه جويي و بازگش��ت هزينه برق در ادارات 

خواهد شد.

در برنامه توسعه هفتم پيشنهاد داده شد 
حكمراني آب

در لايحه برنامه هفتم توسعه
لايحه برنامه هفتم توس��عه، در فصل نهم موضوع 
آب و چالش ه��اي موجود در حوزه آب كش��ور و 
راهكارهاي برون رفت را مورد توجه قرار داده است.

به گزارش مهر، لايحه برنامه هفتم توسعه، در فصل 
نهم يعني مواد ۱۲۵ تا ۱4۵ به موضوع آب پرداخته 
است، لايحه برنامه در اين احكام چالش هاي دست 
به گريبان حوزه آب كشور و راهكارهاي برون رفت 
را م��ورد توجه قرار داده اس��ت، از مديريت منابع 
آبي اعم از ش��رب، كش��اورزي و صنعت گرفته تا 
ساماندهي برداش��ت آب هاي زيرزميني، تعيين 
تكليف الگوي مصرف آب در تمامي بخش ها و.... 

متن اين احكام به شرح زير است: 
ماده ۱۲۵- به منظ��ور افزايش بهره وري كاهش 
س��اختار، موازي كاهش هزينه هاي بالاس��ري و 
تفكيك وظايف حاكميت��ي و تصدي وزارت نيرو 
مكلف اس��ت حداكثر ت��ا پايان س��ال دوم برنامه 
نس��بت به رفع هرگونه تعارض منافع شركتي در 
مديري��ت منابع آب و همچنين اصلاح س��اختار 
ش��ركت هاي زيرمجموعه خود در بخش آب اعم 
از ادغ��ام با انحلال يا واگذاري بخش��ي از وظايف 
آنها به شهرداري ها با تصويب شوراي عالي اداري 

اقدام نمايد.
ماده ۱۲6 - به منظور استقرار حكمراني مطلوب 
هماهنگي سياست گذاري، تحقق رويكرد توسعه 
پايدار و مديريت به هم پيوسته آب در سطح ملي 
و حوضه هاي آبريز هماهنگي و سياست گذاري در 
زمينه منابع طبيعي و آبخيزداري به وظايف شوراي 

عالي آب اضافه مي گردد.
ماده ۱۲۷- وزارت نيرو مكلف است با هدف كاهش 
آب مصرف��ي بخش صنع��ت و مع��دن، حداكثر 
 طي مدت س��ه م��اه از ابلاغ اين قانون نس��بت به 
ب��از تخصي��ص آب مصرف��ي صناي��ع، معادن، 
پالايشگاه ها و نيروگاه ها و ابلاغ زمان بندي تأمين 
آب جايگزين ب��ا اولويت منابع آب��ي نامتعارف با 
هماهنگي وزارت صنعت، مع��دن و تجارت اقدام 
نماي��د در پايان زمان بندي ابلاغ ش��ده بهاي آب 
تحويلي برداش��تي صنايع و مع��ادن از منابع آبي 
معادل متوسط بهاي تمام شده طرح هاي تأمين 
آب جايگزين در محدوده اس��تقرار صنايع تعيين 
مي گردد. منابع حاصله به حساب درآمد شركت 
مديريت منابع آب ايران نزد خزانه داري كل كشور 
واريز و متناس��ب ب��ا وصول درآمد ب��ا هماهنگي 
س��ازمان برنامه و بودجه كش��ور ص��رف اجراي 
طرح هاي بخش آب مصوب قوانين بودجه سنواتي 
مي گردد. ش��هرك ها و نواحي صنعتي و صنايع و 
معادن مش��مول اين بند در دريافت تسهيلات و 
مزايده استفاده از پساب در اولويت هستند. ماده 
۱۲8- به منظور افزايش بهره وري آب كشاورزي 
اصلاح اقتصاد آب و لحاظ نمودن رجحان كشت 
محصولات اساسي مطابق الگوي كشت وزارت نيرو 
با هماهنگي وزارت جهاد كشاورزي موظف است 
در س��ال اول برنامه الگوي مصرف آب كشاورزي 
در واحد س��طح را براي گروه محصولات مختلف 
اساس��ي و س��اير و در هر اقليم و قيمت به صورت 
پلكاني تعيين نمايد. آب بها براي مصارف كشاورزي 
از سال دوم برنامه تا سطح الگوي مصرف به صورت 
يارانه اي و مازاد بر الگوي مصرف به صورت پلكاني 
تا معادل بهاي آب جايگزين خواهد بود ايين نامه 
اجرايي اين ماده در سال اول اجراي اين قانون به 
تصويب هيات وزيران مي رس��د. م��اده ۱۲۹- در 
راس��تاي ارتقاي حكمراني محلي آب وزارت نيرو 
با همكاري وزارت جهاد كش��اورزي موظف است 
ظرف مدت يك سال از تصويب اين قانون نسبت 
به تدوين نظام نامه و استقرار مديريت مشاركتي 
آب با ايجاد يا تقويت تش��كل هاي بهره برداران در 
هر يك از آبخوان هاي كش��ور اقدام نمايد. وزارت 
مي تواند وظاي��ف تصدي گري خود در حفاظت و 
بهره برداري از منابع آب زيرزميني و سطحي نظير 
گشت و بازرس��ي جلوگيري از اضافه برداشت از 
چاه هاي مجازي اقدامات انسداد چاه هاي غيرمجاز، 
جمع آوري آب بها و تعمير و نگهداري شبكه هاي 
آبياري را به اين تش��كل ها با عقد ق��رارداد واگذار 
نمايد. نظارت بر عملكرد اين تش��كل ها بر عهده 

وزارت نيرو است.
ماده ۱۳۰- جهت تسريع در تكميل و بهره برداري 
از طرح هاي شبكه هاي آبياري و زهكشي به وزارت 
نيرو و وزارت جهاد كشاورزي اجازه داده مي شود 
اعتبارات مصوب طرح هاي مربوطه و منابع داخلي 
را به ص��ورت كمك هاي فن��ي و اعتباري صرف 
حمايت از سرمايه گذاران در طرح هاي مشاركت 
منافع شبكه هاي آبياري و زهكشي مطابق الگويي 
كه در سال اول اجراي برنامه با پيشنهاد مشترك 
وزارت نيرو و وزارت جهاد كش��اورزي به تصويب 

هيات وزيران مي رسد، هزينه نمايند.
م��اده ۱۳۱- وزارت نيرو مكلف اس��ت در س��ال 
نخس��ت، برنامه الگوي مصرف بهينه آب شرب و 
بهداشتي خانگي برحسب بعد )خانوار را به تفكيك 
مناطق و اقليم هاي آب و هوايي مختلف شهري و 
روس��تايي تعيين و ابلاغ نمايد آب بهاي شهري و 
روستايي به پيشنهاد وزارت نيرو به تصويب هيات 
وزيران مي رسد. تعرفه آب مشتركين خانوارهاي 
ش��هري و روس��تايي كش��ور به گون��ه اي اصلاح 
مي گردد كه تعرفه مش��تركين تا الگوي مصرف 
به ص��ورت تخفيفي مش��تركان بالات��ر از الگوي 
مصرف متناسب با قيمت تمام شده آب جايگزين 
و به صورت افزايش پلكاني در هر يك از ش��هرها 
و روس��تاها محاس��به و از مصرف كنندگان اخذ 
مي گردد به نحوي كه تعرفه دريافتي از مشتركين 
خانگي پرمصرف بالات��ر از الگوي مصرف بار مالي 
تعرفه مشتركان تا الگوي مصرف را جبران نمايد به 
گونه اي كه منجر به زيان شركت هاي مربوط نشود.

»تعادل« گزارش مي دهد 

با پيروزي در دوئل انتخاباتي دهه سوم زمامداري اردوغان آغاز شد

سرمايه گذاري خرد در صنعت نفت

ابزار مالي جديد دولت براي سرمايه گذاري بر نفت خام

جان سخت

علي اصغر خاني عضو، كميسيون عمران مجلس شوراي 
اسلامي، در گفت وگو با »تعادل«، درباره ميزان موثر بودن 
عرضه نفت در بورس انرژي از طريق اوراق گواهي س��پرده 
كالايي و ورود بخش خصوصي به حوزه خريد و فروش نفت 
گفت: نمي توان با قاطعيت گفت كه با ورود بخش خصوصي 
به اين حوزه حتماً شاهد گشايش هاي خوبي خواهيم بود يا 
اينكه نه اين اقدام اصلًا تاثيرگذار نيست، بلكه موفق شدن 
اين طرح نيازمند عزم جدي مديران اجرايي و بر اساس اصول 
و برنامه عمل كردن است، در اين صورت مي توانيم شاهد 

موفقيت در اين حوزه باشيم.
اين نماينده مجلس يازدهم با تاكيد بر اينكه البته عرضه 

نفت در بورس در كشورهاي مختلف تجربه شده و كارآيي 
خود را نشان داده است ادامه داد: اين اقدام مي تواند تحرك 
خوبي در اقتصاد كشور ايجاد كند و به ويژه در بحث فروش 
نفت كمك كننده باشد. اين نماينده مجلس يازدهم ادامه 
داد: ه��ر كاري كه ما بخواهيم انج��ام دهيم چه در بخش 
خصوصي چه در بخش دولتي آن چيزي كه مهم است اين 
است كه خروجي آن يك خروجي قابل قبول براي ما باشد. 
عضو كميسيون عمران مجلس گفت: فروش نفت يك اقدام 
رقابتي است و ما مي توانيم با ورود بخش خصوصي به اين 
حوزه اين مساله را در داخل كشور رقابتي كنيم، علاوه بر اين 
مي توانيم تعداد خريداران نفت خود و تعداد فروشندگان را 

نيز افزايش دهيم.  اين نماينده مجلس درباره ميزان تاثير اين 
اقدام در توسعه ميادين نفت و گاز نيز توضيح داد: با عرضه 
نفت در بورس انرژي مي توانيم منابع حاصل از اين خريد و 
فروش را صرف توسعه ميادين نفتي كنيم چرا كه هم اكنون 
در اين حوزه دچار ضعف هس��تيم در حالي كه كشورهاي 
همس��ايه ما كه داراي ذخاير استراتژيك طبيعي هستيد 
در حال توسعه ميادين نفت و گاز خود مبتني بر تكنولوژي 
روز دنيا هستند.  خاني در ادامه افزود: با انتشار اين گواهي ها 
مي توان با استفاده از بازاريابي شركت ها در بخش خصوصي 
علاوه بر تنوع بخشي به مبادي صادراتي، بازار جديد و بدون 
ريسكي در بورس انرژي جهت فروش نفت خام ايجاد كرد كه 

همه اين عوامل به خنثي كردن تحريم هاي تجارت نفت نيز 
كمك مي كند. خاني در ادامه با تاكيد بر اينكه اگر ما بتوانيم 
يك آيين نامه اجرايي داخلي در اين رابطه بنويسيم موفق 
خواهيم ش��د افزود: از مزاياي ديگر اين طرح اين است كه 
امكان وثيقه سازي براي فاينانس، اخذ وام از بانك ها و معامله 
بر روي گواهي ها جنبه تشويقي براي سرمايه گذاران دارد و 
در جذب آنها موثر است. خاني گفت: اوراق گواهي سپرده 
كالايي نفت خام يكي از ابزارهاي مالي است كه امكان خريد 
و فروش و سرمايه گذاري در نفت خام كشور را براي مشتريان 

داخلي و خارجي را ايجاد مي كند.

 اردوغان گويي قصد ندارد دس��ت از حكومت در تركيه 
ب��ردارد. رجب طيب اردوغ��ان، رييس جمهوري تركيه 
ام��روز دي��روز در دور دوم انتخابات رياس��ت جمهوري 
تركيه با شكست رقيبش كمال قليچداراوغلو، بار ديگر 
توانست كرسي رياست جمهوري را براي يك دوره پنج 

ساله تصاحب كند.
پس از ش��مارش ۹۹ درصد آراي دومين دور از انتخابات 
رياست جمهوري تركيه »رجب طيب اردوغان« با كسب 

۵۲.۰۷ درصد آرا پيروز شد و رييس جمهور تركيه ماند.
ب��ه گزارش الجزيره، پ��س از ش��مارش ۹۹ درصد آراي 
دومين دور از انتخابات رياست جمهوري تركيه »رجب 
طيب اردوغان« با كس��ب ۵۲.۰۷ درصد آرا پيروز شد و 

رييس جمهور تركيه ماند.
دور اول انتخابات كه در ۱4 مه ميان س��ه نامزد ش��امل 
اردوغان، قليچداراوغلو و س��ينان اوغان برگزار ش��د، به 
نتيجه مشخصي نرسيد و هيچ يك از نامزدها نتوانستند 
بيش از ۵۰ درصد آراء را كس��ب كنن��د و كار به دور دوم 

انتخابات ميان دو نامزد برتر رسيد.
دور اول انتخابات با نتيجه 4۹.۵۱ درصد آرا براي اردوغان 

و 44.8 درصد ب��راي قليچداراوغلو به پايان رس��يد، در 
نهايت اردوغان امروز توانس��ت رقيبش قليچداراوغلو را 

شكست دهد
»كم��ال قليچدار اوغل��و« رقيب اردوغ��ان و كانديداي 
مخالفان نيز توانست 4۷.۱۳ درصد آرا را از آن خود كند..

رييس جمهور تركيه در يك سخنراني در ميان هواداران 
خود در استانبول اعلام پيروزي كرد.

او با قدردداني از مردم تركيه براي ش��ركت در انتخابات 
گفت كه آنها به ما مسووليت دادند براي پنج سال ديگر 

در قدرت باشيم.
او با تمس��خر رقيب انتخاباتي خود گفت: »خداحافظ، 
خداحافظ، خداحافظ كمال«. هواداران اردوغان هم كمال 

قليچداراوغلو را هو كردند.
اردوغان افزود: »تركيه تنها برنده امروز است.«

آمار رسمي هنوز اعلام نشده است، اما رسانه هاي تركيه 
گ��زارش دادند كه آق��اي اردوغان با كس��ب بيش از ۲6 
ميليون راي، تاكنون ۵۲.4 درصد آرا را از آن خود كرده و 
كمال قليچداراوغلو نيز با كسب ۲۳.8 ميليون راي، 4۷.۷ 

درصد آرا را به دست آورده است.

با اين حال تلويزيون ها و خبرگزاري هاي تركيه در ساعات 
گذشته هركدام آمار متفاوتي اعلام كردند.

رس��انه هاي نزديك به آق��اي اردوغان و ح��زب حاكم، 
رييس جمهور فعلي را پيشتاز معرفي كردند، در حالي كه 
رسانه هاي مخالفان، آقاي قليچداراوغلو را برنده نتايج اوليه 

انتخابات اعلام كردند.
گزارش ها حاكي اس��ت كه در استانبول، قلب اقتصادي 
تركيه، با ش��مارش ۹۱ درصد آرا، قليچداراوغلو با ۵۱.۳ 

درصد آرا پيشتاز است.
رسانه هاي دولتي تركيه در گزارش هاي خود آقاي اردوغان 

را برنده نهايي انتخابات روز يكشنبه مي دانند.
در صورت عدم شكايت رقيب انتخاباتي او و تاييد نتايج 
راي گيري توسط شوراي عالي انتخابات تركيه، او تا سال 

۲۰۲8 رييس جمهور باقي خواهد ماند.
آق��اي اردوغ��ان كه 6۹ س��ال دارد، در بيس��ت س��ال 
گذش��ته رهبري تركيه را در دو مقام نخس��ت وزيري و 
رياست جمهوري در دست داشته است و آقاي قليچدار 
اوغلو انتخابات اين دوره را همه پرسي براي آينده تركيه 

توصيف كرده بود.

در اولين واكنش ها به نتايج غيررسمي انتخابات تركيه، 
شيخ تميم بن حمد آل ثاني، امير قطر، »پيروزي« آقاي 

اردوغان را تبريك گفت

  طرفداران اردوغان پيروزي او 
را جشن گرفته اند

ه��واداران رجب طيب اردوغان پ��س از اعلام نتايج غير 
رس��مي دور دوم انتخابات رياس��ت جمهوري تركيه در 
شهرهاي مختلف از جمله آنكارا و استانبول به خيابان ها 

آمده  و پيروزي او را جشن گرفتند.
به گزارش ايس��نا، هزاران نف��ر از طرفداران رجب طيب 
اردوغان يكشنبه شب همزمان با اعلام نتايج غير رسمي 
دور دوم انتخابات رياست جمهوري تركيه، پيروزي او در 

اين دور از انتخابات را جشن گرفتند.
اين جشن در حالي برگزار مي شود كه هنوز نتايج نهايي 

دور دوم انتخابات تركيه اعلام نشده است.
خبرگزاري آناتولي تركيه اعلام كرده درصد مشاركت در 
دور دوم انتخابات رياس��ت جمهوري 8۳ درصد واجدان 

شرايط بوده است.

اوجي: ميعانات گازي ذخيره شده روي آب به صفر رسيد
وزير نفت گفت: در شرايطي كه در گذشته ۷8 ميليون بشكه 
ميعانات روي دريا ذخيره شده بود، امروز اين رقم به صفر 

رسيده است و ميعانات گازي روي آب نداريم.
جواد اوجي در نشست گردهمايي روساي نمايندگي هاي 
جمهوري اس��لامي ايران در خارج از كش��ور كه در محل 
وزارت امور خارجه برگزار شد، به دستاوردهاي صنعت نفت 
و گاز كشور اشاره و اظهار كرد: متأسفانه در دولت گذشته 
در حوزه ديپلماسي انرژي دچار مشكل بوديم و صادرات 
نفت ما خوب نبود و ۷8 ميليون بش��كه ميعانات نيز روي 
دريا داشتيم و در زمستان سال ۹۹ نيز به  دليل ناترازي گاز 

با خاموشي هاي پرشمار روبرو بوديم.
او اف��زود: با تلاش همگاني و موفقيت هاي��ي كه در حوزه 
ديپلماسي انرژي به دست آورديم، توانستيم رقم صادرات 
نفت خام و ميعان��ات گازي را افزايش دهيم و ركوردهاي 

مطلوبي را در بخش صادرات ثبت كنيم. وزير نفت تصريح 
كرد: در شرايطي كه در گذشته ۷8 ميليون بشكه ميعانات 
روي دريا ذخيره شده بود، امروز اين رقم به صفر رسيده است 

و ميعانات گازي روي آب نداريم.
اوجي گف��ت: اگر چه يك��ي از مش��كلات و چالش هاي 
م��ا در ش��رايط كنوني نات��رازي در بخش انرژي اس��ت، 
سرمايه گذاري هاي مطلوبي براي رفع اين ناترازي انجام 
شده و از توان هلدينگ ها و بانك ها نيز استفاده كرده ايم، 
تاكنون قراردادهاي خوبي براي سرمايه گذاري امضا شده كه 
بخش قابل اعتنايي از آن سرمايه گذاري خارجي بوده است.

او به موضوع اس��تفاده از توانمندي سازندگان داخلي در 
صنعت نفت نيز اش��اره و اظهار كرد: ام��روز در اين زمينه 
تقريباً خودكفا هستيم و ۷۰ تا 8۰ درصد تجهيزات صنعت 
نف��ت را خودمان توليد مي كنيم. همچني��ن امروز همه 

ماشين هاي دوار در صنعت نفت به همت سازندگان داخلي 
توليد مي شوند. وزير نفت به استفاده از توان شركت هاي 
دانش بنيان در صنعت نفت و گاز اشاره كرد و گفت: امروز 
۵۵۰ شركت دانش بنيان در حوزه نفت و گاز فعال هستند 
كه در زمينه هاي مختلف از جمله ناترازي گاز و هم در بخش 

بهينه سازي به وزارت نفت كمك مي كنند.
اوجي با بيان اينكه سبكي نو در الگوي تازه قراردادهاي نفتي 
ارايه شده است، افزود: اين قراردادها به گونه اي است كه براي 
سرمايه گذاران جذاب و شيرين باشد. معتقدم امروز هيچ 
پروژه اي براي سرمايه گذاران شيرين تر از سرمايه گذاري 

در صنعت نفت نيست.
او ادامه داد: قراردادهاي خوبي در بخش گاز امضا شده و در 
سوآپ و خريد و فروش گاز نيز اتفاق هاي خوبي رقم خورده 
اس��ت. همچنين در بخش پتروشيمي نيز موفقيت هاي 

بزرگي به دس��ت آورده ايم؛ به طوري كه ۱4 ميليارد دلار 
وصولي درآمد هاي حاصل از صادرات پتروشيمي داشته ايم 
كه در سامانه هاي بانك مركزي عرضه شده است. همچنين 
6۷ كاتاليست را خودمان توليد مي كنيم و در بخش اعظم 

كاتاليست ها خودكفا هستيم و به صادرات هم رسيده ايم.
وزير نفت با بيان اينكه در بخش ترانزيت گاز قراردادهاي 
خوبي امضا شده است، تصريح كرد: ايران اين آمادگي را دارد 
كه در بحث پتروپالايشگاه و پالايشگاه هاي فراسرزميني با 

ديگر كشورها همكاري كند.
اوجي سرمايه گذاران را به سرمايه گذاري در صنعت پرسود 
نفت و گاز ايران تشويق كرد و گفت: صنعت ال ان جي براي 
توسعه به سرمايه گذاري نياز دارد. از اين رو ما براي تشويق 
سرمايه گذاري خارجي در اين بخش شرايط بسيار خوبي 

را پيش بيني كرده ايم.



از نيمه دوم سال گذشته شاهد رشد افسارگسيخته قيمت 
مسكن هستيم و اين موضوع باعث شده در شهري همانند 
تهران خريد خانه تبديل به آرزو شود، البته شهرهاي ديگر 
وضعيت بهتري ندارند و گراني و رشد افسارگسيخته قيمت 
مسكن در همه جاي كش��ور نفوذ كرده است. اين گراني 
مسكن باعث شد كه مسوولان به فكر بيفتند و طرح فروش 
مسكن متري را از طريق بازار سرمايه كليد بزنند. نيمه آبان 
ماه بود كه صندوق املاك و مستغلات در سازمان بورس 
رونمايي شد؛ در آن زمان گفته شد قرار است مردم با خريد 
متري مسكن صاحبخانه شوند؛ اما حالا با گذشت حدود 
دو ماه از آغاز به كار اين صندوق روشن شده است، خانه دار 
كردن مردم از طريق صندوق هاي املاك ادعايي بيش نبوده 
است. صندوق املاك و مستغلات ۲۱ آبان ماه در سازمان 
بورس رونمايي شد اما مردادماه سال ۹۹ بود كه تشكيل اين 

صندوق البته در قالب بورس مسكن تصويب شد.

    خريد  متري  مسكن چيست؟
س��رمايه گذاران مي توانند به وس��يله صن��دوق املاك و 
مس��تغلات به صورت متري و حتي سانتي متري مسكن 
بخرن��د و در نهايت صاحب خانه ش��وند. اي��ن صندوق به 
گونه اي طراحي شده كه سرمايه، سرمايه گذاران متعددي 
را جمع آوري مي كند و به سرمايه گذاران خرد كمك مي كند 
كه با سرمايه گذاري در املاك سود ببرند و حتي در بلندمدت 
نيز صاحب خانه شوند.مهرماه امسال بود كه رييس سازمان 
نوس��ازي ش��هر تهران در خصوص فروش متري مسكن 
گفت كه چند پروژه ش��هرداري ته��ران در بخش فروش 
متري مسكن است كه مردم بتوانند به صورت خُرد خريد 
كنند. سيدمهدي هدايت گفته بود: براي مردم هم منفعت 
مالي دارد و هم اينكه مي توانند در يك بازه زماني مشخص 
خانه دار شوند. هر زمان كه پول داشتند مي توانند چند متر 
زمين بخرند.او درباره قيمت هاي مسكن نيز گفت: پروژه ها 
مشخص است ولي هنوز قيمت در نيامده است؛ بيشترين 
فروش  متري مسكن در مناطق ۱۰، ۱۱ و ۱۹ خواهد بود. 
اين پروژه براي اقش��ار كم درآمد جامعه اس��ت كه بتوانند 
صاحبخانه ش��وند.با توجه به عدم ارايه آمار براي صندوق 
املاك و مستغلات به نظر مي رسد بخش عمده اي از فروش 
متري مسكن از مناطق جنوبي شهر است. چرا كه قيمت 
ارزان تري نسبت به س��اير مناطق تهران دارد و به قيمت 
پايين تر و بهتري به فروش مي رسد. اولين تجربه راه اندازي 
صندوق املاك و مستغلات، به صندوق بازنشستگي كشوري 
با نماد »ارزش مسكن« باز مي گردد كه حدود ۳۰ ميليون 
واحد سرمايه گذاري عادي بود و معاملات ثانويه آن آغاز شده 
است.اين صندوق ۲۷ شهريورماه امسال با مجوز ۵ ساله به 
ثبت رسيد و سپس پذيره نويسي آن ۲۶ مهر ماه در فرابورس 
آغاز شد و بررسي ها نشان مي دهد كه استقبال خوبي از آن 
شده است. اين تجربه نسبتا خوبي براي سرمايه گذاران بود 
و احتمالا به نظر مي رسد، صندوق املاك وضعيت خوبي در 
ميان سرمايه گذاران داشته باشند و احتمالا موفق باشد.با اين 
حال اما سرمايه گذاران اين صندوق نبايد اميدي به خانه دار 
شدن داشته باشند چرا كه هر فرد چند متر از يك خانه را 
مي خرد و مشخص نيست بقيه خانه را چه كسي مي خرد. 
يعني يك خانه مي تواند چندين صاحب داشته باشد و در 
نهايت هيچ يك صاحب صددرصد خانه نباشد و تنها سودي 

خرد از اين ملك ببرند!

   فروش  متري مسكن  محقق  مي شود؟
عليرضا مهدي زاده حكاك، كارشناس بازار مسكن اظهار 
كرد: ف��روش متري مس��كن از طريق س��ازوكار بورس 
اقدام بس��ياري مثبتي است و تمام افراد  درگير با املاك و 

مستغلات را منتفع مي س��ازد. با اين راه كار هم خريداران 
مسكن و هم سازندگان آن نفع مي برند همچنين هدايت 
نقدينگي صورت مي گي��رد. اگر خريداري با يك ميليارد 
تومان وارد بازار مس��كن شود در دسته متقاضيان املاك 
و مس��تغلات قرار نمي گيرد، همچنين اين مبلغ هيچ راه 
ورودي به بازار املاك و مس��تغلات ندارد؛ بنابراين منابع 
محدود )زير يك ميليارد تومان( افراد از رشد و تورم ملك 
عقب مي ماند در صورتي كه اگر مسكن به صورت متري 
فروخته شود با هر مقدار پول افراد مي توانند سوار تورم ملك 
شوند.وي اضافه كرد: بايد گفت كه مطابق تجربيات ادوار 
گذشته تورم ملك ريسك چنداني را متحمل سرمايه گذاران 
نمي كند و طبق محاسبات صورت گرفته از سال ۱۳۸۰ پس 

از بورس بالاترين بازدهي را به خود اختصاص داده است.
مهدي زاده ادامه داد: از طرفي فروش متري مسكن تمام 
منابع خرد افردا جامعه را به سمت توليد هدايت مي كند. 
يعني اين منابع به عنوان نقدينگي وارد بازار ملك مي شود 
و در نهايت به سازندگان مي رسد كه مي توانند تامين مالي 
بسيار خوبي را براي تكميل پروژه ها انجام دهند. با وجود 
گراني نهاده هاي توليد شركتي كه در سال ۱۰۰ تا ۲۰۰ هزار 
متر مسكن با نقدينگي مشخص مي ساخت، در اين روز ها 
براي نگه داشتن توليد در اين حد بايد سرمايه در گردش 
را ب��ه چند برابر افزايش دهد. در حالي كه با بالا رفتن تورم 
بايد سرمايه در گردش افزايش يابد كه انجام اين كار براي 
بسياري از شركت ها دشوار است. در صورتي كه مبالغ خرد 
افراد به عنوان نقدينگي به شركت هاي سازنده تزريق شود 
تا اين دست شركت ها به سادگي حجم توليد را چند برابر 
كنند. در اين بين هدايت نقدينگي هم صورت مي گيرد، 
مبالغ خرد از بازار هاي موازي به سمت بازار مسكن سرازير 
مي شود.اين كارشناس بازار مسكن گفت: در صورتي كه 
فروش متري مسكن در بورس عملي ش��ود اقدام بسيار 
مثبتي است، اين موضوع در گذشته نيز چندين بار مطرح 
شد، اما با تغييرات مديريتي در سازمان بورس مواردي براي 
اضافه ش��دن به آن پيشنهاد شد. به نظر مي رسديکی، دو 
سالي از آخرين جلس��ات پيرامون اين موضوع مي گذرد، 

اما اين بار صرافتي در اجرايي ش��دن آن ديده مي ش��ود و 
اميد است اين طرح با شفافيت ها و نظارت هاي كه از جانب 
س��ازمان وجود دارد، صورت بگي��رد چراكه اتفاق خيلي 
خوبي براي طرفين )خريداران و سازندگان( درگير در بازار 

مسكن خواهد بود.

   فروش متري مسكن كليد خورد!
طرح فروش متري مسكن كه مي تواند ظرفيتي براي خانه دار 
كردن متقاضيان واقعي و نوسازي بافت هاي فرسوده باشد 
مراحل كارشناسي و تاييد فقهي را گذرانده و هم اكنون توسط 
هيات مديره بورس در حال بررسي است؛ آن طور كه مديران 
شهري اعلام كرده اند در اولين گام پروژه اي ۲۰۰ واحدي در 
قالب اين طرح در منطقه نواب عرضه مي شود. طرح فروش 
متري مس��كن از ماه ها قبل توسط دولت سيزدهم دنبال 
مي ش��ود. بافت هاي فرسوده ظرفيت بس��يار خوبي براي 
اجراي اين طرح است كه مي تواند به خانه دار شدن متقاضيان 
واقعي مسكن منجر شود. مصوبه فروش متري مسكن در 
شوراي فقهي اخذ شده و هم اكنون در هيات مديره بورس 
بررسي مي شود. طبق اين طرح افراد مي توانند به متراژي 
كه توانايي پرداخت قيمت آن را دارند »يونيت« )واحدي از 
متراژ منزل( خريداري كنند و بعد از چند سال امكان مالكيت 
واحد را فراهم آورند.محدوده شهري براي متقاضيان در بازار 
مسكن همواره جذاب تر از شهرهاي پيراموني بوده است. 
جدا از تحميل هزينه هاي سنگين ايجاد شهرهاي جديد، 
به دليل دور بودن اين محدوده ها از ش��هرهاي مادر، طرف 
تقاضا هزينه هاي مادي و معنوي بسياري را صرف سكونت 
در شهرهاي جديد مي كند.مسوولان و كارشناسان برآورد 
مي كنند به دليل هزينه هاي سنگين ايجاد زيرساخت ها 
و امكانات ۷۰ درصد از هزينه ساخت مسكن در شهرهاي 
پيرامون بر عهده دولت قرار دارد كه صرف ايجاد ده ها نوع از 
خدمات زيربنايي، روبنايي و ارتباطات مي شود. در حالي كه 
جانمايي پروژه ها در بافت هاي فرسوده دولت را از تحمل اين 
هزينه ها رها مي كند.دولت سيزدهم يك پنجم از برنامه خود 
براي توليد مسكن را در بافت هاي فرسوده گنجانده است. 

شركت بازآفريني شهري ايران در سال قبل ۱۱۰ هزار واحد 
مسكوني در مناطق ناكارآمد شهري را به مرحله نوسازي و 
بهسازي رساند. هدف گذاري سال جاري ۲۰۰ هزار واحد 
خواهد بود كه شركت بازآفريني براي تحقق آن دو برنامه 
اصلي شامل مشوق نوس��ازي و سند ملي سكونتگاه هاي 
غيررسمي را دنبال مي كند كه چند روز قبل محمد آييني، 
معاون وزير راه و شهرس��ازي از تصويب آن در هيات دولت 
خبر داد.مديريت شهري در پايتخت نيز به عنوان ارگاني 
كه وظيفه اصلي را در امر نوسازي و بهسازي بر عهده دارد 
همسو با برنامه هاي دولت اقدامات جديدي را در اين زمينه 
آغاز كرده اس��ت. از جمله اين اقدامات تخفيف ۵۰ تا ۱۰۰ 
درصد عوارض صدور پروانه و واگذاري يك تا دو طبقه تراكم 
تشويقي است كه در قالب بسته تشويقي دولت ارايه مي شود.

در شهر تهران حدود ۹۰۰۰ هكتار محدوده هدف بازآفريني 
وجود دارد كه ۷۰۰۰ هكتار به صورت پيونده و ۲۰۰۰ هكتار 
به شكل منفصل است. اين محدوده در فاز اول قابليت احداث 
۱۸۰ هزار واحد مس��كوني را به دولت و شهرداري تهران 
مي دهد. شهرداري تهران نوسازي اين ۹۰۰۰ هكتار را در 
برنامه هاي خود قرار داده است.يكي از اقدامات شهرداري 
تهران طرح فروش متري مسكن است كه اواخر سال گذشته 
عليرضا زاكاني � شهرار تهران آن را مطرح و به تازگي مهدي 
هدايت � مديرعامل سازمان نوسازي تهران به آن اشاره كرده 
است. هدايت اخيرا خبر داده كه مصوبه شوراي فقهي فروش 
متري مسكن اخذ شده و هم اكنون در هيات مديره بورس 
بررسي مي شود. طبق اين طرح افراد مي توانند به متراژي 
كه توانايي پرداخت قيمت آن را دارند »يونيت« )واحدي از 
متراژ منزل( خريداري كنند و بعد از چند سال امكان مالكيت 
واحد را فراهم آورند.شهرداري تهران منتظر مصوبه بورس 
براي عملياتي كردن فروش متري مسكن است. اولين پروژه 
در هلال احمر )نواب( براي اين موضوع به تعداد ۲۰۰ واحد 
در نظر گرفته شده است. كنترل تورم و جذب نقدينگي در 
جامعه، رشد توليد مسكن و ساخت مسكن استطاعت پذير 
سه هدفي است كه دولت سيزدهم و شهرداري در اجراي 

فروش متري زمين دنبال مي كنند.
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اثر  كشمكش مسوولان
بر سر نرخ تسعير ارز روي  بورس

بازارسرمايه| هفته گذش��ته خبري درباره نقض 
قانون تثبيت نرخ ارز منتش��ر ش��د و همين موضوع 
واكنش مثبت برخي گروه هاي بورس��ي را به همراه 
داشت درحالي كه بعد س��خنگوي دولت اعلام كرد 
دول��ت برنامه اي براي تغيير ن��رخ ارز پايه ندارد، زيرا 
مسوولان دولتي معتقدند بعد از پياده سازي سياست 
تثبيت از اواخر زمستان ۱۴۰۱ و بعد از دو شوك ارزي 
آذر و دي ماه تا حدود زيادي نوس��انات ارزي در بازار 
غيررسمي كنترل شده است.اما رييس مجلس درباره 
اين سياست اعلام كرده اس��ت »با نظر به جزو »۲« 
بند »س« تبصره )۱( ماده واحده قانون بودجه سال 
۱۴۰۱ كل كشور كه نرخ سامانه معاملات الكترونيكي 
را به عنوان نرخ محاسباتي براي دستگاه هاي اجرايي 
مي داند، ص��دور مصوبه مبني بر ملاك بودن آخرين 
نرخ هاي سامانه نيما از حيث تغيير مبناي محاسبه، 
مغاير قانون است. همچنين مطابق با بند »ت« ماده 
)۲۰( قانون احكام دايمي برنامه هاي توس��عه كشور 
مصوب ۱۳۹۶ كه نظام ارزي كشور را شناور مديريت 
شده مي شمرد، تعيين ميانگين نرخ تسعير ارز اعلامي 
بانك مركزي به عنوان مبناي محاس��به از آغاز سال 
۱۴۰۲ به بعد، با قطع نظر از مواجه بودن اين عبارت با 
ابهام، از اين حيث كه متفاوت با روش پيش بيني شده 
در قانون مي باشد، مغاير قانون است.«از ابتداي سال 
۱۴۰۲ رييس كل بانك مركزي اعلام كرد كه بر اساس 
مصوبه هيات دولت نرخ تس��عير ارز ب��راي خوراك 
پتروشيمي ها و پالايشگاه ها معادل هر دلار ۲۸۵۰۰ 
توم��ان خواهد بود در حالي كه پي��ش از اين قرار بود 
ميانگيني از نرخ تسعير مبنا قرار گيرددر مصوبه هيات 
وزيران نرخ تسعير ارز جهت محاسبه قيمت خوراك 
و محصولات شركت هاي پالايش نفت و پتروشيمي 
در اس��فند ماه س��ال ۱۴۰۱ معادل آخرين نرخ هاي 
سامانه نيما تعيين و از ابتداي سال ۱۴۰۲ رييس كل 
بانك مركزي اعلام كرد كه بر اس��اس مصوبه هيات 
دولت نرخ تس��عير ارز براي خوراك پتروشيمي ها و 
پالايشگاه ها معادل هر دلار ۲۸۵۰۰ تومان خواهد بود 
در حالي كه پيش از اين قرار بود ميانگيني از نرخ تسعير 
مبنا قرار گيرد و از آنجايي كه كليه ارز صادركنندگان 
پتروش��يمي ها و فرآورده هاي نفتي، روغني و قير در 
مركز مبادله ارز و طلاي ايران بر اساس نرخ كشف شده 
مبتني بر عرضه و تقاضا خواهد بود.احسان خاندوزي  
وزي��ر اقتصاد هم در واكنش ب��ه نامه رييس مجلس 
مبن��ي بر ابطال مصوب��ه نرخ تس��عير ارز ۲۸.۵ هزار 
توماني شركت هاي پتروشيمي و پالايشي گفته »اين 
مصوبه باطل نش��ده بلكه هيات تطبيق مجلس ايراد 
گرفته كه بايد دولت رفع كند. از اين رو دولت به زودي 
مصوبه نرخ خوراك پتروش��يمي ها را اصلاح مي كند 
اما هنوز مش��خص نيست چه اصلاحي انجام خواهد 
داد.«از آنجا كه مصوبه دولت در خصوص تعيين نرخ 
خوراك واحدهاي پتروشيمي و پالايشي است تنها در 
مدل تعيين نرخ خوراك اين واحدها تغييراتي اعمال 
خواهد شد و اين مساله مي تواند در معاملات گروه هاي 

پالايشي و پتروشيمي تاثير بگذارد.

كانال  ۳  ميليون   واحدي 
دست يافتني  است

ايبنا| آراد پوركار، كارش��ناس بازار س��رمايه گفت: در 
ح��دود ۵۰ درصد پول هاي��ي كه در ح��ال ورود به بازار 
سرمايه است، تجربه تلخي را در سال ۹۹ داشته و فراز و 
نشيب هاي اين بازار را شناخته اند، بنابراين اين سرمايه ها 
به سمت سهام هاي EPS محور و بنيادي حركت خواهند 
كرد، يعني پول ها به س��مت نمادهايي خواهد رفت كه 
P/E كمتري دارند.اين كارش��ناس بازار س��رمايه بيان 
داشت: همچنين اين پول ها به سمت بازارهايي مي روند 
كه »دوره بازگشت سرمايه كمتري« دارند، يعني حتي 
اگر قيمت سهام رشد هم نكند؛ آن DPS )سود شركت 
كه در مجمع مشخص مي ش��ود( كه شركت پرداخت 
مي كند، دوره بازگش��ت سرمايه را كوتاه تر مي كند.اين 
تحليل گر بازارهاي مالي عنوان ك��رد: بنابراين صنايع 
بزرگ و شاخص ساز كه P/E كمتري دارند توانايي زيادي 
در جذب نقدينگي خواهند داشت و نقدينگي كه در اين 
شركت ها جذب مي ش��ود به افزايش سرمايه و افزايش 
توليد و رون��ق اقتصاد كمك خواهد ك��رد، در نتيجه با 
جذب نقدينگي سرگردان به سهام هاي بزرگ عملكرد 
اين شركت ها بهبود خواهد يافت.پوركار با اشاره به اينكه 
شاخص كل بازار سرمايه مقاومت دو ميليون و ۳۰۰ هزار 
واحد را شكسته و از آن عبور كرده است، گفت: پول هايي 
كه در حال ورود به بازار سرمايه است پول هاي قوي است 
و اين پول ها پتانسيل بالايي براي رشد شاخص كل بورس 
دارد.وي افزود: چنانچه بازار روند نزولي هم به خود بگيرد، 
خيلي سريع صف هاي فروش جمع خواهد شد و خيلي از 
اين منفي هاي بزرگ توسط حقوقي هاي بزرگ خريداري 
خواهد ش��د، اما اين س��هامداران خرد هستند كه اين 
سهام ها را با رشد قيمتي مواجه مي كنند.اين كارشناس 
بازار سرمايه تاكيد كرد: بازار سهام اين پتانسل را دارد كه به 
كانال سه ميليون واحد نيز دست يابد، زماني كه شاخص 
به اين كانال رسيد مجددا مرفوضات اساسي كه بر بازار 
سرمايه اثرگذار است، مانند نرخ ارز، نرخ خوراك، قيمت 
كاموديتي ها و ... را رصد كنيم تا هدف بعدي شاخص كل 
بورس را مشخص كنيم.اين فعال بازار سرمايه بيان داشت: 
بايد از اتفاقات سال ها ۹۹ درس بگيريم و نبايد از الان هدف 
شاخص كل در كانال هاي دو يا سه برابر فعلي را بدهيم.اين 
مدرس بازار سرمايه عنوان كرد: يكي از سوالاتي كه مطرح 
است اين است كه چرا شاخص كل بورس از كانال ۸۰۰ 
هزار واحد در يك رشد شارپي تا دو ميليون و ۱۰۰ هزار 
واحدي اوج گرفت.پوركار در پاسخ به اين سوال بايد گفت 
كه در سال ۹۹ آقاي شاپور محمدي رييس وقت سازمان 
بورس عنوان كردند كه رشد بازار سرمايه بنيادي نيست 
و به همين دليل پيش نهاد كاهش دامنه نوسان را مطرح 
كردند كه در شوراي عالي بورس رد شد در نتيجه ايشان 
از سمت خود استفاء دادند؛ بنابراين رشد بازار سرمايه در 

آن سال غير واقعي بوده است.

برنامه سازمان بورس براي تغيير 
دوباره  دامنه نوسان چيست؟

ايرنا| مجيد عشقي، رييس سازمان بورس به آخرين 
جزييات تغيير دامنه نوس��ان اش��اره ك��رد و افزود: 
افزايش تدريجي دامنه نوسان به اين معنا نيست كه 
در هر فصل اقدام به تغيير آن كنيم، بلكه اكنون قرار 
بر اين است تا تغيير دامنه نوسان با اصلاح طبقه بندي 
بازارها انجام شود.وي اظهار داشت: اكنون اقدامات 
كارشناسي شده مربوط به تغيير دامنه نوسان انجام 
و پيشنهاد شركت بورس و نيز فرابورس براي اجراي 
اين اقدام به سازمان بورس اعلام شده است.رييس 
س��ازمان بورس ادامه داد: اميدواريم در آينده  اقدام 
ب��ه تصميم گيري براي تغيير دوباره دامنه نوس��ان 
كنيم؛ اما اكن��ون نمي توان زمان دقيقي را براي اين 
اقدام اعلام كرد.عشقي خاطرنشان كرد: تغيير مداوم 
دامنه نوسان و نيز انتظار بازار براي تغيير فصلي دامنه 
نوسان باعث مي ش��ود تا بازار در حالت انتظار براي 
تغيير زيرساخت ها بماند.وي با تاكيد بر اينكه تغيير 
مداوم زيرساخت ها باعث آس��يب به بازار مي شود، 
گفت: تلاش ما اين اس��ت تا تغيير دامنه نوسان را با 
انجام اقدامات كارشناس��ي ش��ده و نيز جمع بندي 
اركان بازار سرمايه و فعالان بازار در مرحله اجرا قرار 
دهيم.رييس سازمان بورس افزود: بايد به اين سمت 
رفت كه دامنه نوسان نمادهاي بزرگ بازار باز شود، هر 
چه شركت ها شفاف تر باشند دامنه نوسان آنها بازتر 
خواهد شد.عشقي با تاكيد بر اينكه نتيجه اقدامات 
انجام شده در زمينه دامنه نوسان را طي چند وقت 
گذشته شاهد بوده ايم، گفت: اكنون معاملات نسبت 
به قبل روان تر ش��ده و صف ه��اي خريد و فروش به 
حداقل رسيده است، حداكثر صف هاي ايجاد شده در 

بازار براي بازه زماني يك يا ۲ روز بوده است.

بورس ايستاده  در  غبار
بورسنيوز| پيام الياس كردي، كارش��ناس بازار 
سرمايه بيان كرد: بازار بعد از چند هفته صعود و صف 
خريد هاي كه ديده شد، حتي روند خوبي كه به خود 
ديد با ارزش معاملات بالاي ۲۰ همت در حال صعود 
بود. البته همواره گفته شده كه روند اينچنيني بازار 
همسو با بازدهي دلار بوده و نگاه بورس به بازدهي 
دلار اس��ت، گواه اي��ن موضوع ه��م بازدهي ۱۰۰ 
درصدي دلار است؛ كه در آن زمان واكنش بورس 
را هم به اين موضوع ش��اهد بوديم. بعد از متوسط 
۱۰۰ درصد بازدهي در بسياري از سهام در هفته هاي 
انتهاي روند صع��ودي بازار كند ش��د، به يك باره 
هفته اي به شدت جهنمي را پشت سر گذاشتيم كه 
خارج از تصور تمام. تحليلگران بود. روز هاي ابتداي 
اين هفته بازار كمي از فروشنده خالي شد يعني در 
واقع به صورت مقطعي وقفه اي را شاهد بوديم.وي 
ادامه داد: دليل اين نگاه بازار هم مي توان تغييرات 
در نرخ دلار بيان كرد چراكه دلار بعد از مدت ها كه 
چند تومان رون��د نزولي. به خود گرفت در وقفه اي 
ايستادگي قيمتي نشان داد و بورس هم متناظر با 
آن ايس��تادگي از خود برجايي مي گذارد.اين فعال 
بورسي تشريح كرد: با وجود اينكه بورس در روز هايي 
ايستادگي از خود نشان داده است، در اين روز ها نكته 
عجيب و غريبي براي آن رخ نداده و سيگنال مثبتي 
كه تمام فعالين و كارشناس��ان منتظر آن هستند 
از بازار سرمايه مخابره نشده اس��ت. در اين حالت 
نمي توان با قطعيت گفت كه بازار شرايط مطلوبي و 
خوبي دارد. با اين حال براي هفته هاي آتي مي توان 
پيش بيني كرد بازار متعادل باشد البته با وجود اينكه 
ارزش معاملات از حدود ۲۰ همت به ۱۰-۱۲ همت 
رسيده است. اين روند نمايان گر اين موضوع. است 
كه بازار سرمايه احتمالا با گزارش ها جان تازه بگيرد 
و ۱-۲ روز شرايط مثبت را تجربه كند.الياس كردي 
در پايان گفت: بورس چشم به گزارش ها دوخته و 
در غير اين صورت شرايط عجيب و غريبي را تجربه 

نمي كند و اعداد و ارقام بالايي را به خود نمي بيند.

چند  ثبت نام  براي 
سهام نوزادان  انجام   شد؟

از ابتداي ارديبهشت ماه ثبت نام والدين متولدين 
۱۴۰۱ براي دريافت س��هام نوزادان در راس��تاي 
اجراي ماده ۱۱ قان��ون حمايت از خانواده و جواني 
جمعيت آغاز شده اس��ت و طبق آخرين اطلاعات 
دريافتي، تعداد ثبت نام كنندگان در سامانه جواني 
جمعيت تا ساعت ۱۴ روز گذشته )شنبه ۶ خرداد 
ماه( ۴۳۶ هزار و ۵۵۰ نفر بوده است.واگذاري سهام 
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي متولدين 
۱۴۰۱ در حال انجام اس��ت و با توجه به اينكه سود 
اين اوراق نيز به حس��اب واريز خواهد ش��د، انتظار 
مي رود با پس انداز سود سالانه سهام هاي اختصاص 
داده شده و رش��د قيمت آنها در پايان ۲۴ سالگي، 
مشمولان با س��رمايه اوليه مطلوبي در بازار بورس 
به فعاليت خود ادامه دهند. لازم به يادآوري اس��ت 
كه بودجه اختصاص داده شده در بند )ر( تبصره ۲ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱ به اين منظور در تاريخ ۲۷ 
اسفند ماه سال گذشته، به مبلغ ۶۰۰ ميليارد تومان 
به تعداد ۴۰۰ هزار والد تخصيص داده شده است.

متولدين نيز به شرح ماه تولد از ابتداي سال ۱۴۰۱ 
براي ثبت نام توسط والدين فراخوان مي شوند كه 
در حال حاضر براي متولدين سه ماه نخست امكان 
ثبت نام وجود دارد و براي متولدين سه فصل ديگر 
به زودي ج��دول زمان بندي ب��راي ثبت نام اعلام 
خواهد ش��د.ماده ۱۱ قانون حماي��ت از خانواده و 
جواني جمعيت از مهر ماه ۱۴۰۰ لازم الاجرا بوده اما 
علت عدم اجرا براي متولدين ۱۴۰۰، آماده نشدن 
دستورالعمل اجرايي به دليل پيچيده بودن فرآيند 
اجرا بوده اس��ت. در حال حاضر اعتب��ار لازم براي 
متولدين ۱۴۰۱ تخصيص داده ش��ده و به محض 
تخصيص اعتبار براي متولدي��ن ۱۴۰۰ و ۱۴۰۲، 

فرآيند ثبت نام آنها نيز اعلام خواهد شد.

»تعادل«گزارشميدهد

فروش   متري   مسكن   در   بازار  سرمايه

روزهاي خوش بازار سرمايه
بررسي ها نشان مي دهد بازار سهام ايران طي سال هاي 
اخير بخش��ي از ارزش دلاري خود را از دست داده است. 
در حال حاضر ب��ورس ايران در مقايس��ه با بورس هاي 
منطقه خاورميانه، در رتبه پاييني قرار گرفته و با رقباي 
قدرتمندي روبرو اس��ت. مدتي است تحليلگران براي 
محاسبه ارزش بازار سهام و تشخيص شكل گيري حباب 
در اين بازار، از شاخصي با عنوان »ارزش دلاري« استفاده 
مي كنند؛ فارغ از اينكه چنين محاسبه اي تا چه ميزان 
گوياي تمام واقعيت درباره بازار سهام است، اما مي تواند 
معياري براي مقايس��ه بورس ايران با بورس هاي جهان 
باشد.روند نزولي بازار طي سال هاي اخير در كنار نوسانات 
ارزي كشور، وضعيت بورس تهران را در ميان بورس هاي 
خاورميانه تا حدي تضعيف كرده است. يك بررسي تازه 
نشان مي دهد بورس تهران از لحاظ ارزش دلاري، در ميان 
بورس هاي خاورميانه، در رتبه هفتم قرار گرفته اس��ت.

براساس اين بررسي كه اكوايران آن را منتشر كرده است، 
بورس عربستان توانسته با ارزش بيش از دو هزار و ۶۷۰ 
ميليارد دلار، خود را در جايگاه نخس��ت ارزشمندترين 
بورس خاورميان��ه از لح��اظ ارزش دلاري قرار دهد كه 
البته اين موفقيت را مديون غول نفتي خود يعني شركت 
»آرامكو« اس��ت. در اين ميان بورس ابوظبي )امارات( با 
ارزش ۷۴۱ ميليارد دلار، در رتبه دوم قرار دارد كه اگرچه 
جايگاه خوبي را كس��ب كرده است اما همچنان فاصله 
بسيار زيادي با بورس عربستان دارد. پس از بورس ابوظبي، 
بورس تل آويو با ارزش ۲۱۶ ميليارد دلار در رتبه سوم قرار 
گرفته كه آن هم با جايگاه بورس هاي اول و دوم خاورميانه 
فاصله فاحشي دارد. از همين رتبه به بعد، ارزش دلاري 
بازارهاي سهام كشورها رو به نزول دارد و فاصله زيادي را 

با دو بورس بزرگ عربستان و ابوظبي ترسيم مي كنند.

   بورس هاي با ارزش كمتر از
 ۲۰۰ ميليارد دلار

از رتبه چهارم به بعد، ارزش دلاري بازارهاي س��هام زير 

۲۰۰ ميلي��ارد دلار قرار گرفته اند. بر اين اس��اس چهار 
بورس قطر، اس��تانبول، كويت و تهران، به ترتيب ۱۶۵ 
ميليارد دلار، ۱۵۲ ميليارد دلار، ۱۴۷ ميليارد دلار و ۱۴۵ 
ميليارد دلار ارزش دارند. بورس تهران در واقع آخرين 
بورس اين جدول با ارزش بالاتر از ۱۰۰ ميليارد دلار است 
كه در جايگاه هفتم بورس هاي خاورميانه از لحاظ ارزش 
دلاري قرار دارد.گفتني است ارزش دلاري بورس تهران 
در سال ۹۸، درست زماني كه بازار سهام استارت رشد 
خود را زده و شاخص كل در محدوده ۴۰۰ هزار واحدي 
قرار گرفته بود، رقم ۱۱۵ ميليارد دلار را نشان مي داد.از 
اين زمان تا مردادماه سال ۹۹ كه شاخص كل در نقطه 
اوج قرار گرفت، تقويت جريان ورود پول حقيقي و ثبات 
نسبي قيمت دلار، ارزش دلاري بورس تهران را به ۳۵۶ 
ميليارد دلار رساند.با اين حال اما پس از ريزش تاريخي 
بورس در اين سال و قرار گرفتن شاخص كل بورس در 
محدوده كمتر از يك ميليون و ۲۰۰ هزار واحد، ارزش 

دلاري ب��ورس به زحمت در س��طح ۲۰۰ ميليارد دلار 
حفظ مي شد. در حال حاضر نيز با وجود گذر شاخص كل 
از سقف تاريخي، ارزش دلاري بورس تهران ۵۶/۶ درصد 
كمتر از ارزش دلاري بورس در اواسط تابستان ۹۹ است.

   بازار تغيير مسير مي دهد
در حالي كه نرخ دلار در هفته گذشته نوسان چنداني 
نداشت و در ميانه كانال ۵۲ هزار توماني نوسان مي كرد، 
انتشار يك خبر توانست در عرض تنها يك ساعت نرخ 
دلار فردوسي را بيش از ۶۰۰ تومان كاهش دهد. گفته 
شده اس��ت كه سلطان )پادش��اه( عمان قرار است روز 
يكشنبه هفته آينده به تهران سفر كند و هدف اين سفر 
نيز تسهيل روابط ايران با مصر خواهد بود. با اين حال اما 
از آنجا كه عمان هم��واره طي مذاكرات اخير به عنوان 
واس��طي بين ايران و امريكا ب��راي انتقال پيام ها نقش 
ب��ازي كرده و قبل تر نيز خبر آمده بود كه پادش��اه اين 

كش��ور حامل خبر مهمي از سمت كشور امريكاست، 
دلار بازار آزاد با نگاه مثبتي به اين اتفاق واكنش نش��ان 
داد و با كاهش قيمت همراه شد. در كنار اين موضوع روز 
پنجشنبه نيز شاهد تبادل زندانيان بين ايران و بلژيك 
و به واسطه كشور عمان بوديم كه خود سيگنال مثبتي 
قلمداد مي شود.معاملات امروز بورس تهران به واسطه 
خبر سفر پادش��اه عمان به تهران، با اقبال بهتري براي 
گروه هاي برجامي همچ��ون خودرويي، بانكي، حمل 
و نقل و بس��ياري از گروه هاي ريالي همراه بود و انتظار 
مي رود كه اين موضوع تا مش��خص شدن هدف اصلي 
سفر ادامه داشته باشد. با اين حال اما فعلا ردپاي احتياط 
تا نتيجه نهايي كاملا مش��هود است و بديهي است كه 
فعلا قدرت بسيار بالايي را در اين زمينه شاهد نباشيم.

اواخر روز سه شنبه كه انتشار نامه اي از سمت قاليباف، 
رييس مجلس ش��وراي اس��لامي، در فضاي مجازي 
واكنش هاي زيادي را به همراه داشت و اميد تازه اي در 
دل بورسي ها ايجاد كرد. طبق اين نامه، رييس مجلس 
عنوان كرده بود كه سياست هاي ارزي كشور براساس 
شيوه »شناور مديريت شده« است و اقدام بانك مركزي 
براي تعيين يك ارز ثابت براي صناي��ع )دلار ۲۸۵۰۰ 
توماني( غيرقانوني است. اين نامه باعث شد تا اميدها به 
خداحافظي با دلار ۲۸۵۰۰ توماني به شدت افزايش يابد و 
بورس تهران نيز بتواند به واسطه نزديك شدن نرخ تسعير 
ارز صنايع و شركت ها به نرخ بازار آزاد، بهانه مناسبي براي 
از سرگيري افزايش هاي قدرتمند خود را از سر بگيرد.با 
اين حال اما اين اميد مدت زيادي ادامه نداش��ت و روز 
چهارشنبه سخنگوي دولت با قاطعيت اعلام كرد كه 
بانك مركزي طبق چارچوب صلاحيت قانوني اين امر 
را پيش مي برد. وي افزود كه تغييري در نرخ تس��عير 
ارز انجام نخواهد شد و مبنا همان نرخي است كه بانك 
مركزي اعلام مي كند. اين عدم هماهنگي در بخش هاي 
مختلف سياست گذاري كشور تاكنون بارها منجر به 

نوسانات شديد در بازار سرمايه شده.



مجيد اعزازي|
مداخله دولت در بازارها از طريق قيمت گذاري روي كالاهاي 
خصوصي )در مالكيت افراد( روز ب��ه روز در اقتصاد ايران 
آشكارتر مي ش��ود. يكي از تازه ترين مداخله هاي قيمتي 
كه البته هنوز به »مصوبه« تبديل و اجرايي نشده، »طرح 
ساماندهي بازار اجاره بهاي مسكن« است. جزيياتي كه از اين 
طرح از بهارستان به بيرون درز كرده، نشان مي دهد، مجلس 
با طراحي مكانيسم هاي قانوني و البته مبتني بر فناوري هاي 
نوين تلاش دارد، دولت را مكلف كند روي املاك متعلق به 
مردم »قيمت« بگذارد تا از اين طريق، اجاربها كه خود تابعي 
از قيمت مسكن است نيز مهار شده و در كنترل دولت درآيد.

به گزارش »تعادل«، قيمت گذاري مستقيم روي كالاها 
و خدمات خصوصي يا س��ركوب قيمت كالاها و خدمات 
خصوصي از طريق وضع برخي »مصوبه«ها، داس��تاني 
تقريبا قديمي در اقتصاد ايران به شمار مي رود و دستكم 
پيش��ينه اي به طول 5 دهه دارد. با اي��ن حال، اين بحث 
طي هفته گذشته و در پي مناظره دكتر موسي غني نژاد، 
اقتصاددان با عليزاده، پژوهشگر سياسي ساكن لندن در يك 
برنامه تلويزيوني داغ شد و نمونه هاي متعددي از مداخله 
قيمتي دولت در بازارهاي مختلف در محافل رس��انه اي 
و غيررسانه اي از س��وي مردم بازگو شد و مورد اشاره قرار 
گرفت.  واقعيت اين است كه دولت ها متولي توليد و توزيع 
»كالاهاي عمومي« همچون امنيت، بهداشت، خدمات 
شهري و نظاير آن هس��تند و نسبت به ساير كالاها شأن 
سياست گذاري دارند و مجاز به دخالت در ساز و كار بازار 
كالاها و خدمات بخش خصوصي از طريق »قيمت گذاري« 
نيستند. چه آنكه با قيمت گذاري، ساز و كار طبيعي بازارها 
دچار اختلال مي ش��ود و خاصيت و ويژگي اطلاع رساني 
»قيمت« به طرف هاي عرضه و تقاضا از بين مي رود. از اين 
رو، بر اساس منطق علم اقتصاد، هر گونه مداخله دولت بر 
قيمت گذاري، نه تنها سود و فايده اي براي مصرف كنندگان 
نخواهد داشت كه باعث از بين رفتن توان و بنيان هاي توليد 
آن محصول يا خدمت نيز خواهد شد. در چنين شرايطي 
است كه تمايل مجلس به مكلف كردن دولت به تعيين 
»قيمت منصفانه« براي املاك مردم حايز اهميت است، 
چه آنكه هم تجربه و هم علم اقتصاد نشان داده است كه 
تمايل نمايندگان مجلس به تصويب اين مس��اله نه تنها 
بحران اجاره نشيني را حل نخواهد كرد كه به وخامت اوضاع 
دامن نيز خواهد زد. قيمت منصفانه چيست؟ آيا بر اساس، 
نرخ مصالح ساختماني به كار رفته در ملك به قيمت روز 
محاسبه خواهد شد؟ آيا منظور ارزش منطقه اي ملك است 
كه هم اينك در مراجع قانوني مورد استفاده قرار مي گيرد؟ 
فاصله اين قيمت تا »قيمت مبادله اي« كه از بطن تحولات 
دروني مكانيسم بازار حاصل مي شود، چقدر خواهد بود؟ 
آيا مي توان براي ملك كه يك كالا »غيرهمگن« است و 
نه تنها موقعيت مكاني كه حتي موقعيت طبقاتي آن نيز 
روي قيمت اثر گذار است، قيمت منصفانه تعيين كرد؟ 
بي ترديد، مداخلات متع��دد در قيمت كالاها و خدمات 
خصوصي، به اين دليل انجام مي شود كه دولت ها طي 50 
سال گذشته نخواسته يا نتوانسته اند عامل اصلي جهش هاي 
قيمتي مسكن و ساير كالاها يعني »رشد نقدينگي و در پي 
آن تورم« را مهار كند. دولت از سويي با خلق اعتبار بدون 

پشتوانه، به جامعه تورم تزريق مي كند و از سوي ديگر با 
مداخلات متعدد تلاش دارد تا افزايش قيمت هاي ناشي از 
تورم را مهار يا بي اثر كند. اين نوع برخورد، نه تنها مشكلات و 
مسائل را حل نمي كند كه روز به روز بر پيچيدگي معضلات 

اقتصادي مي افزايد. 

    قيمت گذاري روي مستغلات
 براي نخستين بار

اقبال ش��اكري، عضو كميسيون عمران مجلس شوراي 
اس��لامي درباره اهداف طرح ساماندهي بازار اجاره بهاي 
مسكن، با بيان اينكه اين طرح به دنبال تنظيم گري بازار 
اجاره مسكن است تا بازار اجاره را از اين آشفتگي نجات 
دهد، خاطرنش��ان كرد: محور اصلي اين طرح مديريت 
و كنت��رل عوامل اصلي اس��ت كه بر بازار مس��كن تاثير 
مي گذارد؛ از جمله اين عوامل قيمت خود ملك است، در 
اين طرح يك سامانه پيش بيني شده است كه بايد قيمت 
منصفانه روز هر پلاك مس��كوني تعيين و اعلام عمومي 
شود. تا حالا براي زمين و ملك قيمت گذاري نشده بوده 
و براي اولين بار اين قيمت گذاري صورت خواهد گرفت. 
وي در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: از سوي ديگر در اين 
طرح يك تس��هيلات جديدي پيش بيني شده است كه 
اگر مردم نخواهند در مشاورين املاك و دفاتر ثبت اسناد 
هزينه كنند، مي توانند در يك پلتفرم و سكويي كه ايجاد 
خواهد شد ثبت كنند. از سوي ديگر بر اساس اين طرح 
تعرفه مشاورين املاك از قيمت ملك و اجاره بهاي آن جدا 
ش��ده و براي آن مكانيزم ديگري پيش بيني شده است. 

بدين ترتيب ديگر بحث تعارض منافع پيش نمي آيد.

    شرط دريافت خدمات دولتي 
نماينده مردم تهران در مجلس تصريح كرد: همچنين بر 
اس��اس اين طرح هر فردي كه خدماتي را از هر جايي در 
كشور دريافت كرده و براي گرفتن آن خدمات بايد آدرس 
ارايه كند، ديگر اين آدرس به صورت دستي گرفته نخواهد 
شد بلكه اين آدرس از سامانه املاك گرفته خواهد شد. اگر 
فرد در س��امانه املاك ثبت نام نكرده باشد، ديگر آدرس 
را به صورت دستي از فرد قبول نخواهند كرد، در نتيجه 
اين امر سبب مي شود تا مردم اطلاعات خود را در سامانه 
املاك ثبت كنند. اين عضو كميس��يون عمران مجلس 
تاكيد كرد: همچنين در اين طرح ماليات بر زمين هاي باير 
پيش بيني شده است و به شهرداري ها اجازه داده شده تا 
زمين هاي خالي كه در شهرها افتاده را شناسايي كرده و 
به مرجع مالياتي معرفي كنند. مالكان اين زمين ها نيز بايد 
عوارض پيش بيني شده را به شهرداري ها پرداخت كنند 
كه براي توسعه حمل و نقل شهري هزينه خواهد شد. با 
اين سياست يك تنظيم گري بازار صورت خواهد گرفت. 
ش��اكري افزود: همچنين بر اساس اين طرح كساني كه 
قراردادهاي اجاره دو يا سه ساله مي بندند يا قراردادهاي 
اجاره را تمديد مي كنند يا خانه هاي خود را به خانواده هاي 
داراي دو و سه فرزند اجاره مي دهند، از تسهيلاتي بهره مند 

خواهند شد.

    بازار مسكن تابع دستور نيست
مجلس در حالي تلاش دارند، تا زمينه مداخله قيمتي دولت 
در بازار مسكن را فراهم آورد كه به گواه كارشناسان بازارها 
از جمله بازار مسكن تابع دستور نيستند. در همين رابطه، 

بيت الله ستاري، كارشناس مسكن در خصوص تأثير مصوبه 
سقف اجاره بها كه نوعي مداخله در قيمت گذاري در بازار 
اجاره است، گفته، مصوبه ۲5 درصدي اجرايي نمي شود چرا 
كه اين بازار دستوري عمل نمي كند و توافق دو طرف است 
كه هيچگاه توافق دستوري نيست. اين مصوبه در خانه هاي 
ارگاني قابل اجرا است اما براي عوامل خير و قراردادها توافقي 
است. او در خصوص چرايي افزايش اجاره بها به مهر گفت: 
تورم در اقتصاد باعث شده تا همه كالاها از جمله مسكن روند 
افزايشي پيدا كند، از سوي ديگر اين بازار با انباشت تقاضا 
رو به رو است كه اين دليلي بر افزايش قيمت اجاره بها است.

وي افزود: بازار مسكن براي رسيدن به تعادل نياز دارد 
س��الانه يك ميليون و ۲00 هزار واحد س��اخته شود 
اما فقط ۴00 هزار واحد در س��ال ساخته مي شود آن 
كسري مسكن باعث انباشت تقاضا در بخش مسكن 
مي شود و تا وقتي كه عرضه با مشكل رو به رو است، اين 
افزايش ها دومينو وار ادامه دارد و مستأجران از مناطقي 
به مناطق پايين تر ي��ا از خانه اي به خانه اي كوچك تر 
نقل مكان خواهند كرد و اين كوچ معكوس هر س��ال 
بدتر از سال قبل خواهد بود. اين كارشناس مسكن در 
خصوص تأثير مصوبه سقف اجاره بها نيز گفت: مصوبه 
۲5 درصدي اجرايي نمي شود چرا كه اين بازار دستوري 
عمل نمي كند و توافق دو طرف است كه هيچگاه توافق 
دستوري نيست. اين مصوبه در خانه هاي ارگاني قابل 
اجرا است اما براي عوامل خير و قراردادها توافقي است. 
بيت ستاري بيان كرد: راهكاري جز ساخت مسكن آن 
هم سالانه يك ميليون واحد براي به تعادل رسيدن بازار 

وجود نخواهد داشت.
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روس ها درباره تعيين مسير راه آهن 
رشت-آستارا نظر مي دهند

مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي درباره مس��ير راه 
آهن رشت-آس��تارا اظه��ار داش��ت: از آنجايي كه 
سرمايه گذاري با روس ها است، اين مسير مصوب در 
اختيار هيات فني روس ها هم قرار گرفته تا درباره آن 
اظهارنظر كنند. خيرالله خادمي، مديرعامل شركت 
ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل در گفت وگو با 
ايلنا درباره انتقادات نسبت به خسارات محيط زيستي 
اجراي پروژه راه آهن رشت-آستارا و هشدارها درباره 
به خطر افتادن محيط زيس��ت استان گيلان و قطع 
درختان منطقه گيسوم اظهار داشت: سرتاسر مسير 
مش��كلي براي محيط زيست اس��تان گيلان ايجاد 
نمي كند و مطالعات انجام و تاييد شده، مباحثي درباره 
دو نقطه در مسير مطرح بود كه يكي از اين دو نقطه 
جنگل گيسوم است كه پيشنهاد داده ايم از مسيري 
كه قبلًا ش��بكه برق ايجاد شده، مسير ريلي احداث 
ش��ود.  وي با تاكيد بر اينكه در اين صورت هيچ گونه 
تغييراتي در مسير نسبت به گذشته اعمال نمي شود و 
محيط زيست هم اين پيشنهاد را پذيرفت، گفت: بايد 
توجه شود كه براي مسير شبكه برق قبلا از اين مسير 
تراشيده شده و قرار نيست براي ساخت مسير ريلي 
و پروژه راه آهن رشت-آستارا تغييري در اين مسير 
ايجاد و درختي قطع شود. اين مسير از سال هاي قبل 
ايجاد شده و خط ريلي از همان مسير عبور خواهد كرد 
و خسارتي هم نسبت وضعيت موجود ايجاد نمي كند. 
معاون وزير راه و شهرسازي ادامه داد: نقطه ديگري كه 
مورد بحث قرار گرفته درياچه استيل است و از آنجايي 
كه احساس مي شد مس��اله اي براي آن ايجاد شود، 
واريانت را تغيير داديم و تونلي در كنار آن قرار مي دهيم 
و در اين منطقه هم هيچ مشكل محيط زيستي ايجاد 
نمي شود.  خادمي با بيان اينكه نمي دانم عده اي با چه 
ديدگاهي چنين حساسيتي ايجاد  مي كنند، مطالعات 
جامع حتي در پروژه هاي كوچك و جزيي هم انجام و 
تمام تاييديه ها از مبادي ذيربط كسب مي شود و اين 
افراد اگر اطلاعات جامع تري داشته باشند مي توانند 
با شفافيت بيشتري درباره اجراي اين پروژه ارايه نظر 
كنند، اظهار كرد: پروژه راه آهن رشت-آستارا از ١5 
سال گذشته در دست مطالعه است و مشاوران متعدد 
درباره آن مطالعه و اظهارنظر كرده اند و استعلام هاي 

متعددي صادر شده  است. 

پيشنهاد حمل و نقلي ايران
در نشست بغداد

معاون حمل و نقل وزير راه و شهرسازي در نشست 
بغداد به منظور همسوسازي اقدامات در خصوص 
كريدورهاي ترانزيتي، پيش��نهاد تشكيل كميته 
مشترك براي راهبري و نظارت، تأسيس صندوق 
مش��ترك تأمين مالي و س��رمايه گذاري و ايجاد 
شركت هاي مش��ترك حمل و نقلي چندوجهي را 
مطرح كرد. شهريار افندي زاده كه در نشست وزراي 
حمل و نقل كش��ورهاي همس��ايه عراق و اعضاي 
شوراي همكاري خليج فارس در بغداد به نمايندگي 
از كشورمان سخنراني كرد، با ارايه ابتكاري راهبردي 
و آينده نگر براي هم افزايي كريدورها و مسيرهاي 
ترانزيتي كشورهاي حاضر در اين نشست، تصريح 
كرد: كش��ورهاي حاضر در اين نشست، همچون 
ايران، برنامه ها و اقدامات مش��خصي را در راستاي 
راه ان��دازي و فعالي��ت كريدوره��اي ترانزيتي، در 
چارچوبي هدفمند و با مش��اركت ديگر كش��ورها 
پيگيري مي كنند كه پيشنهادهاي ابتكاري ايران 
را در خصوص انس��جام و همسوسازي اقدامات در 
خصوص كريدوره��اي ترانزيتي اع��لام مي كنم. 
معاون حمل و نقل وزير راه و شهرسازي ادامه داد: 
اين ابتكار كه انتظار مي رود حتي در كوتاه مدت نيز، 
آثار ملموسي در رونق ترانزيت بين طرفهاي حاضر در 
اين نشست و كشورهاي فراتر از اين پهنه جغرافيايي 
داشته باشد، راهبردي و آينده نگر بوده و براي ايجاد 
هم افزايي همه كريدورها و مس��يرهاي ترانزيتي 
كشورهاي حاضر در نشس��ت، از جمله كريدورها 
و مس��يرهايي كه يك يا چند كشور حاضر در آنها 
واقع نشده اند، تحت هدايت دولت ها در چارچوبي 
منسجم و مشخص اس��ت. به گزارش وزارت راه و 
شهرسازي، افندي زاده با اشاره به ابتكار و اقدامات 
اساسي با مشاركت همه كشورهاي عضو، تصريح 
كرد: تشكيل كميته اي مشترك در سطح معاونين 
وزراي حمل و نقل براي راهبري و نظارت راهبردي 
ابتكار هم افزايي كريدورهاي ترانزيتي كشورهاي 

عضو به عنوان نخستين پيشنهاد مطرح مي شود.

الحاق ۵۰۲ هكتار زمين به ۵ شهر 
براي ساخت مسكن نهضت ملي

شوراي عالي شهرس��ازي و معماري با الحاق ۳۲۱ 
هكتار زمين دولتي در ۴ شهر و ۱۸۱ هكتار زمين 
با مالكيت خصوصي در شهر ميانه در راستاي قانون 
جهش توليد مسكن موافقت كرد. به گزارش تسنيم، 
شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران در قالب ۴ 
موضوع با الحاق به محدوده اراضي ۳۲۱ هكتار در 
راستاي تأمين مسكن موضوع قانون جهش توليد 
مس��كن موافقت كرده اس��ت. بر اين اساس الحاق 
اراض��ي در آران و بيدگل به مس��احت ۱۴ هكتار، 
بهبهان با ۳5 هكتار، همدان ۱۲7 هكتار و پرند به 
مس��احت ۱۴5 هكتار تصويب شد كه در مجموع 
۳۲۱ هكت��ار الحاق صورت گرفت. ش��وراي عالي 
شهرس��ازي و معماري همچنين در قالب تصويب 
طرح جامع توسعه و عمران شهر ميانه ضمن تأمين 
نيازهاي اداره كل راه و شهرس��ازي استان مرتبط 
با تكاليف در ح��وزه حمايتي با الحاق بيش از ۱۸0 
هكتار اراضي مستعد با مالكيت غير دولتي زمينه 
پاسخگويي به تقاضاي بازار در قالب عرضه مسكن در 

قالب مدل خود مالكين را فراهم كرده است.

شهرداري ها مشمول قانون 
برگزاري مناقصات مي شوند

براس��اس اعلام معاونت حقوق��ي رييس جمهور، 
شهرداري ها نيز مشمول قانون برگزاري مناقصات 
ش��ده و معاملات آنها بايد از طريق س��امانه ستاد 
انجام شود. به گزارش ايسنا، با توجه بهنامه معاونت 
حقوق��ي رييس جمهور ب��ه ش��هرداري ها، همه 
شهرداري ها نيز موظف به برگزاري مناقصات خود 
و انجام معاملات در سامانه ستاد هستند كه تا پيش 
از اين نيز بسياري از مناقصات دولتي از جمله مزايده 
بيش از هزار خودرو خارجي مربوط به سازمان اموال 

تمليكي نيز در آن انجام شده است.

شهرداري ها به شفاف سازي 
اطلاعات تمايلي ندارند

دبير كميسيون انتشار و دسترسي آزاد به اطلاعات در 
 نخستين جلسه اين كميسيون در س��ال جاري كه با 
حضور اعضاء در محل وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
برگزار ش��د، از اتصال بيش از  دو هزار دستگاه، سازمان 
عمومي و خصوصي به سامانه دسترسي آزاد به اطلاعات 
خبر داد. فرشاد مهدي پور، دبير كميسيون ضمن ارايه 
گزارش از رون��د اجراي قانون و توضيحات درخصوص 
تصميم گيري الزام آور براي دس��تگاه هاي بي توجه به 
قانون اظهار كرد: بيش از دو هزار دس��تگاه و س��ازمان 
عمومي و خصوصي به سامانه برخط براي پاسخگويي و 
ارايه اطلاعات به مردم متصل شده اند اما برخي موسسات 
مثل تعدادي از شهرداري ها و شوراهاي اسلامي شهر 
و روستا و انجمن هاي صنفي و موسسات اقتصادي به 
اج��راي قانون و اتصال به س��امانه متمركز آن توجهي 
ندارن��د. به گفته مهدي پور، نظارت ب��ر اجراي قانون و 
نحوه پاسخگويي به درخواست هاي اطلاعات مردم جزو 
مهم ترين برنامه هاي دبيرخانه كميسيون است. دبير 
كميسيون با تاكيد بر اينكه آموزش كاربران دستگاه ها 
و سازمان هاي پيوسته و آگاه سازي عمومي درخصوص 
نحوه دسترسي به اطلاعات، نقش قابل توجهي در اجراي 
دقيق اين قان��ون دارد، گفت: اين دبيرخانه با همكاري 
دستگاه هاي نظارتي براي الزام سازمان ها به پيوستن 
س��امانه پيگيري هاي جديدي را ص��ورت خواهد داد. 
نخستين جلسه كميسيون انتشار و دسترسي آزاد به 
اطلاعات در سال جاري با حضور وزير فرهنگ و ارشاد 
اس��لامي، رييس ديوان عدالت اداري، رييس سازمان 
فناوري اطلاعات، دبير شوراي اجرايي فناوري اطلاعات، 
معاون هوشمندسازي س��ازمان اداري و استخدامي، 
معاون امور مجلس وزارت دفاع و معاون حقوقي وزارت 
اطلاعات ب��راي تصميم گيري موضوع��ات مرتبط و 
رسيدگي به اختلاف در نحوه اجراي قانون و برنامه ريزي 

براي اقدامات كميسيون برگزار شد.

مراجعه ۱۲ ميليون خودرو
در سال ۱۴۰۱ به مراكز معاينه فني

مدير امور اجرايي معاينه فني خودروهاي كشور با اشاره 
به افزايش مراكز و خطوط معاينه فني خودروهاي سبك 
و سنگين در سالي كه گذشت، گفت: بيش از ۱۲ ميليون 
خودرو در س��ال ۱۴0۱ به مراكز معاينه فني در كشور 
مراجعه كرده اند. به گزارش تسنيم، عبداله متولي با اشاره 
به مراجعه ۱۲ ميليون و ۴59 هزار و 777 خودرو به مراكز 
معاينه فني در طول يك سال گذشته اظهار كرد: اين رقم 
نسبت به سال ۱۴00 رشد ۱۱ درصدي داشته است. به 
گفته وي، ۲۱ درصد از خودروهاي پذيرش شده در مراكز 
معاينه فني طي سال گذشته به دلايل مختلف نتوانستند 
گواهي معاينه فني دريافت كنند كه در اين بين 5۲ درصد 
از مردودي ها مربوط به آزمون آلايندگي و ۴۸ درصد نيز 
مربوط به تست هاي ايمني خودرو بود. متولي در خصوص 
سهم استان ها از مراجعات خودروهاي سبك به مراكز 
معاينه فني گفت: بيش��ترين مراجعه به مراكز معاينه 
فني خودروهاي سبك به ترتيب در استان هاي تهران، 
خراس��ان رضوي و اصفهان صورت گرفته و كمترين 
مراجعه نيز متعلق به استان هاي كهگيلويه و بويراحمد، 
بوشهر، ايلام بوده است. به گفته وي، تا پايان سال ۱۴0۱ 
در مجموع 679 مركز معاينه فني خودروهاي سبك در 
سراسر كشور در حال فعاليت بوده است كه اين تعداد 
در مقايسه با سال ۱۴00 از نظر تعداد نشان دهنده رشد 
۱6 مركز و در مجموع ۲6 خط معاينه فني است. مدير 
امور اجرايي معاينه فني خودروهاي كشور با تاكيد بر 
اينكه افزايش تعداد مراكز معاينه فني معتبر در كشور 
به صورت مستقيم در افزايش تعداد مراجعات خودروها 
به اين مراكز و در نتيجه افزايش آمار تردد خودروهاي 
ايمن و كم آلاينده در كش��ور اثرگذار بوده است، افزود: 
آمار مراجعه به مراكز معاينه فني در صورت اجراي كامل 
قانون هواي پاك و آيين نامه ه��اي اجرايي مربوطه در 
خصوص نحوه انجام معاينه فني و صدور گواهي، مي تواند 

افزايش بسيار بيشتري داشته باشد.

جزييات »طرح ساماندهي بازار اجاره بهاي مسكن« تشريح شد

رييس كميته شفافيت و شهر هوشمند پارلمان شهري پايتخت خبر داد

قيمت گذاري منصفانه براي املاك مردم

واگذاري غيرمجاز ۴ هزار ملك شهرداري تهران به اشخاص
گروه راه و شهرسازي|

آنگونه كه رييس كميته شفافيت و شهر هوشمند شوراي 
شهر تهران گفته ۴ هزار ملك شهرداري بدون مجوز اين 
شورا به اشخاص حقيقي و حقوقي واگذار شده است.  در 
اين رابطه احمد صادقي اظهار كرده، ۴ هزار ملك داريم كه 
در اختيار اشخاص حقيقي و حقوقي قرار دارد؛ متاسفانه 
در اين خصوص خيلي س��ليقه اي رفتار مي كنند يعني 
سليقه اي واگذار مي كنند، سليقه اي مي گيرند و سليقه اي 
به افراد مي دهن��د. صادقي ديروز در يكصد و پنجاهمين 
جلسه شورا و در نطق پيش از دستور خود با اشاره به موضوع 
به روزرساني سامانه شفافيت گفت: انديشكده شفافيت 
۱5 استاندارد را براي نهادهاي شورايي مشخص كرده كه 
عناوين آن مشخص است. بعضي حكم قانون است كه از 
اين تعداد ۴ شاخص را در شوراي شهر داريم و دو شاخص 
بعضاً انجام مي ش��ود و 9 شاخص را هم انجام نمي دهيم. 
عضو شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره به ماده ۲9 قانون 
برنامه ششم توسعه افزود: بر اساس اين قانون دولت مكلف 
است طي سال اول اجراي قانون برنامه نسبت به راه اندازي 
سامانه ثبت حقوق و مزايا اقدام كند و امكان تجميع تمام 
پرداخت ها به مقامات، روس��ا، مديران تمام دستگاه هاي 
اجرايي را فراهم كند، به نحوي كه ميزان ناخالص پرداختي 
به هر يك از افراد فوق مش��خص شود و امكان دسترسي 
براي نهادهاي نظارتي و عموم مردم فراهم شود. وي ادامه 
داد: بر اس��اس همين قانون در سال 97 مصوبه مديريت 
تعارض منافع در شهرداري تهران؛ شهرداري تهران مكلف 
است ظرف مدت سه ماه از تصويب اين مصوبه، فهرست 
مشخصات نام و نام خانوادگي، كد ملي، سال تولد، مدارج 
تحصيلي، مسووليت )تاريخ انتصاب و محل خدمت(، احكام 
سرپرستي، سوابق شغلي، سوابق كار در شهرداري، تمام 
حقوق و مزايا و دريافتي هاي مديران ش��هرداري تهران و 
واحدهاي تابعه را به طور كامل و به صورت برخط منتشر 
كرده و مستمراً به روزرساني و در دسترس عموم قرار دهد 
كه اين مهم انجام نمي شود. رييس كميته شفافيت و شهر 
هوشمند شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره به لزوم انتشار 
ليست املاك واگذار شده گفت: در مصوبه تعيين تكليف 
املاك واگذار شده تهران به اشخاص حقوقي و حقيقي، 
در ماده س��وم، تبصره دوم؛ شهرداري تهران مكلف است 
فهرس��ت بهره برداراني را كه املاك ش��هرداري تهران را 

بدون اخذ مصوبه شورا در تصرف داشته و تا يك ماه پس از 
اخطار نسبت به تخليه و تحويل املاك اقدام نشده  است، 
حداكثر تا پانزدهم مرداد ماه ۱۴00 در سامانه شفافيت 
شهرداري تهران منتشر كند. اين در حالي است كه هيچ 
ليستي رسمي از اين فهرست منتشر نشده و اينكه تعداد 
اين املاك به صورت رسمي چه تعداد است حدود ۴ هزار 
املاك داريم كه در اختيار اشخاص حقيقي و حقوقي قرار 
دارد. متاس��فانه در اين خصوص خيلي سليقه اي رفتار 
مي كنند يعني س��ليقه اي واگذار مي كنند، س��ليقه اي 
مي گيرند و س��ليقه اي به افراد مي دهند. صادقي گفت: 
متاسفانه عنوان مي شود از اين تعداد حدود ۴ هزار املاك 

تنها ۸6 ملك مصوبه شورا را دارد!

    بازپس گيري املاك در دستور كار
در همين حال، نايب رييس شوراي شهر تهران اعلام كرد 
كه ش��هرداري با وجود پس گرفتن ۱۱0 ملك همچنان 
مطالبه بازپس گيري املاك را در دستور كار خود قرار دهند.

پرويز سروري نيز ديروز در تذكر پيش از دستور خود گفت: 
شهرداري تهران گزارشي را در خصوص بازپس گيري ۱۱0 
ملك ارايه كردند كه اقدامات خوبي است اما از شهرداري 
مي خواهيم كه اين مطالبه جدي ما در برگرداندن اموال 

شهرداري را جدي گرفته و آن را پيگيري كنند.

    ضرورت تمكين به احكام
 و الزامات واگذاري املاك 

در رويدادي ديگر، زهرا شمس احسان، ديگر عضو شوراي 
شهر تهران بر ضرورت تمكين شهرداري به احكام و الزامات 
واگذاري املاك تاكيد كرد. شمس احسان در تذكر پيش از 
دستور خود در جلسه ديروز شوراي شهر تهران اظهاركرد: 
طبق تبصره دوم ماده هفتم مصوبه تعيين تكليف املاك 
واگذار شده تهران به اشخاص حقوقي و حقيقي؛ واگذاري 
املاك و فضاهاي شهرداري به مجموعه هاي عام المنفعه، 
خيريه، سمن ها، تشكل ها، انجمن ها و موسسات فرهنگي 
منوط به نظارت مستقيم نمايندگان كميسيون فرهنگي 
و اجتماعي ش��وراي اسلامي ش��هر تهران و معاونت امور 
اجتماعي و فرهنگي ش��هرداري تهران ب��ر عملكرد اين 
مجموعه هاست كه در دستورالعمل مذكور نمي توان حق 
تصويب واگذاري بهره برداري از املاك شهرداري را از شوراي 

اسلامي شهر تهران س��لب كرد و در هر صورت واگذاري 
املاك بايد به تصويب شوراي اسلامي شهر تهران برسد.

 رييس كميته اجتماعي شوراي اسلامي شهر تهران افزود: 
طبق بند )ب( تبصره ششم ماده واحده بودجه سال ۱۴0۲ 
شهرداري تهران و سازمان ها و شركت ها و موسسات تابعه 
با عنوان كمك و حمايت از اش��خاص حقيقي و حقوقي؛ 
به ش��هرداري تهران اج��ازه داده مي ش��ود در چارچوب 
دس��تورالعمل پرداخت يارانه ها و كمك ها، با تشخيص 
و دستور كتبي ش��هردار تهران از رديف اعتباري با عنوان 
»كمك به اشخاص و موسسات خصوصي« تا سقف دويست 
ميليون ريال براي اشخاص حقيقي و تا سقف پانصد ميليون 
ريال براي موسسات خصوصي در هر يك از موارد صرفاً براي 
يك نوبت در سال پرداخت  كند؛ لذا هرگونه پرداخت خارج 
از ضوابط دستورالعمل مذكور تخلف محسوب مي شود و 
ليست اسامي و مبالغ پرداخت شده را به تفكيك به صورت 
ماهانه به شوراي اسلامي شهر تهران بصورت مكتوب ارايه 
كنند. وي با بيان اينكه شهردار تهران بايد نسبت به حفظ و 
صيانت از اموال شهر تهران، احكام و الزامات پيش بيني شده 
در برنامه چهارم و بودجه سال ۱۴0۲ را به ويژه در قرارداد 

واگذاري زمين به موسسات )اعم از خيريه، عام المنفعه و...( 
انجام دهد و گزارش مقتضي را در صحن ش��ورا ارئه كند، 
گفت: درباره آخرين پيگيري ها براي تملك بيت آيت الله 
علامه عس��گري بايد بگويم كه با توجه به مصوبه شوراي 
اسلامي شهر تهران در خصوص الزام شهرداري تهران به 
تملك بيت مرحوم آيت الله علامه عسگري و تبديل آن به 
خانه مفاخر و انجام تكاليف بر عهده شهرداري منطقه يك 
و س��ازمان املاك و مستغلات بوده است. شمس احسان 
اظهار كرد: طي توافق نامه صورت گرفته بين ش��هرداري 
تهران و دانشگاه بين المللي علامه عسگري، مبلغي به عنوان 
علي الحساب به دانشگاه مذكور واريز شده و باقي بندهاي 
قرارداد به علت عدم انجام تكاليف شهرداري به صورت تعليق 
درآمده است. عضو شوراي اسلامي شهر تهران اضافه كرد: 
در دوره جديد مديريت شهري و دستور اكيد شهردار تهران، 
مبني بر پيگيري اين وضعيت بوده اما علي رغم گذشت ۱0 
ماه از دستور شهردار تهران هنوز اقدامي صورت نگرفته است. 
شمس احسان تاكيد كرد: ضرورت دارد مجموعه مديريت 
شهري تهران در راستاي عملياتي شدن مصوبه پيرامون 

بيت علامه عسگري اقدامات لازم را ترتيب دهد.
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تعادل|
به باور دكتر فرش��اد مومني، استاد اقتصاد دانشگاه علامه 
طباطبايي، »ش��يوه غيرمتعارف دولت فعلي براي تدوين 
برنامه هفتم نش��ان مي دهد كه گويا برخي در حال فراهم 
كردن نان براي مافياها هستند؟! براي اولين بار شاهد هستيم 
سندي تدوين شده كه در آن مشاركت دستگاه ها، مناطق 
و بخش ها از شكل گيري اين سند حذف شده است لذا اين 
شيوه برنامه ريزي مشكوك است. آنچه در اين سند نوشته 
شده، هيچ يك از مشخصات يك سند راهگشا را در دل خود 
ندارد و تا دلتان بخواهد موارد مش��كوك و استمرار دهنده 
بحران هاي موجود در آن ديده مي ش��ود. اين شيوه بسيج 
ذخيره دانايي كشور و مشاركت زدايي غيرعادي از نخبگان 
و صاحب نظران به نفع كشور نيست. بايد به دولت، مجلس و 
سطوح بالاتر تصميم گيري بگوييم كه تداوم اين شيوه، ايران 
را در معرض هزينه هاي سنگين تر قرار مي دهد.« به گزارش 
پايگاه خبري جماران، فرش��اد مومني، اقتصاددان و عضو 
هيات علمي دانشگاه علامه طباطبايي كه در نشست شاخه 
اقتصادي فرهنگستان علوم با موضوع »اقتصاد سياسي، 
صنعت زدايي در ايران« سخن مي گفت، اظهار كرد: از نقطه 
عطف موج اول انقلاب صنعتي تا امروز هيچ كشوري قادر 
به رفع فقر، عقب ماندگي و وابستگي هاي ذلت آور به دنياي 
خارج نبوده مگر اينكه به توليد فناورانه تكيه كند. ايران از 
يك جايگاه استراتژيك و تمدن س��از برخوردار است لذا با 
تكيه با ظرفيت هاي بزرگي كه در دامن خود دارد، توانسته 
از دل تمام فراز و فرودها، زنده بيرون بيايد.  وي افزود: يك 
شرايط غير متعارف و مشكوك در فرآيندهاي تصميم گيري 
و تخصيص منابع ايران مشاهده مي شود. اگر ما هوشمندي 
به خرج ندهيم، نمي توانيم از عهده بحران هاي پرشماري كه 
كشورمان با آن روبرو است، بيرون بياييم. ما دقيقا در جهت 
عكس بايسته هاي حركت به سمت توسعه حركت مي كنيم 
و سطوحي از غفلت، فساد و ناداني دست به هم داده اند كه 
شاهد صنعت زدايي شكنندگي آوري باشيم. انگيزه ما براي 
مطرح كردن اين بحث در شرايط كنوني اين است كه كشور 
در آستانه تصميم گيري هاي راهبردي مانند برنامه هفتم 
توسعه اس��ت. پيش تر هم تحليل ما اين بود كه روندهاي 
ايجاد كننده وضعيت فعلي، به دليل گره خوردگي با منافع 

منحوس ضد ملي برخي ها، مي تواند مجددا تكرار شود.
مومني اظهار كرد: من برخي از جريان س��ازي هاي اخير 
براي عمده كردن مباحث حاشيه اي را يك روند خطرناك 
مي دانم. همچنين ش��يوه غير متعارف دولت فعلي براي 
تدوين برنامه هفتم نشان مي دهد كه گويا برخي در حال 
فراهم كردن نان براي مافياها هستند؟! براي اولين بار شاهد 
هستيم سندي تدوين شده كه در آن مشاركت دستگاه ها، 
مناطق و بخش ها از ش��كل گيري اين س��ند حذف شده 
است لذا اين ش��يوه برنامه ريزي مشكوك است. آنچه هم 
كه در اين سند نوشته ش��ده، هيچ يك از مشخصات يك 
سند راهگش��ا را در دل خود ندارد و تا دلتان بخواهد موارد 
مشكوك و استمرار دهنده بحران هاي موجود در آن ديده 
مي شود. اين شيوه بسيج ذخيره دانايي كشور و مشاركت 
زدايي غيرعادي از نخبگان و صاحب نظران به نفع كشور 
نيست. بايد به دولت، مجلس و سطوح بالاتر تصميم گيري 
بگوييم كه تداوم اين شيوه، ايران را در معرض هزينه هاي 
سنگين تر قرار مي دهد. مومني با طرح اين پرسش كه چرا 
بايد از رويكرد اقتصاد سياسي، بهره بگيريم؟ افزود: اگر شما 
در جامعه اي زندگي مي كنيد كه س��لطه غيرمتعارفي از 
مناسبات رانتي حاكم است و با بحران شفافيت روبرو است، 
راه نجات، توسل به رويكرد اقتصاد سياسي است چراكه اين 
رويكرد از طريق برجسته كردن برندگان و بازندگان هر بازي 
سياستي، مي تواند فريبكاري را به حاشيه ببرد. ما با يك آميزه 
پيچيده اي از ملاحظات اقتصاد سياسي دروني و بين المللي 
مواجه هستيم و اگر به موقع اقتضائات آن را متوجه نشويم، 
صدمه خواهيم داد.  وي افزود: شواهد بسياري نشان مي دهد 
كه گويا سطوحي از نظام تصميم گيري هاي كشورمان به 
تس��خير گروه هاي دلال، رباخوار و رانتي درآمده است. در 
چنين شرايطي از طريق اسنادي مانند پيش نويس برنامه 
هفتم، مي توان دريافت كه ناتواني بسياري وجود دارد. چقدر 
جاي تاسف دارد كه بسياري از رسانه هاي حكومتي طوري 
رفتار مي كنند كه گويي آنها هم بازي خورده اند و با تعمد 
مسائل كم اهميت را پررنگ مي كنند. اگر توليد به حاشيه 
رانده شود، فوري ترين خطر محتمل، دست نشاندگي و به 
استعمار نشاندگي است. در تاريخ 10 هزار ساله بشر هرگاه 
ساختار قدرت به توليد پشت كرده، پيامدهايي نظير سلطه 
نظامي ها، سلطه هنجارهاي مبتني با تعصب و رويه هاي اداره 
صدقه اي و سفله پرورانه جامعه رخ مي دهد. اگر حكومتي 
صادقانه در جست وجوي اعتلاي فرهنگي است، بايد بنيه 

توليدي خود را ارتقا ده��د چون امنيت اقتصادي موجب 
تحولات فرهنگي مي شود. وي اظهار كرد: پشت كردن به 
توليد، جامعه را در مهار نااطميناني هاي با منشأ طبيعت 
ناتوان مي كند. گزارش هاي رس��مي حكومتي مي گويد 
تعداد موارد وقوع سيل در سال هاي اخير نسبت به تاريخ 
برنامه ريزي ايران، افزايشي بوده است در حالي كه در توجيه 
مهار اين ناتواني، منابع انساني و مادي غيرمتعارفي صرف 
مي كنند. در زمينه نااطميناني هاي ناشي از تعامل انساني 
مي توان ديد ناراضي ترين گروه هاي اجتماعي ما، كارگران، 
معلمان، دانشجوها، كارمندها و بازنشسته ها هستند كه 
هم شريف ترين افراد جامعه هستند و هم براي آنها هزينه 

صرف شده است.

   علت غيبت بحران محيط زيست 
از برنامه هفتم؟

 چرا در پيش نويس برنامه هفتم، بحران محيط زيس��ت 
در شكننده ترين شرايط كشور حذف شده است؟ آنهايي 
كه دعواهاي حيدري-نعمتي پوچ را عمده مي كنند، بايد 
توضيح بدهند چرا درحالي كه فق��ر در حال بيداد كردن 
است، وابس��تگي به دنياي خارج و محيط زيست از اسناد 
برنامه ريزي حذف مي شود؟ ما با بي سابقه ترين سقوط ها 
در رابطه با توان رقابت و مقاومت اقتصاد جامعه خود روبرو 
هستيم. بي سابقه ترين جهش ها در ذخيره سرمايه انساني 
را دارا هستيم اما با بي سابقه ترين سقوط در بهره وري عوامل 
توليد هم روبرو ش��ده ايم. همه اين موارد امنيت ملي ما را 
تهديد مي كند. هم حكومت و مردم بايد هوشيار باشند و 
بدانند كانون اصلي تمام اين بحران ها، پشت كردن به توليد 
و تكيه به اموري است كه بخواهد بدون زحمت، مشكلات 

را حل كند.

   آلترناتيو هاي مجعول 
با محوريت  توهم موفقيت

استاد دانشگاه علامه با اش��اره به شيوه هاي صنعت زدايي 
در كش��ور گفت: يكي از اين ش��يوه ها اين اس��ت كه دائما 
آلترناتيو هاي مجعول با محوريت توهم موفقيت از شيوه هاي 
غيرمولد ارايه مي ش��ود. يك روز مي گوين��د ما بايد نقش 
ترانزيتي داشته باشيم و مثل يك نعش كه ديگران از گوشه 
و كنارش رد مي شود، موفق ش��ويم. اگر ما يك استراتژي 
توسعه موفق داشته باشيم، يقينا به ابزار ترانزيت كارآمد هم 
نياز داريم اما در ش��رايطي كه ما مي دانيم ماجراي ترانزيت 
مورد طمع قدرت هاي جهاني در منازعات هژمونيك است، 
تكيه كردن روي اين مفهوم مش��كوك است. يك روز هم 
مي گويند از طريق تمركز روي صنايع دستي بايد موفق شويم 
آن هم در شرايطي كه ما در دنيا با توليد دانايي محور روبرو 
هستيم. با مصرف هاي مدرن شده، نمي شود از طريق توليد 
معيشتي ماجرا را جلو برد. يك كساني مي گويند راه حل هاي 
پش��ت كننده به توليد و مبتني بر واردات را دستور كار قرار 
بدهيم. اين را به شيوه بسيار مشكوكي در حوزه كشاورزي 
مي بينيم. طرح »نكاشت« مي دهند و مي گويند به كشاورزان 
پول بدهيم كه چيزي نكارند در حالي كه طرح نكاشت براي 

كشورهايي است كه از بيش از صد سال است كه از توليد انبوه 
عبور كرده اند و كالاهايي توليد مي كنند كه مورد تقاضاي 
جدي جهاني قرار دارد. عين اين مس��اله در جوسازي هاي 
مافيايي راجع به اشكالات توليدي خودروسازان وجود دارد 

كه مي خواهد راه را براي واردات باز كند. 

   ارايه بي امان ابداعات مشوق رانت 
وي افزود: شيوه ديگر صنعت زدايي در ايران، ارايه بي امان 
ابداعات مشوق رانت است. يكي از شگفت انگيز ترين آنها 
ماجراي مجوزدهي هاي جنون آميز اس��ت. بالغ بر 5 سال 
است كه مي گوييم اين مجوزدهي هاي جز سرخورده كردن 
كارشناسان ما چه كاركردي داشته است؟ چرا مجوزهاي 
داراي پروان��ه بهره برداري فعال و در دس��ت اجرا در حوزه 
خودروس��ازي ايران معادل كل واحدهاي خودروس��ازي 
آلمان، ژاپن، امريكا، برزيل، فرانسه، كره جنوبي، ايتاليا، اسپانيا 
و تركيه اس��ت؟ اين كارها براي اين است كه اين واحدها با 
هزينه هاي ثابت بزرگ، خودرو را گران توليد كنند سپس 
زبان مافياه��اي واردات خودرو را باز كنند تا با بهانه گراني 
خودرو، س��راغ واردات بروند. چرا تع��داد واحدهاي توليد 
سيمان مجوز داده شده و در حال بهره برداري معادل شش 
برابر واحدهاي سيماني چين و كره جنوبي است؟ چرا تعداد 
مجوزهاي توليد موتورسيكلت بايد معادل بيش از دو برابر 
كل واحدهاي مشابه در چين، اندونزي، كره، تايوان و ويتنام 
باش��د؟ اين كارها از طريق از بين بردن ريشه توليد بزرگ 
مقياس رخ مي دهد. مي گويند م��ا به توليد مجوز داده ايم 
يعني توليد را به يك محمل بازتوليد مناسبات رانتي تبديل 
مي كنند و همزمان ريش��ه هاي توليد صنعت��ي ايران را از 
طريق تخصيص مشكوك منابع ارزي در بالاترين سطح با 

واحدهاي رانتي - معدني خشك مي كنند. 
مومني اظهار كرد: بر اساس گزارش وزارت صمت، طي شش 
برنامه توسعه گذش��ته ايران، 87.5 درصد سرمايه گذاري 
صنعتي توسط دولت، در حيطه رانتي - معدني ها بوده است. 
به اينها رانت انرژي، ارز، حمل ونقل، اعتبار بانكي و... مي دهند 
س��پس براي برگرداندن ارزش��ان، به دريوزگي مي افتند. 
گزارش رسمي وزارت صمت مي گويد تقريبا تمام تسهيلات 
ارزي و ريالي صندوق توس��عه ملي در اختيار فعاليت هاي 
مربوط به پتروش��يمي، فلزات و كاني هاي غيرفلزي قرار 
گرفته اس��ت. چرا تعداد پروژه هاي به بهره برداري رسيده 
سازمان گسترش و نوس��ازي صنايع ايران از 49 طرح در 
برنامه چهارم، به 19 طرح در برنامه پنجم و 5 طرح در برنامه 
ششم رسيده است؟ رييس موسسه دين و اقتصاد با اشاره 
به پديده ميان تهي سازي نيروي انساني در ايران گفت: در 
فاصله س��ال 1385 تا 1390 حدود 620 ميليارد دلار به 
اقتصاد ايران تزريق شده اما خالص اشتغال ايجاد شده در 
بخش صنعت ايران منفي 415 هزار شغل بوده است. كل 
رسانه هاي حكومتي و رسانه هاي مافيايي يك بار هم به اين 
موضوع نپرداخته اند و نهادهاي نظارتي پرشمار كشور هم 
در برابر آن سكوت مي كنند. در تاريخ چهارم اسفند 1401، 
رسانه هاي كشور گزارشي به نقل از مركز آمار منتشر كردند 
كه مي گويد، يك ميليون و 300 هزار شاغل صنعتي از بخش 

صنعت خارج شده اند. اگر مملكت سر و صاحب داشت بايد 
وضعيت فوق العاده اعلام شود. شما چه كرده ايد كه يك فرد 
مي گويد اگر مسافركشي كند بهتر از اين است كه در خدمت 
توليد كشور باشد؟ از طريق واژگون سازي مفاهيم كليدي 
مي گويند برخورد با فس��اد مي تواند ما را با خروج سرمايه 
روبرو مي كند. كدام غيرمولدي است كه سرمايه خود را در 
داخل كشور نگه داشته است؟ شما نمي بينيد كه در دو دهه 
گذشته بالغ از 200 ميليارد دلار از كشور خارج شده است؟ 
عين اين فريبكاري درباره مفهوم رقابت هم مطرح است. در 
ادبيات توسعه، رقابت مي تواند مخرب يا توسعه گرا باشد. 
من تعجب مي كنم از حكومتگران كه به اسم رقابت سازي، 
كوتوله پروري مي كنند. چرا ما رقاب��ت عادلانه در ورزش 
كشتي را مي فهميم به اين صورت كه يك فرد 50 كيلويي 
نمي تواند با فردي 100 كيلويي رقابت كند اما نمي فهميم 
بايد يك هم سطحي براي رقابت عادلانه وجود داشته باشد؟ 
در كجاي دنيا از طريق واردات و تقديم كردن بازارهاي ملي 

به پيشرفته ها توان رقابت خود را افزايش مي دهند؟

   سهم 30 درصدي تامين مالي 
در صنعت خودرو

اين اقتص��اددان در بخش ديگري از س��خنان خود گفت: 
شرم آور است كه اين همه ناسزا به صنعت خودروي كشور 
سر مي دهند اما در سايت سازمان بورس سرك نمي كشند تا 
بفهمند سهم تامين مالي سرمايه در گردش در قيمت تمام 
شده خودرو حدود 30 درصد است يعني سهم رباخوارها 
سه برابر سهم كارگرهاي همان واحدها است. كساني هم با 
چرتكه انداختن به ما مي گويند اين صنعت را تعطيل كنيد 
و به جاي آن خودرو وارد كنيد. جرم توليدكننده ها در اين 
كشور اين است كه آشكار و عيان هستند لذا تمام فشارها 
به آنها وارد مي شود.  اين اقتصاددان افزود: در ترم اول دوره 
كارشناسي اقتصاد گفته مي شود اقتصاد دو ستون به نام 
عرضه و تقاضا دارد لذا اگر با تورم روبرو شديد، همان قدر كه 
بايد به قسمت تقاضا نگاه كنيد بايد به قسمت عرضه خود 
نيز نگاه كنيد. طي دو دهه گذشته نقش اين صنعت زدايي 
و سقوط توليد كشور در تورم كشور حذف شده است. يك 
كساني كه مشكوك هم هس��تند مرتبا به نقل از ميلتون 
فريدمن مي گويند تورم در بلندمدت يك پديده منحصرا 
پولي اس��ت! اينها نمي دانند كه فريدمن در كشوري اين 
حرف را زد كه بيش از يكصد سال پيش از توليد انبوه صنعتي 
عبور كرده است. مومني در پايان سخنان خود گفت: ريشه 
بحران هاي شبيه بحران نرخ ارز اين است كه به نام صنعت، 
مونتاژ و رانتي معدني ها را به توليد واقعي ترجيح داده اند. در 
گزارش هاي رسمي انتش��ار يافته، وزارت صمت گزارشي 
منتش��ر كرده مبني بر اينكه حدود 70 درصد بنگاه هاي 
صنعتي تعطيل ش��ده به دليل بحران عدم توانايي تامين 
سرمايه در گردش بوده است. در اين دوره از قدرت چانه زني 
توليدكننده هاي با شرافت كاسته شده و قدرت چانه زني 
دلال ها و رانتي ها افزايش يافته است. كل ساختار نهادي ما 
عليه توليد فناورانه است بنابراين ما به يك بازآرايي سيستمي 

ساختار نهادي نياز داريم.
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احتمال ممنوعيت توييتر
در اتحاديه اروپا

كميسر بازار داخلي اتحاديه اروپا به توييتر هشدار داده كه 
به عنوان يك پلتفرم آنلاين بسيار بزرگ )VLOP( از نظر 
قانوني مجبور به رعايت آن است. به گزارش ديجياتو، به 
گفته »تيري برتون«، كميسر بازار داخلي اتحاديه اروپا، 
توييتر تصميم گرفته است تا پيروي از آيين نامه اختياري 
اتحاديه اروپا در مورد اطلاعات نادرس��ت آنلاين را كنار 
بگذارد. برتون با انتشار يك توييت به شبكه اجتماعي متعلق 
به ايلان ماسك هشدار داد كه با وجود اين تصميم نمي تواند 
از مسووليت قانوني كه درزمينه اطلاعات نادرست آنلاين 
وجود دارد، سر باز زند. او با اشاره به تعهداتي كه توييتر طبق 
قانون خدمات ديجيتال اتحاديه اروپا )DSA( به عنوان يك 
پلتفرم آنلاين بسيار بزرگ )VLOP( از نظر قانوني مجبور 
به رعايت آنهاست، نوشت: »توييتر آيين نامه داوطلبانه 
اتحاديه اروپا در برابر اطلاعات نادرس��ت را كنار گذاشته 
است، اما تعهدات باقي مي مانند. شايد بتوانيد از چنين 
چيزي فرار كنيد، اما نمي توانيد از آن مخفي شويد. فراتر از 
 DSA تعهدات داوطلبانه، مبارزه با اطلاعات نادرست طبق
از 25 آگوست يك تعهد قانوني خواهد بود. تيم هاي ما براي 
اجراي آن آماده خواهند بود.« قانون DMA اتحاديه اروپا 
كه از آبان ماه سال گذش��ته وارد فاز اجرايي شده است، 
VLOPهايي مانند توييتر را مجبور مي كند تا خطرات 
سيستماتيك گفتمان مدني و فرايندهاي انتخاباتي مانند 
اطلاعات نادرس��ت را ارزيابي كنند و كاهش دهند. اين 
پلتفرم ها اكنون س��ه ماه فرصت دارند تا وفاداري خود با 
تعهدات DSA را اعلام كنند. قبل از تصاحب توييتر توسط 
ايلان ماسك در سال گذشته، مديريت قبلي اين شركت در 
سال 2018 همراه با شركت هاي ديگري مانند متا، گوگل 
و تيك تاك، قانون اتحاديه اروپا در برابر اطلاعات نادرست 
را پذيرفته بود. درحالي كه اين آيين نامه اختياري است، 
اتحاديه اروپا در ژوئن سال 2022 گفته بود كه پايبندي به 

آن جزيي از انطباق با DSA محسوب مي شود.
   احتمال ممنوعيت توييتر در اتحاديه اروپا

همانطور كه TechCrunch در گزارش خود اشاره 
مي كند، با تصميم توييتر براي خروج از اين قرارداد، آن 
هم سه ماه قبل از شروع اجراي DSA توسط اتحاديه 
اروپا، به  نظر مي رسد كه اين شركت قصد دارد قوانين 
اتحاديه در مورد نظ��ارت بر محت��وا را ناديده بگيرد؛ 
تصميمي كه مي تواند براي توييتر و ايلان ماسك گران 
تمام شود. اتحاديه اروپا در اين صورت مي تواند تا حداكثر 
10 درصد از گردش مالي س��الانه جهاني توييتر و در 
صورت تكرار، تا 20 درصد از گردش مالي آن را به عنوان 
جريمه تعيين كند. كميسيون اروپا همچنين اعلام كرده 
است كه عدم رعايت مكرر اين قوانين مي تواند منجر به 

مسدودكردن پلتفرم متخلف در اتحاديه اروپا شود.

يك وكيل به خاطر استناد
به دروغ هاي هوش مصنوعي

به دادگاه مي رود
وكيلي كه در يك پرونده براي تحقيقات خود به دروغ هاي 
ChatGPT اس��تناد كرده ب��ود، حالا باي��د در دادگاه 
پاس��خگو باش��د. به گزارش ديجياتو، وكيل ش��ركت 
Levidow. Levidow & Oberman ك��ه از 
هواپيماي��ي كلمبيايي Avianca ش��كايت كرده، در 
دادخواست خود به نمونه هايي از رويه هاي قضايي قبلي 
اشاره كرده بود كه توسط ChatGPT ساخته شده بودند. 
اين شركت هواپيمايي اما خيلي زود متوجه اين مساله شد 
و اين اتفاق را به اطلاع دادگاه رس��اند. حالا وكيل شاكي 
بايد درباره استنادات دروغين خود به دادگاه پاسخ دهد. 
به گزارش نيويورك تايمز، »استيون اي. شوارتز«، وكيل 
طرف ش��اكي در اين پرونده، اذعان كرده كه از چت بات 
ش��ركت OpenAI براي تحقيقات خود استفاده كرده 
است. او مي گويد ChatGPT در پاسخ به اين سوال كه 
آيا اين پرونده ها واقعي هستند يا خير، پاسخ مثبت داده، 
اما از ارايه منبع طفره رفته و صرفاً مدعي ش��ده است كه 
 LexisNexis و Westlaw اين پرونده ها در پاي��گاه
در دسترس هستند. بااين حال، تحقيقات تيم حقوقي 
هواپيمايي Avianca نشان داد كه اين پرونده ها واقعيت 
ندارند و اين موضوع را به اطلاع دادگاه رساند. در يك مورد، 
براي پرونده اي ناموجود موس��وم به »وارگس��ه در برابر 
هواپيمايي جنوب چين«، چت بات هوش مصنوعي ظاهراً 
ارجاع را به يك پرونده واقعي ديگر به نام »زيكرمن در برابر 
هواپيمايي كره« داده بود، اما در همين ارجاع هم تاريخ )و 

چند جزييات ديگر( را اشتباه كرده بود.
   وكيل پرونده بابت استفاده 

از ChatGPT پشيمان است
ش��وارتز مي گويد او مطلع نبوده كه احتمال بروز اشتباه 
در اين محتواها وجود دارد. او نسبت به استفاده از هوش 
مصنوعي مولد در اين ش��كايت ابراز پش��يماني كرده و 
مدعي ش��ده است كه ديگر هرگز بدون كسب اطمينان 
صددرصدي از اعتبار پرونده ها دست به انجام چنين كاري 
نخواهد زد. قاضي اين پرونده حالا جلسه استماعي را براي 
ماه آينده ميلادي در نظر گرفته اس��ت تا در صورت نياز 

جريمه هايي را براي شوارتز در نظر بگيرد.

چين ۱،۴ميليون پست خلاف قانون 
را در شبكه هاي اجتماعي پاك كرد

رگولاتور فضاي سايبري چين پس از تحقيقي 2 ماهه 
درباره اخبار جعلي، سودجويي غيرقانوني، جعل هويت 
مقامات رسمي و مشكلات ديگر، 1.4 ميليون پست را 
در ش��بكه هاي اجتماعي حذف كرده است. به گزارش 
خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، سازمان فضاي سايبري 
چين )CAC( در بيانيه اي اعلام كرد از 10 مارس تا 22 
مه 2023 ميلادي 67 هزار حساب كاربري شبكه هاي 
اجتماعي و صدها هزار پست را به عنوان بخشي از يك 
كمپين اصلاحي، حذف كرده اس��ت. چين از 2021 
ميلادي ميلياردها حس��اب كاربري را هدف گرفته تا 
فضاي سايبري خود را پاك و كنترل آن را براي مقامات 
راحت تر كند. جديدترين اقدام رگولاتور فضاي سايبري 
اين كش��ور نيز حس��اب هاي كاربري در ش��بكه هاي 
  Douyin ،اجتماعي محبوب چين از جمله وي چت
 self( »و ويبو را هدف گرفته كه در دسته »خود رسانه
media( قرار مي گيرند. اين اصلاح به طور گسترده تر 
به حساب هاي كاربري غير دولتي يا تاييد نشده توسط 
دولت اشاره دارد كه اخبار و اطلاعات را منتشر مي كنند. 
ميان 67 هزار حس��اب كاربري كه براي هميش��ه در 
شبكه هاي اجتماعي اين كشور بسته شده اند، حدود 
8 هزار حساب به دليل گسترش اخبار جعلي، شايعات 
و اطلاعات مخرب حذف ش��ده اند. ح��دود 930 هزار 
حساب كاربري ديگر مجازات هاي سبكتري دريافت 
كردند از جمله حذف تمام فالوئرها يا تعليق و لغو مزاياي 
درآمدزايي. رگولاتور فضاي سايبري چين اخيرا در 
يك برنامه جداگانه بيش از 100 هزار حساب كاربري 
كه اخبار رسانه ها را اشتباه تفسير مي كردند نيز تعطيل 
كرد تا با گسترش اخبارجعلي به وسيله فناوري هاي 
هوش مصنوعي مقابله كن��د؛ CAC اعلام كرد در 
آخرين كمپين خود حدود 13 هزار حساب نظامي 
جعلي را با اسامي مختلف را هدف گرفته است. حدود 
25 هزار حساب ديگر براي جعل هويت موسسات 
عمومي مانند مراكز كنترل بيماري و پيشگيري و 
انستيتوهاي تحقيقاتي دولتي هدف قرار گرفته اند. 
حدود 187 هزار حساب كاربري براي جعل هويت 
رسانه هاي خبري و بيش از 430 هزار حساب براي 
ارايه مشاوره يا خدمات آموزشي بدون صلاحيت هاي 

حرفه اي مورد نياز هدف قرار گرفته اند.

ممنوعيت تراشه هاي ميكرون 
در چين را تحمل نمي كنيم

وزي��ر بازرگاني امريكا با تندتري��ن زبان براي توصيف 
واكنش واشنگتن، گفت: امريكا تصميم اخير مقامات 
چيني براي ممنوعيت تراش��ه هاي شركت ميكرون 
تكنول��وژي )Micron Technology( در بعضي 
از بخش هاي حساس را تحمل نخواهد كرد. به گزارش 
ايسنا، جينا ريموندو با عباراتي كه دو طرف در بحبوحه 
تنش هاي اخير عليه يكديگر استفاده كرده اند، اظهار 
كرد: ما اين ممنوعيت را به شكل ساده و روشن به عنوان 
يك جبر اقتصادي مي بينيم. ما اين ممنوعيت را تحمل 
نخواهيم كرد و فكر هم نمي كنيم كه موفقيت آميز باشد. 
جديدترين تنش هاي فناوري بين دو قدرت جهاني از 
يكشنبه هفته گذشته آغاز شد كه اداره فضاي سايبري 
چين در بيانيه اي به اپراتورهاي زيرساخت هاي حساس، 
نسبت به خريد محصولات ميكرون هشدار داد و اعلام 
كرد كه خطرات امنيت س��ايبري نس��بتا جدي را در 
محصولات اين ش��ركت امريكايي كه در اين كشور به 
فروش رفته، مشاهده كرده است. اين هشدار در حالي 
مطرح ش��د كه امريكا در اكتبر، صادرات تراش��ه هاي 
پيشرفته و فناوري ساخت آنها به چين را ممنوع كرده 
بود. اظهارات اخير ريموندو پس از آن مطرح شد كه دو 
طرف هفته گذشته فرصت داشتند تا اعتراض هاي خود 
را شخصا مطرح كنند و متعهد شدند كه ارتباطشان را 
از اين پس باز نگه دارند. ريموندو پنجشنبه گذشته در 
واش��نگتن با وانگ ونتائو همتاي خود ديدار كرد و روز 
جمعه ديدار مشابهي با كاترين تاي، نماينده تجاري 
امريكا انجام ش��د. اين ديدارها در راستاي نيت دولت 
جو بايدن، رييس جمهور امريكا، براي احياي مذاكرات 
رده بالا با پكن صورت مي گيرد كه شامل سفر احتمالي 
جانت يل��ن، وزير خزانه داري ب��ه چين و گفت وگوي 
مستقيم بين بايدن و شي جين پينگ، رييس جمهور 
چين است. سارا بيانچي، معاون نماينده تجاري امريكا در 
مصاحبه اي جداگانه گفت: همچنان تداوم گفت وگوها 
را مشاهده خواهيد كرد. نمي دانم كه اين گفت وگوها 
چقدر دشوار خواهد بود يا چه نتيجه اي خواهد داشت 
اما اين صحبت به خودي خود، كاملا مهم است. معلوم 
نيست امريكا پس از ممنوعيت ميكرون در چين، چه 
اقداماتي ممكن است انجام دهد. وزير بازرگاني امريكا 
در كنفرانس مطبوعاتي خود مجددا تكرار كرد كه اين 
ممنوعيت بدون هيچ پايه و اساسي اعمال شده است و 
افزود كه واشنگتن در حال تعامل با شركاي خود در مورد 

نحوه واكنش به اين اقدام است.

فرشاد مومني از تداوم صنعت زدايي با چاشني غفلت، ناداني و فساد انتقاد كرد

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي: پيش نويس سند برنامه هفتم مشكوك است

هشدار درباره پيامدهاي سند برنامه هفتم توسعه
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تعادل| فرشته فريادرس| 
تركيب جديد هيات رييسه اتاق تهران مشخص شد. 
هفتم خردادماه و در جريان نشس��ت رسمي هيات 
نمايندگان در دور ده��م، »محمود نجفي عرب« به 
عن��وان رييس، »مهدي صادق��ي نياركي« نماينده 
دولت و »شهاب جوانمردي« به عنوان نواب رييس، 
»عباس آرگ��ون« به س��مت خزان��ه دار و »فرزين 
فرديس« به عنوان منش��ي هيات رييس��ه برگزيده 
شدند. »فريال مس��توفي« اما در يك رقابت نزديك 
از كسب كرس��ي و حضور در هيات رييسه جا ماند. 
تحليل راي گيري در طبقه هش��تم ساختمان وزرا 
نش��ان مي دهد، صحنه گردانان دولتي در يك بازي 
از پيش طراحي ش��ده و با همراهي برخي از فعالان 
تازه وارد اتاق و از فعالان صنعت غذا، توانس��تند يك 
كرسي از هيات رييسه اتاق تهران را تصاحب كنند. 
به اين ترتيب، اتئلاف شكننده اتاق تهران، بازي برده 
را خيلي راح��ت به دولت واگذار كرد. اين گزارش در 
ادامه به تحليل فرايند انتخاب هيات رييسه اتاق دهم 

و پشت پرده آن پرداخته است. 

   رويارويي دو طيف در طبقه هشتم
پس از يك وقفه چند روزه، يكشنبه هفتم خردادماه، 
دومين جلسه رس��مي هيات نمايندگان اتاق تهران 
برگزار ش��د تا انتخاب رييس و هيات رييس��ه اتاق 
براي چهار س��ال آينده در دستور كار قرار گيرد. اگر 
چ��ه در فاصله پس از انتخابات اس��فندماه 1401 تا 
برگزاري نشس��ت ديروز صحبت ه��ا و رايزني هايي 
براي صندلي هاي هيات رييس��ه صورت گرفته بود، 

اما نگراني نامزدها نمود داشت. 
در ادوار گذش��ته، تعامل ميان دول��ت و نمايندگان 
 منتخ��ب هم��واره ب��ه نحوي پي��ش رفت��ه كه در 
هيات رييس��ه اتاق هاي بازرگاني، كمت��ر ردپايي از 
دولتي ها وجود داشته و اين جايگاه حداقل در اختيار 
خصوصي ها بوده اس��ت. اما اتفاقي كه در دوره دهم 
انتخابات اتاق تهران و حتي از زمان اعلام كانديداها 
رخ داد، دخالت ش��ديد برخي چهره هاي دولت بود. 
در نهايت كار به آنجا رسيد كه با رايزني هايي، دولت 
قصد ارايه ليس��ت مشترك با يكي از بازيگران اصلي 
انتخابات را داشتند، اما به دليل مقاومت هاي برخي 
چهره هاي ش��اخص ائتلافي در ات��اق تهران، بخش 
خصوصي حاضر به ارايه ليست مشترك با چهره هاي 
دولتي نشد. البته بهاي آن را هم پرداخت كه نتيجه 
آن، عدم تاييد صلاحيت مس��عود خوانساري، رهبر 
اصلي اين ائتلاف شد. اما دخالت نهادهاي دولتي در 
روز انتخاب هيات رييسه اتاق تهران يعني سه شنبه 
دوم خردادم��اه، به اوج رس��يد. به طوري كه خبرها 
حاكي از اين ب��ود كه برخي از نماين��دگان دولت با 
پرخاشگري و دلخوري از تصميم رهبران ائتلاف براي 
فردا به منظور دريافت يك كرسي از هيات رييسه، زير 
ميز انتخاب هيات رييسه در روز سه شنبه هفته قبل 
زدند و با اعلام تنفس، انتخابات را به يكش��نبه هفتم 
خردادماه موكول كردند. برخي از اعضاي اتاق تهران 
مدعي شدند، صحنه گردانان اصلي اين بازي، »جعفر 
فرجي« نماينده وزير جهاد كشاورزي در اتاق تهران، 
»محمدمهدي برادران« مع��اون امور صنايع وزارت 
صمت و »سيدجواد حاجي حسيني« معاون حقوقي 

و مجلس اين وزارتخانه است. 
البته حاجي حسيني انتقاد خود از روند كانديداتوري 
اعضاي هيات نمايندگان اتاق تهران را روز گذش��ته 
علني تر كرد و دراظهاراتي انتقادي اعلان كرد: »برخي 
رودربايستي دارند و كانديد نشدند شايد از موي سپيد 
ديگران خجالت كشيدند، اما كانديداها در انتخابات 
بايد رقيب داش��ته باشند. درست اس��ت دولت زور 
مي گويد ولي از بخ��ش خصوصي انتظار مي رود زور 
نگويد و بگذارد طيف متنوعي از افراد كانديد شوند.« 
او معترض به روند كانديداتوري اعضا در اين جلسه 
شد. سخنان او اما واكنش همكارش در وزارت صمت 
يعني محمد مهدي برادران را درپي داشت. او ايراد اين 
سخنان از سوي حسيني را خلاف آيين نامه دانست 

واعتراض كرد. 

   تقديم يك كرسي به دولت!
در ادامه جلسه، طبق آيين نامه انتخاب هيات رييسه، 
ابتدا هيات رييسه سني براي اداره جلسه انتخابات، از 
ميان اعضاي هيات نمايندگان انتخاب شدند و بر اين 
اساس، محمدرضا بهرامن رياست سني اين هيات را 
برعهده گرفت و پيام باقري، عطالله اشرفي اصفهاني 
و مري��م تاج آبادي نيز به ترتيب ب��ه عنوان دو ناظر و 
منشي هيات رييسه سني معرفي شدند. در اين لحظه 
مسعود خوانساري از جمع اعضاي هيات نمايندگان 
اتاق تهران خداحافظي كرد كه با بدرقه گرم اعضاي 

هيات نمايندگان همراه بود.
در ادامه، با اعلام نامزدي كرسي رياست اتاق تهران 
از سوي »محمود نجفي عرب«، روند انتخاب اعضاي 
هيات رييسه دوره دهم آغاز شد و با حضور ۵1 عضو 
از نماين��دگان بخ��ش خصوصي و دول��ت، محمود 
نجفي عرب با كس��ب ۳۲ راي به رياست اتاق تهران 
در دوره دهم انتخاب شد. 1۸ رأي سفيد و يك رأي 
باطله نيز به گلدان انداخته ش��د. نجفي عرب كه در 
چهار سال آتي رياست اتاق تهران را برعهده دارد، در 
دوره هاي هشتم و نهم هيات نمايندگان اتاق تهران 
حضور داشت و رييس كميسيون اقتصاد سلامت بود.

در ادامه براي كس��ب دو كرس��ي ن��واب رييس نيز 
»شهاب جوانمردي، فريال مستوفي و مهدي صادقي 
نياركي« نامزد ش��دند. انتخاب نواب هيات رييس��ه 
اتاق را بايد داغ ترين رقابت دانس��ت؛ چراكه اين تنها 

صندلي بود كه هم از بخش خصوصي كانديدا داشت 
و هم از بخش دولتي. 

»مهدي صادقي نياركي« كه سابقه زيادي به عنوان 
نماينده دول��ت در تركيب هيات نماين��دگان اتاق 
ته��ران را دارد، در حال حاضر عض��و موظف هيات 
عامل ايدرو است كه از سوي وزارت صمت به عنوان 
نماينده دولت معرفي شده بود. »شهاب جوانمردي« 
نيز كه سابقه حضور در دوره نهم هيات نمايندگان را 
دارد، مديرعام��ل هلدينگ فن��اپ و از فعالان حوزه 
فناوري اطلاعات و ارتباطات اس��ت. با آراي اعضاي 
هيات نمايندگان، مهدي صادقي نياركي با ۲۹ رأي 
نايب رييس اول و ش��هاب جوانم��ردي با ۲۷ رأي به 
عن��وان نايب رييس دوم انتخاب ش��دند. همچنين 
فريال مس��توفي نيز ۲4 رأي كس��ب كرد تا در يك 
رقابت نزديك از كس��ب كرس��ي و حضور در هيات 

رييسه جا بماند. 

   پيغام اشتباهي كه اعضا را فريب داد!
پرسش مهمي كه مطرح مي شود، اينكه چرا از گلدان 
راي بخش خصوصي اس��م يك دولتي بيرون آمد و 
فريال مس��توفي كه از فعالان برجسته حوزه معدن 
اس��ت، نتوانس��ت آراي لازم را به دست بياورد؟ يك 
منبع مطلع در تحليل فرايند انتخاب هيات رييسه به 
»تعادل« اينطور گفت: »برخي از اعضا تازه وارد اتاق 
و فعال در ح��وزه صنايع غذايي در يك بازي از پيش 
طراحي شده و به دليل تعاملاتي كه از قبل با »صادقي 
نياركي« - زماني ك��ه معاونت صنايع غذايي وزارت 
صمت را عهده دار بود- داشتند، ترجيح دادند بجاي 
اينكه راي خود را به نفع فريال مس��توفي به گلدان 
بريزند، نام اين نماينده دولتي را روي برگه راي خود 
بنويسند. تحليل اين راي گيري حاكي از اين است، 
دولت در لابي با برخي افراد در بدنه اتاق موفق عمل 
كرده و توانسته به راحتي گزينه مدنظر خود را وارد 

هيات رييسه اتاق دهم كند.« 
اما يك منب��ع آگاه ديگر كه نخواس��ت نامش فاش 
شود، درباره تركيب هيات رييسه جديد اتاق تهران 
اينطور به ما توضيح داد: »ظاهرا يكي از اعضاي جوان 
ليست منتخب ائتلاف براي فردا، كه به نمايندگي از 
مسعود خوانس��اري مامور بوده، راي اولي هاي اتاق 
را نمايندگ��ي كند؛ در ميانه راه، ب��ا برخي از فعالان 
حوزه صنعت غذا - كه جزو ت��ازه واردين اتاق نيز به 
شمار مي روند- لابي كرده و با تحريك برخي از اعضا 
گزينه هاي جديدي را ب��راي كانديداتوري در هيات 
رييسه انتخاب و معرفي مي كند؛ كه خيلي مورد وفاق 
رهبر اين طيف و ساير اعضا قرار نمي گيرد. همين امر 
در ادامه سبب انشقاق در ليس��ت ائتلاف براي فردا 
مي شود. اين طيف از همين ابتداي امر و با زدن ساز 
مخالف، تلاش كردند در روز موعد - هفتم خردادماه 
و در جريان انتخاب هيات رييسه- بازي را بهم بزنند 
و با پش��ت پا زدن به مرامنامه حزبي و گروهي خود، 
به ج��اي راي دادن به نماين��ده بخش خصوصي به 
نماينده دولت راي دهند، تا به اين شكل از همكاران 
خود انتقام گرفته باشند.« البته كف زدن اين طيف 
براي صادق نياركي هنگامي كه خودش را به عنوان 
نامزد نايب رييسي اتاق معرفي كرد، مي تواند حاكي 

از اين موضوع باشد. 
اين منبع آگاه معتقد است، به دليل ضعف لابي گري 
و وجود دست هاي پشت پرده و با پيغام اشتباهي كه 
اين فرد از سوي خوانساري به اعضا مي دهد؛ ليست 
منتخب، بازي را به نمايندگان »اقتصاد ديجيتال« 

با دو نماينده در هيات رييسه اتاق تهران باختند.
همچنين به گفته اين منبع، »كاوه زرگران« از افراد 
جوان، تش��كلي و در عين حال با س��ابقه با سه دوره 
حضور در هيات نمايندگان اتاق تهران، كه با دريافت 
س��يگنال مثبت از س��وي اعضا، قصد ورود به هيات 
رييس��ه اتاق را داش��ته، در ادامه راه ب��ه دليل اينكه 
احساس مي كند، ممكن است آراي مستوفي بشكند، 
منصرف شده و از اين رو به نفع او كناره گيري مي كند. 
تحليل انتخابات دهم اتاق نش��ان مي دهد، هرچند 
دولت در اين دوره از انتخابات به دنبال سهم خواهي 
از اتاق بود، اما از شكافي كه بين اعضا اتئلاف براي فردا 

پيش آمد، توانسته بيشترين بهره را ببرد و به راحتي 
نماينده خود را در هيات رييسه صاحب كرسي كند. 
به گفته اين منبع آگاه، از آنجايي كه اتاق چارهاي جز 
امتياز دادن به دولت نداش��ت؛ ترجيح داده حداقل 
به يك چهره دولتي كه س��ال ها است با بدنه بخش 
خصوصي تعامل داش��ته، راي بده��د. از اين منظر، 
شايد انتخاب صادق نياركي گزينه مطلوب تري براي 

نمايندگان بخش خصوصي باشد. 
در ادامه انتخابات هيات رييسه اتاق تهران، با اضافه 
شدن دو عضو ديگر هيات نمايندگان، اعضاي هيات 
نمايندگان اتاق تهران ب��ا 4۶ راي، »عباس آرگون« 
را به عنوان خزانه دار هيات رييس��ه انتخاب كردند. 
براي كسب اين كرس��ي، »عباس آرگون و هرويك 
ياريجاني��ان« نامزد ش��ده بودند.همچنين، فرزين 
فرديس با ۳1 راي به عنوان منش��ي هيات رييس��ه 
دوره دهم اتاق تهران انتخاب شد. البته براي كسب 
اين كرسي، »مجيد موافق قديري«، نماينده دولت 
در هيات نمايندگان نيز نامزد ش��ده بود كه 1۹ راي 
كسب كرد و ۲ راي نيز سفيد به گلدان انداخته شد. 
ناگفته نماند، كه برخي از نمايندگان اتاق تهران در 
نشست روز گذشته غايب بودند كه به نظر مي رسد، 
عدم حضورشان، بر نتيجه انتخاب اثرگذار بوده است. 

   هيات رييسه جديد چه گفتند؟ 
در ادامه اين جلس��ه و پس از پايان راي گيري، هيات 
رييس��ه منتخب در جايگاه خود ق��رار گرفته و طي 
س��خناني به اهداف و برنامه هاي خود اشاره كردند. 
محمود نجفي عرب با ابراز اميدواري نسبت به اينكه 
بخش خصوصي در دوره پيش رو، رابط و سخنگوي 
توانمندي ب��راي بخش خصوصي باش��د، ادامه داد: 
امي��دوارم بتوانيم در تعامل با دول��ت، مجلس و قوه 
قضاييه، دستكم بخشي از مسائل و مشكلات فعالان 
اقتص��ادي را برطرف كني��م كه البت��ه بزرگ ترين 
ماموريت اتاق بازرگاني نيز همين اس��ت. او در ادامه 
بخشي از س��خنان مقام معظم رهبري در آغاز سال 
140۲ را مورد اش��اره ق��رار داد و گفت: ايش��ان در 
فرمايشات خود نسبت به مهار تورم و رشد توليد تاكيد 
كردند. دو مساله اي كه نقش اساسي در اقتصاد ملي 
دارد. رهبر معظم انقلاب به صراحت بيان داشتند كه 
دولت از حوزه توليد خارج شده و تنها به حوزه هايي 
ورود كند كه بخش خصوصي اقبالي به آنها نش��ان 
نمي دهد. اگر ه��دف را تحقق همين چند نكته قرار 
دهيم، دستاوردهاي بزرگي حاصل خواهد شد. نجفي 

عرب در ادامه با تاكيد بر اينكه اتاق دهم مطالبه گر و 
كنش گر خواهد بود، گفت: ما دستمان را براي تعامل 
و تس��هيل امور بخش خصوصي به سوي دولت دراز 
مي كنيم و اميدواريم كه دولت نيز اين درخواست ما 
را اجابت كند. رييس ات��اق بازرگاني تهران در ادامه 
از تدوي��ن و ارايه برنامه چهارس��اله اتاق تهران طي 
جلسات آينده هيات نمايندگان خبر داد و گفت: اين 
سند، نقشه راه هيات رييسه طي چهار سال آينده را 

ترسيم خواهد كرد.
در ادامه اين جلسه، شهاب جوانمردي، نايب رييس 
اتاق ته��ران، اعضاي هيات نماين��دگان را نماينده 
ده ها ه��زار بنگاه عض��و و غيرعضو در ات��اق تهران 
توصيف كرد و گفت: در تصميم گيري ها بايد منافع 
همه آنها را در نظر بگيريم. او افزود: براي آنكه اتاق 
دهم، يك تفاوت اساس��ي با دوره هاي قبل داشته 
باشد، بايد همه اعضاي هيات نمايندگان، وظيفه اي 
را برعه��ده بگيرن��د و هيات رييس��ه ني��ز وظيفه 
هماهنگي را عهده دار شود. به بيان ديگر، قرار نيست 
كه هيات رييسه به جاي ۶0 نفر يا ۶0 تفكر تصميم 
بگيرد و اجرا كند. عباس آرگون، عضو هيات رييسه 
و خزانه دار اتاق تهران نيز تعامل و هم فكري دولت و 
بخش  خصوصي را گامي بلند در مسير توسعه يابي 
اقتصاد كش��ور عنوان كرد و يادآور شد كه در دوره 
ده��م، با هم فكري اي��ن دو بخش، ام��كان كاهش 
مشكلات پيش روي فعالان اقتصادي فراهم خواهد 
ش��د. مهدي صادقي نياركي نيز در سخناني، برنده 
انتخابات روز ۷ خرداد م��اه در اتاق تهران را بخش 
خصوصي و دولت دانست و تصريح كرد كه به دنبال 
اي��ن انتخابات، هم افزايي و تعام��ل اتاق بازرگاني و 
دولت تقويت خواهد ش��د. وي اظه��ار كرد كه اتاق 
بازرگاني باي��د برنامه محور، كنش��گر، اهل تعامل 
و با اخلاق باش��د.  پيش از ش��روع فرآيند انتخابات 
هيات رييس��ه دوره دهم، مسعود خوانساري رييس 
دوره هاي هشتم و نهم هيات نمايندگان اتاق تهران 
نيز در س��خناني، تعامل و هم فكري اتاق بازرگاني با 
دولت در مقطع كنوني را گره گشاي حل وفصل سريع 
و هوش��مندانه مش��كلات اقتصادي كشور و مسائل 
پيش روي بنگاه هاي كسب وكار عنوان كرد و يادآور 
ش��د كه دولت براي دستيابي به رشد اقتصادي، نياز 
جدي به همراه��ي و همكاري بخش خصوصي دارد 
و بنگاه هاي اقتصادي و بخ��ش خصوصي نيز بدون 
تعامل با دولت و دستگاه هاي اجرايي توان حل مسائل 

و مشكلات پيش روي خود را نخواهند داشت.

خبررویداد
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كاسبان تحريم؛ صاحبان 
كشتي هاي كرايه اي هستند

علي ش��ريعتي عضو اتاق بازرگان��ي در گفت وگو 
ب��ا ايلن��ا، ب��ا بي��ان اينكه فع��الان اقتص��ادي و 
مصرف كنن��دگان ارز نمي توانن��د درب��اره 
گش��ايش هاي ارزي صحب��ت كنن��د، گف��ت: 
دولتم��ردان باي��د اخب��ار در زمين��ه تعاملات و 
گش��ايش هاي ارزي را رس��انه اي كنند و من به 
عنوان فعال اقتصادي چن��دان نمي توانم در اين 
زمينه س��خن بگويم؛ اما آنچه مس��لم است روند 
تخصي��ص ارز بعد از نوروز امس��ال كند ش��د و 
بسياري از كشتي هاي كالاهاي اساسي از جمله 
نهاده ها و دارو در بنادر معطل ارز ماندند؛ اما از روز 
گذشته رقم قابل توجهي ارز حدود ۵00 ميليون 
دلار براي ترخي��ص اين كالاه��ا تخصيص داده 
شد و به عبارت ديگر تخصيص ارز براي كالاهاي 
اساسي سرعت بيشتري به خود گرفت. عضو اتاق 
بازرگاني ادامه داد: گشايش هاي ارزي ايجاد شده 
از سوي وزير خارجه عراق تكذيب نشد و وي اعلام 
كرد كه با نظر امريكا يك سري تبادلات با ايران را 
آغاز كرده است و خروجي اين تبادلات آزاد شدن 
تعدادي از كش��تي هاي حامل كالاهاي اساسي 
اس��ت. اين فعال اقتصادي با اشاره به زنده شدن 
اميد تبادل گروگان ها و مذاكره براي امنيت ملي 
كشور، تصريح كرد: سخنان مقام معظم رهبري 
در ديدار با س��فرا اميد بخش و نشان مي دهد كه 
تصميم بر اين اس��ت كه از فرمايش��ات ايشان در 
عمل بيشتر استفاده ش��ود؛ بدون ترديد سلطان 
عمان در س��فر به ايران، حامل پيام است و امريكا 
نيز اين س��فر را تكذي��ب نكرد. ام��ا پيش قراول 
خبرهاي خوب در مس��ير تواف��ق برجام آزادي و 
تبادل گروگان هاست كه مي توان از آنها به عنوان 
قدم هاي نخست احياي برجام از آن ياد كرد. وي 
با بيان اينك��ه افت هزار توماني ن��رخ دلار منافع 
بسياري را به خطر مي اندازد، افزود: منافع بسياري 
از افراد با افت قيمت دلار ب��ه خطر مي افتد؛ قرار 
نيس��ت كه با توافق هايي كه در سطح بين المللي 
صورت مي گيرد قيمت دلار ۲0 هزار تومان شود 
اما س��خن من اين است كه هيجان خريد دلار در 
بين م��ردم عادي را منفي مي كن��د اين احتمال 
وجود دارد كه بورس مثبت و سرمايه گذاري هاي 
عاقلانه تري از س��وي مردم انجام ش��ود و شاهد 
كنترل واسطه گري و سفته بازي در بازار نباشيم.

شريعتي ادامه داد: برجام به كارت بازي و دعواي 
جناحي تبديل ش��ده اس��ت كه دود آن به چشم 
مردم عادي خورد؛ افتخار برجام براي هر كس��ي 
هست مهم خروجي آن اس��ت؛ كاسبان برجام و 
تحريم هم��ان صاحبان كش��تي هاي كرايه اي و 
بنادر اختصاصي هستند كه از تحريم ها استفاده 
مي كنند. ب��دون ترديد منافع اين اف��راد در اين 
نيس��ت كه نفت را مستقيم بفروشيم، آنها تمايل 
دارند ك��ه پ��ول را بچرخانند و دو تا س��ه درصد 
كارمزد بگيرند و نفت مملكت را قسطي بفروشند.  
عضو اتاق بازرگاني در پايان تاكيد كرد: اگر اراده  
بر حل مشكل در سطح بين المللي ايجاد شود ما 
گامي به سوي حقانيت خود برداشته ايم و در آن 
شرايط برنده ملت اس��ت. من باور دارم باتوجه به 
نشانه هاي كه قابل مشاهده است تا اوايل تابستان 
داستان ايران با دنيا شفاف خواهد شد. متاسفانه 
اسم اين توافق باعث دعواي جناحي گروه ها شده 
اس��ت اما اس��م آن را هر چه مي خواهند بگذارند 
توافق وين، كيش، عمان يا ژنو اس��م مهم نيست 

اصل اين است كه مساله حل شود.

تجارت ترجيحي و آزاد با وجود 
تحريم ها امكان پذير نيست

به گفته نياوراني تحريم ها مانعي جدي در مسير تجارت 
ايران با كشورهاي عضو اتحاديه اور اسيا است. تا زماني 
كه برگشت ارز به راحتي اتفاق نيفتد، مي توانيم حجم 
تج��ارت بالايي با كش��ورهاي عضو اتحاديه اوراس��يا 
داشته باشيم. رييس كل گمرك ايران از هدف گذاري و 
برنامه ريزي دوساله براي رسيدن به تجارت 10 ميليارد 
دلاري ايران با كشورهاي عضو اتحاديه اوراسيا خبر داده 
است؛ نكته اي كه صدرالدين نياوراني، عضو هيات رييسه 
اتحاديه صادركنندگان ميوه و تره بار درباره آن مي گويد: 
اگرچه تنوع بازار كشورهاي عضو اتحاديه اوراسيا بسيار 
بالاس��ت ولي تحريم ها مانعي جدي در مسير تجارت 
ايران با كشورهاي عضو اتحاديه اوراسيا است. تا زماني 
كه برگشت ارز به راحتي اتفاق نيفتد، مي توانيم حجم 
تجارت بالايي با كشورهاي عضو اتحاديه اوراسيا داشته 
باش��يم. نياوراني ادامه مي دهد: تجارت جاده دوطرفه 
است، تاجر بايد بتواند در زمان واردات و صادرات بدون 
هيچ نگراني اي ارز خود را به كشور برگرداند و تا موقعي 
كه اين مشكل حل نشود، مشكلات كماكان پابرجاست.

عضو هيات رييس��ه اتحاديه صادركنن��دگان ميوه و 
تره بار تصريح مي كند: تج��ارت ايران با موانع جدي اي 
روبروست؛ يكي از اين موانع اين است كه ما نمي توانيم 
فروش خود را به پول رسمي كشورها انجام دهيم و بايد 
اين مشكل حل شود. او تأكيد مي كند: برخي از تجارت 
آزاد و تجارت ترجيحي مي گويند اما به اين نكته توجه 
ندارند كه پيش نياز تجارت آزاد و ترجيحي، بازگشت ارز 
حاصل از صادرات است ولي ما به دليل تحريم، با اكثر 
كشورهاي دنيا مراوده بانكي و مالي نداريم. در واقع بايد به 
تاكيد گفت كه تجارت ترجيحي و آزاد با وجود تحريم ها 
ممكن نيست. عضو هيات رييسه اتحاديه صادركنندگان 
ميوه و تره بار ادامه مي دهد: در كنار مساله تحريم ها ما با 
برخي از شركاي تجاري خود مشكلات ديگري داريم؛ 
مثلًا روسيه يكي از شركاي تجاري ماست. اگرچه ما در 
روس��يه چند صراف داريم كه جابه جايي پول از طريق 
آن ممكن است ولي همچنان تعرفه، عوارض گمركي و 
ماليات بالاي روسيه بر محصولات ايراني مانعي جديد در 
مسير صادرات ايران به روسيه است. درحالي كه رقباي ما 
مانند تركيه شرايط بسيار مناسبي در بازار روسيه دارند.

به گفته نياوراني وزارت امور خارجه و دولت بايد براي 
حل مشكل تجارت ايران با اتحاديه اوراسيا، كشورهاي 
عضوي سي.آ. اس كار جدي بكند وگرنه اين بازارها 
ابدي نيستند. آلان تعرفه ايران به واردات كالاي روسي 
به ايران ۵ درصد است ولي در روسيه وضعيت اين عدد 
بسيار بالاتر است. او تأكيد مي كند: برخي مي گويند 
كه صادرات از مسيرهاي غيرمستقيم به روسيه مانع 
اصلي در مسير جارت است ولي من معتقدم بايد همه 
مش��كلات را به هم ديد؛ ما صادرات مستقيم از بندر 
انزلي به بندر آس��تارا خان راداريم ولي واقعاً ماليات، 
عوارض گمرك��ي و تعرفه روس ها ب��ر كالاي ايراني 
بالاست و لازم است دولت ها در سطوح بالاتري اين 

مساله را حل كنند.

مردم از بي عدالتي رنج مي برند 
و توزيع عادلانه امكانات در كليه 

نقاط استان از ضروريات است
حسين عسـكرزاده ـ چهارمحال وبختياري: به 
گزارش پايگاه اطلاع رس��اني ش��وراي اسلامي استان 
چهارمحال و بختياري، ماش��الله ايزدي عضو ش��وراي 
اسلامي شهر شهركرد تاكيد كرد: مديريت تنوع اقوام 
يكي از مولفه هاي تمدن سازي است و غيرت و تعصب 
و گذشت زمينه ساز اين مولفه هاست. وي تصريح كرد: 
مردم از بي عدالتي رنج مي برند و توزيع عادلانه امكانات در 
كليه نقاط استان از ضروريات است. ايزدي گفت: احداث 
سالن هاي ورزش��ي و ايجاد مواكب در خيابان كاشاني 
ش��هركرد، حمايت از ورزش��كاران و دوچرخه سواران، 
بازسازي جاده سلامت، توسعه پارك بانوان، حضور در 
مساجدو نشست هاي هم انديشي، ايجاد پيوست فرهنگي 
پارك ها، نصب تنديس هاي ملي و تاريخي، جمع آوري 
متكديان شهر، ايجاد نمايشگاه و برنامه هاي فرهنگي در 
محلات از جمله اقدامات شوراي شهر شهركرد بوده است.

۱۱ هزار خانه خالي 
در استان مركزي شناسايي شد

مديركل راه و شهرسازي استان مركزي گفت: 11 
هزار خانه خالي در راس��تاي ساماندهي وضعيت 
مس��كن، در اين اس��تان شناسايي ش��د.  »حميد 
انعامي« در حاشيه نشس��ت شوراي عالي مسكن 
ك��ه به صورت ويدئوكنفرانس با حض��ور وزير راه و 
شهرسازي برگزار شد، افزود: چهار هزار واحد از اين 
تعداد واحد مسكوني در اراك شناسايي شده است. 
وي بيان كرد: خانه هاي خالي بر اساس ثبت نام افراد 
در درگاه املاك و اسكان كشور و توسط وزارت راه 
و شهرسازي شناسايي شده اس��ت. مديركل راه و 
شهرسازي استان مركزي گفت: شناسايي واحدهاي 
خالي در نتيجه نداشتن كاركرد كنتور تاسيسات آب، 
برق، گاز و مخابرات استخراج شده است. انعامي در 
ادامه درباره دستور كار جلسه شوراي عالي مسكن 
افزود: در اين نشست موضوع ساماندهي بازار اجاره 
با بهره مندي از ابزارهاي قانوني و عرضه خانه هاي 
خالي به بازار مس��كن براي افزاي��ش عرضه مورد 
تاكيد قرار گرفت. وي بي��ان كرد: كارگروهي براي 
س��اماندهي مش��اوران املاك در استان تشكيل و 
وضعيت مجوز اين قشر بررسي مي شود. مديركل 
راه و شهرسازي استان مركزي گفت: در اين جلسه 
مقرر ش��د تا فعاليت بنگاه هاي املاك غيررسمي 
رصد و از فعاليت آنها جلوگيري ش��ود زيرا بخش 
عمده قيمت سازي ها توس��ط بنگاه ها و مشاوران 
املاك انجام مي شود كه ضروري است تا بنگاه هاي 
غيررسمي و متخلف در بازار مسكن شناسايي شوند 
و با اين كار از قيمت س��ازي هاي غيرواقعي در بازار 
مسكن جلوگيري شود. استان مركزي از شمال به 
استان هاي تهران و قزوين، از غرب به استان همدان، 
از جنوب به اس��تان اصفهان و لرستان و از شرق به 
اس��تان هاي قم و اصفهان محدود است و بر اساس 
سرشماري سال گذشته يك ميليون و 4۲۹ هزار و 

4۷۵ نفر جمعيت دارد.

دولتي ها در لابي با برخي تازه واردان اتاق تهران، در هيات رييسه صاحب كرسي شدند 
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خبرروز

ورود ۳۵۰۰ نيروي عملياتي جديد به اورژانس كشور
رييس س��ازمان اورژانس كشور از استخدام ۳۵۰۰ نيروي عملياتي در اورژانس خبر داد. جعفر ميعادفر گفت: طبق برآوردهايي كه ما انجام 
داده ايم، سازمان اورژانس كشور براي ارايه خدمات مطلوب نياز به جذب ۱۵ هزار نيروي جديد دارد و ما اميدواريم كه با مساعدت سازمان امور 
استخدامي و وزارت بهداشت بتوانيم در كمترين زمان ممكن اين تعداد نيرو را جذب و وارد خانواده اورژانس كشوركنيم. او درباره اينكه چه 
كساني مي توانند جذب اورژانس شوند، گفت: فارغ التحصيلان مقاطع كارداني و كارشناسي رشته هاي فوريت هاي پزشكي، پرستاري، اتاق عمل 
و هوشبري از جمله افراد واجد شرايط پيوستن به سازمان اورژانس هستند. ميعادفر در عين حال گفت: با پيگيري هاي انجام شده، ۳۵۰۰ نيروي 
عملياتي جديد جذب اورژانس كشور شدند و اميدواريم اين روند ادامه داشته باشد تا بتوانيم نيروي مورد نياز خود را به طوركامل تامين كنيم.

رويخطخبر

رگبار باران در نقاط مختلف كشور
سازمان هواشناسي نس��بت به رگبار باران و وزش 
باد ش��ديد در بيشتر اس��تان ها و وزش باد شديد و 
خيزش گرد و خاك همچنين كاهش كيفيت هوا 
در ۱۴ اس��تان هشدار داد. س��ازمان هواشناسي با 
صدور هشدار سطح زرد از فعاليت سامانه بارشي و 
رشد ابرهاي همرفتي، رگبار باران، وزش باد شديد و 
خيزش گرد وخاك، ريزش تگرگ، رعدوبرق و صاعقه 
از دوشنبه تا پنجش��نبه )۸ تا ۱۱ خرداد( خبر داد. 
اين شرايط جوي امروز دوشنبه در شمال هرمزگان، 
شرق و شمال فارس، جنوب غرب و دامنه و ارتفاعات 
مركزي اس��تان كرمان، ش��مال و غرب آذربايجان 
غربي، شمال شرق آذربايجان ش��رقي و ارتفاعات 
مازندران و سه شنبه در شمال هرمزگان، جنوب غرب 
و ارتفاعات مركزي استان كرمان، آذربايجان غربي، 
آذربايجان شرقي، زنجان، مركزي لرستان، همدان، 
شمال غرب و جنوب استان اصفهان، قم، قزوين، البرز 
و ارتفاعات تهران مورد انتظار است. چهارشنبه در 
آذربايجان شرقي، آذربايجان غربي، اردبيل، گيلان، 
مازندران، زنجان، كردس��تان، كرمانشاه، همدان، 
مركزي لرستان، شمال استان ايلام، قزوين، البرز، 
تهران، قم، ارتفاعات سمنان و شمال غرب اصفهان و 
پنجشنبه در اردبيل، آذربايجان شرقي، نيمه شمالي 
آذربايجان غربي، گيلان، مازندران، غرب گلستان، 
شمال سمنان، شمال شرق فارس، ارتفاعات و دامنه 
در مركز و غرب و جنوب غرب كرمان، نيمه غربي يزد 
و ارتفاعات استان هاي تهران، البرز، قزوين و شمال 
زنجان نيز اين وضعيت جوي پيش بيني مي ش��ود. 
بر اثر اين مخاط��ره جوي احتمال آبگرفتگي معابر 
به ش��كل محدود، لغزندگي جاده ها، جاري شدن 
روان آب، احتمال طغي��ان رودخانه ها، صاعقه، در 
برخ��ي مناطق خيزش گردوخ��اك، كاهش ديد و 
محدوديت در فعاليت هاي كشاورزي مورد انتظار 
اس��ت. اين س��ازمان همچنين در ادامه از افزايش 

گراديان فش��اري توام با افزايش سرعت باد، وزش 
باد شديد، در نواحي مس��تعد گردوخاك خبر داد. 
اين شرايط جوي روز سه شنبه در كرمانشاه، ايلام، 
خوزستان، جنوب خراسان رضوي، خراسان جنوبي، 
جنوب كرمان و سيستان و بلوچستان، چهارشنبه 
در جنوب و شرق خراسان رضوي، خراسان جنوبي، 
جنوب كرمان، سيستان و بلوچستان، البرز، تهران، 
قم، غرب سمنان، اصفهان، خوزستان، ايلام، بوشهر 
و غرب فارس و پنجشنبه در خوزستان، ايلام، جنوب 
و شرق خراس��ان رضوي، خراسان جنوبي، جنوب 
كرمان، هرمزگان، بوش��هر، غرب ف��ارس، تهران و 
البرز مورد انتظار اس��ت. در اث��ر اين مخاطره جوي 
در مناطق مس��تعد خيزش گردوخ��اك، كاهش 
شعاع ديد و كاهش كيفيت هوا، احتمال خسارت به 
تجهيزات شهري و برون شهري از جمله سقوط بنر، 
تابلوهاي تبليغاتي، داربست ها و سازه هاي موقت، 
احتمال سقوط اشياء از ارتفاعات و احتمال شكستن 
نهال ها و درختان كهن س��ال پيش بيني مي شود. 
س��ازمان هواشناس��ي احتياط در ت��ردد جاده اي، 
اطمينان از استحكام سازه هاي موقت، احتياط در 
فعاليت هاي كوه نوردي، احتي��اط در فعاليت هاي 
عمراني، احتياط در عبور و مرور و عدم پارك خودرو 
در حاش��يه س��اختمان هاي نيمه كاره و درختان 
كهن سال و عدم سم يا محلول پاشي باغات و مزارع 
به ويژه در بعدازظهر و استفاده از قيم براي نهال ها را 

توصيه مي كند.

۲۲۱۷ موتورسيكلت راهي پاركينگ شدند
روزانه ۳۰۰ دس��تگاه موتورس��يكلت فاقد پلاك، 
يا ب��ا تخلفاتي مانند مخدوش��ي پ��لاك، حركت 
خلاف جهت در طرح تش��ديد برخورد با تخلفات 
موتورسواران توسط پليس توقيف و راهي پاركينگ 
مي ش��وند. به گزارش مركز اطلاع رس��اني پليس 
راهور تهران بزرگ سرهنگ احسان مومني معاون 
آموزش و فرهن��گ ترافيك پليس راه��ور تهران 
بزرگ گفت: با توجه به آغاز طرح تش��ديد برخورد 
با موتورسيكلت سواران متخلف از هفته گذشته با 
افزايش ۷۰ درصدي برخورد تخلفات موتورسواران 
روزانه حدود ۳۰۰ دستگاه موتورسيكلت متخلف كه 
اكثر تخلفات آنان فاقد پلاك پوشش و مخدوشي 
پلاك ي��ا حركت خ��لاف مرتبط هس��تند راهي 
پاركينگ شده اند. س��رهنگ مومني افزود: از آغاز 

اجراي طرح كه از ش��نبه هفته گذشته بوده است 
۲۲۱۷ موتورسوار متخلف توقيف و موتورهاي آنان 
به پاركينگ منتقل شد و با توجه به اينكه اكثر اين 
موتورسيكلت ها مشكل مالكيت، اسناد يا مرتكب 
تخلفات و جرم هاي مختلف شده اند اين موتورها به 
شكل رسوبي در پاركينگ ها خواهد ماند و احتمالًا 

از بين خواهند رفت.

گزارش ميداني از وضعيت تورم؛ از نرخ كرايه اتوبوس گرفته تا نان 

هنوز بليت هاي ۱0 ريالي را به ياد داريم
نان 15 هزار تومان؛ تن ماهي 62 هزار تومان

تعادل|
 همه چي��ز ب��ه وضعي��ت اقتص��ادي 
برمي گردد، به معيش��ت مردم كه اين 
روزها به يكي از دغدغه هاي اساسي شان تبديل شده 
است اينكه هر روز مجبورند مايحتاج خود را هم با نرخ 
جديد خريداري كنند و هر بار هم اتفاقي تازه مي افتد 
تا حساب دخل و خرجشان را به طور كل بر هم بزند. 
مساله اينجاست كه افزايش نرخ حمل و نقل عمومي 
هم به يكي ديگر از مشكلات مردم تبديل شده است، 
بسياري از افراد حتي توان پرداخت همين مقدار را هم 
ندارند. از س��وي ديگر تعداد وسايل نقليه عمومي به 
خصوص اتوبوس در سطح شهر تهران به تعداد كافي 
نيست، در ساعات پر رفت و آمد ازدحام در اين وسايل 
نقليه بسيار زياد مي شود، اكثر اين اتوبوس ها دستگاه 
تهويه درس��تي ندارند و گرماي هوا هم مزيد بر علت 
شده است. حالا اينكه كرايه ها افزايش پيدا مي كند 
اما نه به تعداد اين وس��ايل نقليه افزوده مي شود و نه 
وسايل نقليه فرسوده از رده خارج مي شوند هم يكي 
ديگر چالش هاي پيش روي مسوولان است كه البته 
تلاش چنداني هم ب��راي رفع آن انجام نمي دهند. از 
س��وي ديگر تورم روز افزون مايحتاج اوليه مردم نيز 
ادامه دارد، هزينه ها هر روز افزايش پيدا مي كند و اين 
در حالي است كه حقوق كارگر و كارمند و بازنشسته 
هيچ تغيير محسوسي نسبت به تورم موجود ندارد. در 
حالي كه مسوولان مدام مردم را به تحمل سختي ها 
دعوت مي كنند، توان كنترل نرخ ها را ندارند، همه چيز 
در حال گران شدن اس��ت، قيمت ها هفتگي تغيير 
مي كنند، از نان گرفته تا تخم مرغ و.... قيمت هاي ثابتي 
ندارند، در اين بين افراد س��ودجو هم از آب گل آلود 
ماهي مي گيرند و با گران فروش��ي فشار بيشتري به 

قشر ضعيف جامعه وارد مي كنند.

   واگن هاي مترو فرسوده اند
 اتوبوس ها از رده خارج

علي يكي از كساني است كه هر روز مسير طولاني 
بين خان��ه تا مح��ل كار را با اتوب��وس و مترو طي 

مي كند. او كه از كرج به تهران مي آيد مجبور است 
ساعت 6 صبح از منزل خارج ش��ود. او در اين باره 
به »تعادل« مي گويد: از وقتي س��اعت هاي كاري 
را تغيير داده اند صبح ها هم ايس��تگاه هاي اتوبوس 
شلوغ تر شده و هم مترو با ازدحام بيشتري مواجه 
است. هر روز هزاران نفر از كرج و ديگر شهرك هاي 
اقماري ب��راي كار به تهران مي آين��د اما وضعيت 
حمل و نقل عمومي بسيار بد است. اكثر واگن هاي 
مترو فرسوده اس��ت و بسياري از اتوبوس ها بايد از 
رده خارج شوند. علي كه كارگر يكي از كارگاه هاي 
نجاري در ش��رق تهران اس��ت مي افزايد: 9 صبح 
بايد س��ر كار باشم، وس��يله نقليه شخصي ندارم و 
مجبورم از اتوبوس و مترو اس��تفاده كنم، صبح ها 
۳ ساعت در راه هستم و شب هم بيش از ۲ ساعت 
طول مي كشد تا به خانه برسم در واقع ۵ ساعت از 
عمرم را در مسير رفت و آمد مي گذرانم اما چاره اي 
ن��دارم. اما اگر وضعيت حم��ل و نقل عمومي بهتر 
بود ش��ايد اين همه س��اعت به بطالت و در ازدحام 
اتوبوس و مترو نمي گذشت. وقتي كرايه ها زياد شد 
فكر كردم حتما تعداد وسايل نقليه هم افزايش پيدا 
مي كند اما اصلا چنين اتفاق��ي نيفتاد. او در پايان 
مي گويد: مس��وولان هر وقت هوا آلوده مي شود از 
مردم مي خواهند از وس��ايل حمل و نقل عمومي 
استفاده كنند و ماشين شخصي خود را به خيابان 
نياورند اما هيچ وقت ب��ه اين فكر نمي كنند آيا اين 
وسايل نقليه عمومي واقعا گنجايش جابه جايي چه 

تعداد مسافر را دارند. 

   اگر كسي توان پرداخت نداشته باشد 
چه كند؟

نيلوفر به همراه دختر ۸ س��اله اش س��وار اتوبوس 
ش��ده اس��ت. قبل از اينكه روي صندلي بنشيند از 
خانم ديگري با تعجب مي پرسد كرايه اتوبوس شده 
نفري ۴ هزار تومان اگر كسي نداشته باشد بايد چه 
كار كند، من ۴۲ سال سن دارم اما هنوز بليت هاي 
اتوبوسي را كه روي آن نوشته بود ۱۰ ريال به خاطر 

دارم. اين همه گراني تا كي قرار است ادامه پيدا كند. 
او در ادامه به »تعادل« مي گويد: من ماشين شخصي 
دارم، اما دخترم خيلي دوست داشت سوار اتوبوس 
شود، اما واقعا به اين فكر مي كنم پرداخت اين كرايه 
مي تواند براي خيلي ها سخت باشد، اين هم وضعيت 
اتوبوس اس��ت تهويه مناس��بي ن��دارد، صندلي ها 
شكسته و فرسوده اند با اين وضعيت كرايه ها را گران 
كرده اند. اين زن ۴۲ ساله در پايان مي افزايد: مساله 
اينجاست كه ما فقط شعار مي شنويم و هيچ عملي 
نمي بينيم، اينكه هر روز زندگي براي تعداد تازه اي 
از مردم س��خت مي شود بايد جايي مورد توجه قرار 
بگيرد. اين همه تورم تا كي قرار است ادامه پيدا كند، 
با اين شرايط شايد افرادي مجبور شوند مسافت هاي 
طولاني را پياده طي كنند چون توان پرداخت همين 

۴ هزار تومان را هم ندارند.

   هر قرص نان بربري 1۵ هزار تومان
حسين بازنشسته است. او در حالي كه دو قرص نان 
بربري در دست دارد به خبرنگار »تعادل« مي گويد: 
باورتان مي شود براي اين دو نان ۳۰ هزار تومان پول 
داده ام. چند روز پيش يك تن ماهي از سوپرماركت 
خريدم ۴۰ ه��زار تومان و امروز هم��ان تن ماهي را 
مي گفت 6۲ هزار تومان. اين وضعيت تا كي قرار است 
ادامه پيدا كند، براي من بازنشسته كه حقوق ماهيانه 
خودم و همس��رم روي هم به ۲۰ ميليون تومان هم 
نمي رس��د و باي��د ۸ ميليون آن را باب��ت اجاره بهای 
مسكن بدهيم چه اتفاقي رخ خواهد داد. تا كي توان 
خريد همين نان را هم خواهيم داشت. اگر بخواهيم 
يك وعده غذاي ساده مثل املت بخوريم بيش از ۱۰۰ 
هزار تومان برايمان تمام مي شود.  او مي افزايد: مساله 
قيمت ها و مقايسه آنها هفته اي شده است، قبلا افزايش 
قيمت ها سالي يك بار يا چند ماه يك بار بود اما حالا از 
اين هفته تا هفته آينده معلوم نيست چقدر مايحتاج 
ضروري مردم با افزايش قيمت مواجه مي شود. ما هر 
روز فقيرتر مي شويم و مسوولان هر روز بي تفاوت تر 
نسبت به آنچه در حال رخ دادن است رفتار مي كنند.

   ديگر تاكسي هم نمي توانيم سوار شويم
فروغ پرستار است و در دو بيمارستان كار مي كند. او 
براي رفت و آمد به محل كار مجبور اس��ت از تاكسي 
استفاده كند، فروغ در اين باره به »تعادل« مي گويد: 
كرايه ها به طرز باور نكردني گران شده است، اين در 
حالي اس��ت كه حقوق هاي ما افزايش قابل توجهي 
نداشته و معلوم نيست مردم چطور بايد زندگي كنند. 
او مي افزايد: مس��يرهاي من ايس��تگاه مترو ندارد و 
مجبورم از تاكس��ي استفاده كنم اما حالا كوتاه ترين 
مسيرها با تاكس��ي ۸ هزار تومان كرايه اش مي شود، 
اين در حالي اس��ت كه ديگر قانون دوران كرونا را هم 
رعايت نمي كنند و صندلي عقب ۳ نفر سوار مي كنند. 
من روزانه مجبورم بيش از ۷۵ هزار تومان هزينه رفت 
و آمد بدهم و اين در ماه مبلغ قابل توجهي مي شود و 
بخشي از حقوقم را به خود اختصاص مي دهد. مساله 
اينجاس��ت كه هيچ نظارتي وجود ندارد و اعتراض هم 
كه مي كني��م رانندگان مي گويند همه چي��ز را گران 
مي خري��د خم به ابرو نمي آوريد به كرايه تاكس��ي كه 

مي رسيد صدايتان بلند مي شود. البته آنها هم حق دارند 
اما بالاخره بايد كسي در اين زمينه كاري انجام بدهد.

   يك حساب سرانگشتي
حقوق يك كارگر با افزايش ب��ه ۸ ميليون و ۲۰۰ 
هزار تومان رسيده است، اگر بخواهيم هزينه هاي 
مس��كن، رفت و آمد و خورد و خوراك را براي يك 
خان��واده ۳ نفره در نظر بگيريم اي��ن مبلغ حقوق 
هزينه هاي چند روز يك خانواده را تامين مي كند. 
وقتي قرار است نان را قرصي ۱۰ هزار تومان بخرند، 
تخم مرغ را دانه اي ۴ هزار تومان براي هر بار سوار 
ش��دن به مترو يا اتوبوس بين ۴ ت��ا 6 هزار تومان 
بپردازند، اگر بيمار شوند در حد يك سرماخوردگي 
هزينه هاي درماني ش��ان حتي با بيمه هم نزديك 
ب��ه ۴۰۰ ه��زار تومان مي ش��ود تازه مبل��غ قابل 
توجهي هم بايد براي اجاره بها مسكن بدهند، تمام 
اينها نش��ان مي دهد حقوق ي��ك كارگر در نهايت 
مي تواند هزينه هاي ۱۰ روز آنها را پوش��ش دهد، 

۲۰ روز بقيه ماه قرار اس��ت چه اتفاقي رخ بدهد؟ 
حتي اگر زن و مرد هر دو ش��اغل باش��ند باز هم با 
مشكل مواجه مي شوند، در چنين شرايطي وقتي 
حرف از افزايش جمعيت و بالا بردن نرخ زاد و ولد 
مي زنيم بايد شرايط مناس��ب براي اجرايي شدن 
آن را فراهم كنيم. تا زماني كه ش��رايط اقتصادي 
خانواده ها به اين ش��كل اس��ت و تا زماني كه تورم 
افسارگسيخته زندگي بس��ياري از خانواده ها را به 
سوي فروپاشي مي كش��اند، نمي توانيم ادعا كنيم 
كه ش��رايط مناس��بي براي فرزند آوري در كشور 
فراهم اس��ت. دول��ت بر خلاف چي��زي كه مدعي 
است نتوانس��ته هيچ نرخي را به صورت دستوري 
كنترل كند، مردم با تورم مي جنگند. هر روز تعداد 
بيش��تري در اين جنگ نابرابر شكست مي خورند. 
اما برخي از مسوولان همچنان معتقدند با قناعت 
مي ش��ود خوب زندگي كرد، برخي ديگر حرف از 
تحمل مي زنند و برخي وعده اصلاحات اقتصادي 

را مي دهند اما ....

گزارش

ادامهازصفحهاول

 احساس تورم خطرناك تر 
از تورم است

ش��رط لازم براي مهار واقعي تورم در اقتصاد كشور و 
كاهش اضطراب ها و نااطميناني خانواده ها، همچنين 
كاهش بي ثباتي ه��ا، خروج نهاده��اي حاكميتي و 
خصولتي از اقتصاد كشور اس��ت. پس از آن است كه 
مي توان زمينه اصلاح��ات لازم را فراهم كرد. اصلاح 
ناترازي ه��ا در اقتصاد گامي اس��ت كه پ��س از پايان 
انحصارها بايد برداشته ش��ود. اصلاحات اساسي در 
س��اختار نظام بانكي يكي از اي��ن اصلاحات ضروري 
است. بايد گفت، بخش قابل توجهي از اين بانك هاي به 
اصطلاح خصوصي در اختيار نهادهاي حكومتي است. 
اصلاح بعدي، اصلاح نظام مالياتي است كه آن هم به 
ض��رر دهك هاي محروم و به نفع طبق��ات برخوردار 
تنظيم شده است. گزاره اصلاحي سوم، اصلاح نظام 
بودجه ريزي است كه مش��كلات عديده اي را شكل 
مي دهد. با اين توضيحات معتقدم بس��تري كه تورم 
در آن گسترش پيدا مي كند، انحصار است؛ از طريق 
انحصار اس��ت كه زمينه هر نوع اصلاحي در اقتصاد 
مسدود مي شود. چرا كه اين نوع اصلاحات بر خلاف 
منافع برخي افراد و جريانات خاص است. اين انحصار 
به نفع نهادهاي خاصي تنظيم ش��ده است كه منافع 
كلاني در اقتصاد برداشت مي كنند. اين انحصار در بازار 
خودرو، ارز، مسكن، س��هام و طلا وجود دارد و منافع 
كلاني را راهي حساب هاي انحصار گران مي كند. وقتي 
اين زمينه هاي انحصار اصلاح شوند، مي توان به ساير 
گزاره هاي اصلاحي مانند اصلاح ناترازي ها ورود كرد. 
اصلاح ناترازی بانك ها، نظام مالياتي، بودجه و پايان 
دادن به شكاف طبقاتي، اصلاحات ضروري است كه 

پس از پايان دادن به انحصار امكان پذير است.

تيرهايي كه به هدف نمي خورد؟!
مس��اله اصلي و مش��كل بنيادين اقتصاد كشورمان 
ابرچالش »تورم« اس��ت. اگر مردم به بازارهاي بسيار 
پرريس��ك و خطر ارز و طلا و رمز ارز و... رو مي آورند به 
واسطه آن است كه ارزش دارايي هاي شان در آتش كوره 
تورم ۵۰ درصدي هر روز بيش��تر ذوب مي شود و سود 
بانكي نيز حداكثر نيمي از اين زيان را پوشش مي دهد. 
به راستي تا كي قرار است سورنا از سر گشادش نواخته 
شود؟!  تورم بالا و فلج كننده فعلي، نابود كننده اقتصاد 
و اخلاق و تمامي روابط و مناسبات اجتماعي است كه 
جز با اصلاحات ساختاري علاج پذير نيست. اصلاحاتي 
كه از تضمين حقوق و آزادي هاي فردي و اجتماعي و از 
جمله مهم ترين آنها حقوق مالكيت و مبادله آزاد تا ثبات 
مولفه هاي اقتص��اد كلان )نرخ ارز، بهره بانكي و تعرفه 
و...( و تعامل مناسب با جهان و تامين اجتماعي كارآمد 
را دربرمي گيرد.   بديهي اس��ت ب��دون اين اصلاحات 
س��اختاري و علاج تورم بالا با اين نوع طرح ها و لوايح، 
نه سفته بازي مهار مي شود و نه توليد رونق مي گيرد و 
نه چيزي »عايد« مردم مستاصلي مي شود كه همين 
بيراهه هاي حفظ ارزش دارايي هاي شان نيز از آنان سلب 

و آنان را به قاچاقچي حرفه اي تبديل مي كند!

رويداد

بحث متناسب س��ازي حقوق بازنشس��تگان سازمان 
تامين اجتماعي سال هاس��ت كه به يك��ي از مطالبات 
اوليه مستمري بگيران اين سازمان )به ويژه مشمولان 
مستمري بگير ساير س��طوح( بدل شده است. بسياري 
از فعالان حقوق بازنشس��تگان بر اين باور هس��تند كه 
سازمان تامين اجتماعي نسبت به اين مساله يك وظيفه 
قانوني دارد اما اين سازمان گاه نگاهي متفاوت تر به اين 
موضوع داشته و دربرابر اجراي متناسب سازي سكوت 
كرده و تعلل هاي طولاني انجام مي دهد.  حاتم شاكرمي، 
معاون س��ابق روابط كار وزارت كار و كارشناس امور كار 
و تامين اجتماعي درباره فلسفه متناسب سازي حقوق 
بازنشستگان تامين اجتماعي گفت: واقعيت اين است 
كه متناسب سازي حقوق مستمري بازنشستگان يك 
تكليف قانوني براي جبران افت مستمري آنها نسبت به 
سال برقراري مستمري بازنشسستگان است. اين تكليف 
قانوني بايد در مورد كليه احكام بازنشستگاني كه تا پايان 
برنامه ششم توسعه صادر شده و مستمري آنها برقرار شده 
است، اعمال شود؛ اين درحالي است كه متاسفانه هنوز 
سازمان تامين اجتماعي )عليرغم وجود مصوبات( قانوني 
نسبت به اجراي كامل اين وظيفه قانوني خود )در كنار 
اجراي ماده 96 قانون تامين اجتماعي( اقدام نكرده است. 
لذا درخصوص متناسب سازي مستمري بازنشستگان 
تامي��ن اجتماعي به دلي��ل اينكه در متناسب س��ازي 
سال هاي ۱۳99 و ۱۳9۸ صد در صد عمل نشده است؛ 
در واقع در بحث متناسب سازي سازمان ۷۵ درصد از كل 
آن را انجام داده و در مورد بازنشستگان سال هاي ۱۴۰۰ 
و ۱۴۰۱ به جز حداقل بگيران سال ۱۴۰۰ هنوز اصلا اين 

تكليف را انجام نداده است. 

   تكاليف قانوني سازمان
 در راستاي متناسب سازي 

او اف��زود: همانطور كه در بيان مطالبات بازنشس��تگان 
تامين اجتماعي و نمايندگان ش��ان بارها مطرح شده، 
سازمان تامين اجتماعي در بند )ب( ماده ۱۲ قانون برنامه 
ششم توسعه مكلف شده است كه مطابق قوانين مربوطه 
در طول اجراي برنامه شش��م، حقوق بازنشس��تگان و 

مستمري بگيران را براي جبران افت ميزان مستمري آنها 
متناسب سازي كند. در بند )ب( بخشنامه ۷6/۱ سازمان 
تامين اجتماعي با موضوع متناسب سازي مرحله دوم 
حقوق مس��تمري بگيران )به تاريخ ۲۲ /۲/ ۱۴۰۰ و به 
شماره ۱۰۰/۱۴۰۰/۱۳۴۵( متناسب سازي حقوق كليه 
مستمري بگيراني كه پرونده آنها فعال بوده و همچنين 
افرادي كه تا پايان برنامه شش��م توسعه مستمري آنها 
برقرار مي شود )و به ويژه بند ۴ اين بخشنامه كه طبق آن 
متناسب سازي براي افرادي كه مستمري آنها در سال 
۱۴۰۰ يا تا پايان برنامه ششم برقرار خواهد شد(، مورد 
تاكيد قرار گرفته است.  شاكرمي خاطرنشان كرد: به دليل 
اينكه برنامه ششم توس��عه در سال ۱۴۰۱ تمديد شده 
افرادي كه در سال ۱۴۰۱ هم بازنشسته شدند مشمول 
متناسب سازي مس��تمري خود مي شوند اما متاسفانه 
سازمان تامين اجتماعي به جز در مورد حداقل بگيران 
س��ال ۱۴۰۰، متناسب س��ازي را براي ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 

اعمال نكرده است. 

   متناسب سازي وظيفه است لطف نيست
معاون س��ابق روابط كار وزارت كار و كارشناس امور كار 
و تامين اجتماعي در بخش ديگري از سخنانش گفت: 
متاسفانه بر خلاف آن چيزي كه در ميان برخي مديران 
سازمان و ساير مسوولان مطرح است و به گونه اي صحبت 
مي شود كه انگار متناسب س��ازي يك هديه يا مزاياي 
جانبي از طرف سازمان به بازنشستگان است بايد گفت كه 
يك تكليف قانوني است و از نظر حقوقي متناسب سازي 
يك »حق مُكتسِبه« براي كليه مستمري بگيران تا پايان 
سال ۱۴۰۱ است كه متاسفانه سازمان به طور كامل براي 
بازنشستگان در دو سال گذشته آن را اجرا نكرده است و 

بايد به اجراي قانون تن دهد. 

   شرايط متناسب سازي در سال 1۳۹۹ 
او افزود: اساس��ا متناسب س��ازي جب��ران ضريب افت 
مستمري در زمان برقراري اس��ت كه مي شود اينطور 

توضيح داده شود: 
۱( اعاده س��طح مستمري نس��بت به زمان برقراري يا 

همان جبران ضريب افت مستمري كه در زمان برقراري 
مستمري به نسبت حداقل دستمزد به مستمري زمان 
محاس��به )به نسبت خود حداقل دس��تمزد( به دست 
مي آيد. در پايان ضريب به دس��ت آمده ضربدر حداقل 
دس��تمزد زمان اجرا مي شود. اكنون س��ازمان تامين 
اجتماعي تنها ۷۵ درصد از آن را اجرا كرده و ۲۵ درصد 
آن باقي مانده كه اولين نقص عملكرد س��ازمان در اين 

زمينه است. 
۲( حداقل پرداختي به كليه حداقل بگيران، با ۳۰ سال 
سابقه مصوب ش��د و حداقل بگيران با ۲۰ سال سابقه و 
كمتر، و به ازاي هر س��ال مازاد بر ۳۰ س��ال تا سقف ۳۵ 

سال مصوب شد. 
۳( تفاوت تطبيق تا ۵۰ درصد مس��تمري اس��فندماه 
س��ال برقراري: يعني يكي از آيتم هاي متناسب سازي 
تفاوت تطبيق تا ۵۰ درصد مستمري اسفندماه همان 
سال برقراري كه كمتر از آن نباشد و بالاي ۱۰۰ درصد 

مستمري اسفند سال برقراري هم نباشد. 
۴( افزايش كمك معيش��تي و مسكن و افزايش هزينه 
عائله مندي كه يكسان س��ازي مبلغ آن با بازنشستگان 
و مستمري بگيران ساير دس��تگاه هاي اجرايي منظور 

شده است. 
۵( مش��موليت متناسب س��ازي براس��اس قان��ون و 
بخشنامه هاي هيات امنا و هيات مديره سازمان قطعي 
است و كليه بازنشستگان تا پايان دوره ۱۴۰۱ مشمول 

خواهند بود. 
ش��اكري در مورد ادعاي مديرعامل س��ازمان كه گفته 
بود اجراي متناسب سازي تنها ۴ تا ۵ درصد روي ميزان 
مستمري بازنشستگان تاثير دارد نيز گفت: آقايان )در 
مديريت س��ازمان تامين اجتماع��ي( مي توانند ابتدا 
بخشنامه و مصوبات متناسب س��ازي را به طور كامل از 
س��ال ۱۳9۸ تا ۱۴۰۱ در هر ابعاد و آيتم هايي كه بوده 
را اجرا كنند و سپس ببينند اجراي كامل با محاسبات 
كارشناسان خودشان چه ميزان تاثير خواهد داشت! از 
آنجا كه در دو سال گذشته براي مستمري بگيران ساير 
سطوح متناسب سازي اجرا نشده، پيشاپيش نمي توان 

نظري داد.

متناسب سازي براي تمامي مستمري بگيران  تكليف قانوني است


